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ارز در دور راهی 
اصلاح و رشد

 در حالیکـه اخیـرا نـرخ ارز در بـازار بـا رشـد روبـرو شـده ، بسیـاری از فعالان 
بـازار ایـن رشـد را غیـر واقـعی تلـقی میکننـد از سـوی دیگـر رییـس کل بانک 
مرکـزی نیـز اظهـار داشـته کـه ذخایر ارزی مناسـبی در اختیار دارد و جوسـازی 
هـای رسـانه ای یـکی از عوامـل رشـد نـرخ ارز اسـت  موضـوعی کـه بـه گفتـه 
بـرخی کارشناسـان ایـن حـوزه نـرخ ارز نـه تنهـا غیـر واقعی نبـوده بلکه کاملا 
قابـل پیـش بیـنی بـوده و بـا شـرایط فعلی داخلی و منطقـه ای  کاملا همخوانی 
دارد.اخیراعبـاس گـورزی سـخنگوی هیـات رئیسـه مجلس شـورای اسلامی 

با اشاره به نوسانات اخیر نرخ ارزاظهار داشته که ...

جدایی خودرو از دلار 
همــواره یــکی از مولفه های تعییــن قیمت خودرو در بازار »نرخ ارز« بود اما 
امســال شــاهد کاهش تاثیرپذیری قیمت خودرو از ارز هستیم، به شکلی که در 

آذرماه با وجود رشد نرخ دلار قیمت خودرو کاهشی شد.
به گزارش خبرنگار مهر، بررسی وضعیت بازار خودروی ایران نشان می دهد 
که طی ســال جاری اگرچه با ترافیک اخبار سیاسی و بین المللی مواجه بودیم 
که اثر خود را بر بازار آزاد ارز نیز گذاشت اما نتوانست آنطور که پیش بینی می شد 

بر بازار خودرو تأثیر خاصی بگذارد.
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جدال موافقان و مخالفان 
تبعیت مسکن از دلار

یادداشتیادداشتسرمقاله

حمیدرضا صالحی  
 کارشناس صنعت برق

 مرتضی افقه
 کارشناس اقتصادی حوزه کلان

   محمدرضا مهدوی راد -  دبیر انجمن علمی 
بازاریابی شعبه تهران

قیمت گذاری دستوری در شرایط  مقصران اصلی ناترازی 
بحرانی اجتناب ناپذیر است

 پایه ریزی فروش
 بر مبنای محتوا     
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قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء )ص( –هلدینگ تخصصی راه و شهرسازی-موسسه 
تامین  متری،  بتن دکل 36  پمپ  "تامین یک دستگاه  دارد  نظر  در  رجایی  شهید 
تراک میکسر متناسب با نیاز کارفرما و تامین بتن آماده مطابق با مشخصات فنی و 
مورد تأیید کارفرما در پروژه تقاطع شهیدان کریمی شهر زنجان" را از طریق آگهی 

عمومی به مناقصه بگذارد.
مدت  زمان اجراء: از تاریخ انعقاد قرارداد به مدت 9 ماه شمسی تعیین می گردد.

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: مبلغ تضمین شرکت در مناقصه، مطابق ماده 6 
تضامین  نامه  آئین   94/09/22 مورخه  123402/ت50659  شماره  نامه  تصویب 
معاملات دولتی مبلغ 7.500.000.000 ریال می باشد که به صورت انواع تضامین مورد 

قبول در آئین نامه معاملات دولتی ارائه گردد.
نحوه پرداخت : بصورت 100 درصد غیر نقدی می باشد.

مورخ  شنبه  روز  اداری  وقت  پایان  تا  قیمت:  پیشنهاد  تحویل  مهلت  آخرین 

  .1403/10/08
انجام  کارفرما  مناقصه  کمیسیون  توسط  پاکات  بازگشایی  پاکات:  بازگشایی  تاریخ 

خواهد شد و نتیجه بصورت کتبی به برنده مناقصه اعلام می گردد.
داوطلبان میتوانند به منظوردریافت اسناد مناقصه از روز دوشنبه مورخ 1403/09/26  

با در دست داشتن معرفی نامه به یکی از آدرس های زیر مراجعه نمایند.
1-تهران – بزرگراه شهید متوسلیان – روبروی فتح27– ابتدای خیابان نورد – پروژه 

تاسیسات تونل راه آهن تهران _ تبریز
تلفن: 021-66802900

شمالی،  شقایق  فرهنگ-خیابان  کوی  شهرک  زنجان،  شهر  زنجان،  2-استان 
)مسلمی  قراردادها  امور  تقاطع شهیدان کریمی -واحد  پروژه  یاسمن 10-  خیابان 

)09198803574-
هزینه چاپ آگهی مناقصه در روزنامه، بر عهده برنده مناقصه می باشد.

نوبت دوم آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای  آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای 

موسسه شهید رجایی

دستگاه مناقصه گزار : شرکت آب و فاضلاب مراغه 
موضوع مناقصه: نگهداری و بهره برداری از تصفیه خانه فاضلاب مراغه

شرکت آب و فاضلاب مراغه در نظر دارد عملیات مربوط به ) نگهداری و بهره برداری از 
تصفیه خانه فاضلاب مراغه( را از محل اعتبارات غیر عمرانی به روش مناقصه عمومی از 
طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به پیمانکاران دارای حداقل رتبه 5 آب یا 
حداقل رتبه 5)تاسیسات و تجهیزات( و یا )گواهینامه صلاحیت بهره برداری و نگهداری 
تصفیه خانه فاضلاب از شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور(  واگذار نماید. ضمناً کلیه 
آدرس به  )ستاد(  دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  طریق  از  مناقصه   مراحل 
 www.setadiran.ir انجام خواهد شد. بدیهی است هزینه این آگهی، از برنده مناقصه 

اخذ خواهد شد. 
الف( محل اجرا :  شهر مراغه 

ب( محل تامین اعتبار:  از محل اعتبارات جاری شرکت 
ج( مبلغ  برآورد اولیه مناقصه : 54،024،011،808  ریال )پنجاه و چهار میلیارد و بیست و 

چهار میلیون و یازده هزار و هشتصد و هشت ریال (  

د( مبلغ تضمین شرکت در مناقصه : 2،701،200،590 ریال )دو میلیارد و هفتصد و یک 
میلیون و دویست هزار و پانصد و نود ریال(

ه( مدت اجرای کار : 12 ماه 
و( به پیشنهادهای فاقد امضا، مشروط و مخدوش مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد. 

ز( سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است. 
ح( حداقل رتبه مورد نیاز شرکت در مناقصه:  حداقل رتبه 5 آب یا حداقل رتبه 
5)تاسیسات و تجهیزات( و یا )گواهینامه صلاحیت بهره برداری و نگهداری تصفیه خانه 

فاضلاب از شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور(
ط( پیشنهاد دهنده مکلف است معادل مبلغ تضمین شرکت در مناقصه، تضمین های 
معتبر بانکی تسلیم و یا مبلغ مذکور را نقداً به حساب بانکی شرکت واریز و حسب مفاد 
اسناد مناقصه، ضمانت نامه یا رسید واریز وجه را به صورت اصل، در وقت مقرر در اسناد، 
به کارفرما تسلیم نماید. به پیشنهادهای فاقد سپرده، سپرده های مخدوش، سپرده های 

کمتر از میزان مقرر، چک و نظایر آن ترتیب اثر داده نخواهد شد.                  
 www.abfa-maragheh.ir  آدرس وب سایت شرکت آبفای مراغه *

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای ))نوبت اول (( آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای ))نوبت اول (( 
نوبت دوم

 شرکت آب و فاضلاب مراغه 

شماره 2 200309327700000 مورخه 1403/09/28 مندرج در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت شماره 2 سال 1403 
نگهداری و بهره برداری از تصفیه خانه فاضلاب مراغه

آخرین اخبار و تازه ترین  تحلیل ها  را در سایت جهان اقتصاد دنبال کنید

WWW.JAHAN EGHTESAD.COM

 گسترش تبلیغات وام های فوری نشان می دهد؛ گسترش تبلیغات وام های فوری نشان می دهد؛

پای بانک ها  در میان است؟!پای بانک ها  در میان است؟!
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 در حالیکه اخیرا نرخ ارز در بازار با رشـد روبرو شـده ، بسیاری 
از فعـالان بـازار ایـن رشـد را غیـر واقـعی تلـقی میکننـد از سـوی 
دیگـر رییـس کل بانـک مرکـزی نیز اظهار داشـته کـه ذخایر ارزی 
مناسـبی در اختیار دارد و جوسـازی های رسـانه ای یکی از عوامل 
رشـد نـرخ ارز اسـت  موضـوعی کـه بـه گفتـه بـرخی کارشناسـان 
ایـن حـوزه نـرخ ارز نـه تنهـا غیـر واقـعی نبـوده بلکـه کاملا قابـل 
پیـش بیـنی بـوده و بـا شـرایط فعـلی داخـلی و منطقـه ای  کاملا 

همخوانی دارد.
اخیراعباس گورزی سـخنگوی هیات رئیسـه مجلس شـورای 
اسلامی بـا اشـاره بـه نوسـانات اخیـر نـرخ ارزاظهار داشـته که این 
روزهـا در پی نوسـانات ارزی و تاثیـرات منـفی آن بـر اقتصـاد و 

معیشت مردم، نمایندگان مجلس نگران این وضعیت هستند.
سـخنگوی هیأت رئیسـه مجلس گفته  تشـدید تورم، کاهش 
ارزش پـول مـلی و در نهایـت فشـار اقتصـادی به مردم به خصوص 
دهک هـای پائیـن جامعـه حاصـل افزایـش نـرخ ارز اسـت که باید 

برای آن چاره ای اندیشیده شود.
بـه گفتـه وی  در ایـن خصـوص نمایندگان ملت با طرح سـوال، 
وزیـر اقتصـاد را بـه مجلـس فراخوانـده و در صـورت لـزوم طـرح 

استیضاح ایشان را کلید خواهند زد.
درایـن راسـتا امـا بـرخی فعـالان بـازار معتقدنـد بـازار ارز بـه 
وضعیـت اشـباع خریـد رسیـده اسـت و احتمـال اصلاح قیمـت در 
کوتاه مـدت وجـود دارد. در ایـن وضعیـت حمایت هـای کلیـدی 

دلار در محـدوده میانـه دامنـه ۷۰ هـزار تومـان و کانـال دوم ایـن 
دامنـه قـرار دارند.بـه عقیـده ایـن گـروه، بـازار ارز در روز هـای اخیر 
بـا نوسـانات شـدیدی مواجـه شـده و رونـد آینـده وابسـته بـه 
متغیر هـای مختلـف داخـلی و خـارجی اسـت. از یـک سـو، فشـار 
تقاضای سـفته  بازانه و انتظارات تورمی بازار را به سـمت افزایش 
قیمـت هدایـت می کنـد و از سـوی دیگـر، مـداخلات سیاسـتی و 
آرامـش احتمـالی فضـای روانی می توانـد زمینـه  سـاز اصلاح 
قیمت هـا باشـد.با ایـن همـه، تحلیلگـران معتقدنـد بـازار ارز تحت 
تأثیـر عوامـل مختلـفی قـرار دارد و هـر یـک نقـشی تعییـن  کننده 
در شـکل  دهی روند هـای قیمـتی ایفـا خواهنـد کـرد. نزدیـکی بـه 

پایـان سـال میلادی بـه  طـور سـنتی باعـث افزایـش تقاضـای ارز 
بـه دلیـل مسـائل فصـلی می شـود، کـه این امـر به ویژه در آسـتانه 

تعطیلات جهانی تشدید شده است.
همچنیـن پیام هـای سیـاسی بین الملـلی از جملـه اخبار مرتبط 
بـا کاهـش صـادرات نفـت ایـران بـه چیـن باعـث نگـرانی در بازار 
شـده و انتظـارات تـورمی را افزایـش داده اسـت. از سـوی دیگـر، 
سیاسـت های بانـک مرکـزی کـه بـا هـدف کنترل بـازار و افزایش 
عرضـه ارز اتخـاذ شـده اند، تلاش دارد تـا تأثیـر نوسـانات را کاهش 
دهنـد، امـا نتایـج آن به صـورت مقطـعی و محـدود نمایـان شـده 
اسـت. در کنـار ایـن عوامـل، اتفاقـاتی، چـون تعطیلی هـای مکرر، 

کاهـش تولیـد و بحـران انـرژی نیـز بـر پویـایی بـازار اثـر منـفی 
گذاشته و التهاب آن را تشدید کرده است.

بـر ایـن اسـاس کامـران نـدری کارشـناس بانـکی در گفتگو با 
خبرنـگار روزنامـه " جهـان اقتصـاد" اظهـار داشـت: در حال حاضر 
بـه نظـر نـمی رسـد تلـقی بـازار بر این باشـد که رشـد نـرخ ارز غیر 
واقـعی اسـت چراکـه چنـد مـاهی اسـت وزیر اقتصـاد و رییس کل 
بانک مرکزی سیگنال افزایش قیمت را می دهند و اعلام میکنند 

نرخ ارز میخواهد در بازار توافقی افزایش یابد.
وی افزود: زمانیکه این موضوع مطرح می شـود  تلقی فعالان  
اقتصـادی بـر ایـن اسـت کـه وضعیت ارزی کشـور وضعیت خوبی 
نیسـت بنابرایـن مسـوولین تـا حـدودی ایـن تصویـر را از بـازار ارز 

ارائه دادند که وضعیت مناسبی نیست.
نـدری ادامـه داد: بایـد سـعی شـود همزمـان بـا بالا بـردن نرخ 
در بازار رسـمی در بازار غیر رسـمی یا  بازارازاد با اقدامات مناسـب  
نـرخ ارز را پاییـن بکشـند و ایـن اقـدام  میتوانـد موثـر باشـد و از 
انجاییکـه نتوانسـتند تزریـق مناسـبی در بـازار غیر رسـمی و یا ازاد 
داشـته باشـند طبیعتـا نـرخ در بـازار ارز توافـقی افزایـش می یابـد و 

شاید نتواند به پای نرخ در بازار ازاد برسد.
بـه گفتـه ایـن کارشـناس اقتصـادی  ضمـن انکه تحـولات در 
دنیـا ، هیـچ کـدام چشـم انـداز مثبـتی در رابطه با ایران نشـان نمی 
دهـد و افـراد تعییـن شـده در کابینـه جدیـد دولـت امریـکا بـه نظر 
نـمی رسـد افـرادی باشـند کـه  نـگاه مسـالمت امیـزی در رابطه با 
مسـاله ایـران داشـته باشـند و تحـولات اخیـر منطقـه نیـز بـه نفع 
ایـران نبـوده اسـت .وی خاطرنشـان کرد: بنابرایـن با توجه به تمام 
دلایـل و اتفاقـات موجـود  ایـن افزایـش نرخ ارز غیر واقعی نیسـت 
و بـا شـرایط فعـلی همخـوانی دارد و کاملا قابـل پیـش بیـنی بـوده 

است.

»جهان اقتصاد« بررسی کرد؛

ارز در دور راهی اصلاح و رشد  مقصران اصلی ناترازی 
حمیدرضا صالحی  - کارشناس صنعت برق

صنعـت بـرق در کشـور مظلـوم واقـع شـده و مشـکلات آن گریبـان جامعه را 
گرفته اسـت. گفته شـده از هر ۱۰۰ واحد انرژی که به نیروگاه ها داده می شـوند، 
۶۰ درصـد تلـف شـده و ۴۰ درصـد آن بـه بـرق تبدیـل می شـود. تلفـات بـرق در 

شبکه توزیع و انتقال برق نیز زیاد است. 
علـت ایجـاد مشـکل ایـن اسـت کـه دولـت در  زمینـه تولیـد سـرمایه گذاری 
اسـت.  از سـرمایه گذاری بخـش خصـوصی شـده  مانـع  و  اسـت  نکـرده 
سـرمایه گذاری در بخـش تامیـن انـرژی بایـد به عهده بخش خصوصی گذاشـته 

شود و این بخش می تواند هزینه های سرمایه گذاری خود را برگرداند. 
در حـال حاضـر بـرق بـا قیمـت بـالا در کشـور فروختـه می شـود و بخـش 
خصـوصی می توانـد هزینه هـای سـرمایه گذاری در ایـن حـوزه را جبـران کنـد. 
بخـش خصـوصی تـا بـه حـال بارهـا تمایـل خـود بـرای ورود بـه ایـن بخـش را 
اعلام کـرده امـا دولـت مانـع انجام چنین کاری شـده اسـت. زیـرا ترجیح می دهد 

خودش اقتصاد را اداره کند و کلا اقتصاد در انحصار خودش باقی بماند. 
همـواره دولـت بیـن سـرمایه گذاران صنعـت بـرق و صنایع نشسـته اسـت. به 
عنـوان مثـال بـرق را از نیـروگاه دار بـه قیمـت ۱۵۰ تومـان می خـرد امـا آن را بـه 
صنایـع ۱۵۰۰ تومـان می فروشـد. علـت ایـن امـر را نیـز فـروش گاز ارزان اعلام 
می کنـد. در حـالی کـه دولـت می توانـد گاز را در بـورس به فروش برسـاند و نیازی 
بـه اهـدای گاز ارزان بـه نیروگاه هـا نداشـته باشـد. بـا ایـن کار بخـش خصـوصی 
وارد میـدان خواهـد شـد. امـا دولـت قصـد نـدارد چنیـن کاری را انجـام دهـد و 

همچنان در وسط ماجرا نشسته است تا قدرت خود را حفظ کند. 
در سـال آینده شـرایط در حوزه انرژی بدتر خواهد شـد. نارسـایی ها و کمبودها 
بیشـتر خـود را نشـان خواهنـد داد. ریشـه ناتـرازی در زمسـتان کمبـود گاز و در 
تابسـتان عـدم سـرمایه گذاری در صنایـع بـرقی اسـت. سیاسـت های اشـتباهی 
کـه در زمینـه گاز اتخـاذ شـده اسـت شـامل گازکـشی در تمـام نقاط کشـور، عدم 
سـرمایه گذاری و عدم مدیریت مصرف باعث شـده در زمسـتان مشـکل کمبود 

گاز به وجود آید.

تقویت رابطه مردم و دولت با افزایش 
۱۰۰ درصدی معافیت های مالیاتی

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شــورای به بیان توضیحاتی درباره 
اعطای معافیت های مالیاتی در بودجه ســال آینده برای کمک به گروه های کم 

درآمد پرداخت.
شهباز حسن پور بیگلری، نماینده مردم کرمان در مجلس شورای اسلامی و 
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی در گفتگو با خبرنگار مهر 
درباره تصویب اعطای معافیت های مالیاتی در بودجه سال آینده برای کمک به 
حقوق بگیران کم درآمد گفت: در حال حاضر معافیت های مالیاتی یکی از مباحث 
مهم و بحث برانگیز در اقتصاد کشور هستند. اعطای این معافیت های مالیاتی در 
بودجه سال آینده برای کمک به کارمندان، مشاغل خرد و تولید کنندگان و بهبود 

وضعیت معیشتی آنها و تقویت بخش های آسیب پذیر جامعه بوده است.
حسن پور با اشاره به اقدامات اخیر دولت و مجلس در راستای کاهش مالیات 
برای کارکنان دولت و مشاغل خرد، توضیح داد: این معافیت ها به ویژه برای اقشار 
کم درآمد و کارمندان دولت که در شرایط اقتصادی دشوار کشور زندگی می کنند، 

اهمیت زیادی دارد.
وی ادامه داد: این تصمیم نه تنها در راستای کاهش فشار مالی بر افراد، بلکه 
به عنوان یک گام مثبت در جهت حمایت از این گروه ها در مقابل تورم و مشکلات 
اقتصادی فعلی اتخاذ شــده اســت. این معافیت ها به نوعی به عنوان یک خدمت 
بی منت از سوی دولت و مجلس به این گروه ها است، چرا که همزمان با افزایش 
تورم و مشکلات اقتصادی، این اقدامات می تواند بخشی از فشارها را کاهش دهد

وی افزود: این اقدامات مالیاتی نه تنها به دنبال تقویت بخش های آسیب پذیر 
است، بلکه اهداف بزرگ تری نیز دارد؛ از جمله ایجاد اعتماد بیشتر مردم به نظام 

و تقویت رابطه مردم و دولت.
ایــن نماینــده مجلس دوازدهم تأکید کرد: این اصلاحات مالیاتی، به ویژه در 
بخش های مختلف اقتصادی، می تواند موجب بهبود وضعیت معیشــت مردم و 

گامی مهم در راستای اصلاحات اقتصادی کشور باشد.
حســن پور بیگلری به ویژه به همکاری و وفاق میان دولت و مجلس در این 
زمینه اشاره کرده و از تلاش های مشترک برای ایجاد تغییرات مثبت در ساختار 

مالیاتی کشور سخن گفت.
این نماینده مجلس شورای اسلامی با اشاره به برخی از مشکلات موجود در 
سیســتم مالیاتی کشــور، افزود: یکی از مسائل مهمی که در این زمینه باید به آن 
پرداخته شود، فرار مالیاتی است. او معتقد است که بانک مرکزی و وزارت اقتصاد 
در حال برنامه ریزی برای اصلاحات در این زمینه هســتند و امیدوار اســت که با 
راه اندازی ســامانه های جدید و پیوســتن آن ها به شــبکه مالیاتی کشور، بتوانند 

درآمدهای مالیاتی بیشتری را از بخش های مختلف جمع آوری کنند.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: این ســامانه ها می توانند به 
شناسایی و ثبت اطلاعات مالیاتی افرادی که تاکنون از پرداخت مالیات فرار کرده اند، 
کمک کنند. وزارت امور خارجه و وزارت راه و شهرسازی در حال تلاش هستند تا 
به سامانه های مالیاتی کشور متصل شوند و بتوانند در این مسیر به بهبود وضعیت 

مالیاتی کشور کمک کنند.
حسن پور با اشاره به تلاش های مجلس برای اصلاح قوانین مالیاتی و پیشنهادات 
مختلــف بــرای تغییر در نحوه اجرای این قوانین گفت: در آینده نزدیک اقدامات 
مؤثری در این زمینه انجام خواهد گرفت. ایجاد تغییرات در سیستم مالیاتی کشور 
و برخورد جدی با فراریان مالیاتی و کســانی که از پرداخت مالیات شــانه خالی 

می کنند، نیز باید در دستور کار جدی باشد.

رئیس سازمان اداری و استخدامی :
زمینه جذب و اشتغال نخبگان را 

تسهیل می کنیم
رئیس ســازمان اداری و اســتخدامی گفت: هدف ما این است که تا می توانیم 
شرایط جذب را برای افرادی که دارای امتیازهای نخبگی هستند، تسهیل کنیم.

 علاالدین رفیع زاده - رئیس سازمان اداری و استخدامی - در گفت وگو با پایگاه 
اطلاع رسانی دولت گفت: ما یک سری برنامه ها برای جذب نخبگان از قبل داشتیم، 
ابلاغیه هایی هم به اســتان ها انجام شــد و بر اساس آن در جذب نخبگان تلاش 

کردیم.
رفیع زاده افزود: تصویب کردیم فرآیند جذب افرادی که امتیاز نخبگی دارند و 

مورد تایید بنیاد ملی نخبگان هستند،   تسهیل شود.
رئیس سازمان اداری و استخدامی گفت: تقریبا در اکثر استان ها و دستگاه های 
اجرایی این روند با سرعت بیشتری پیش رفته و یک سری هم در حال انجام است 
که به مرور مجوز آن ها را صادر می کنیم و امکان جذب شان هم فراهم می شود.

وی ادامه داد: هدف ما این است که تا می توانیم شرایط جذب را برای افرادی 
که دارای امتیازهای نخبگی هستند، تسهیل کنیم.

رفیع زاده در پایان اظهار کرد: نیت ما این است که با جذب این افراد، هم نظام 
اداری اجرایی کشور بتواند از توانمندی این افراد استفاده کند و هم زمینه اشتغال 

و دل گرمی این افراد به کشور بیشتر شود.

سرمقاله

اخبار

وزیــر صنعــت، معدن و تجــارت، طرح های اقتصادی 
دریامحور را از اولویت های دولت دانســت و گفت: دولت 
چهاردهــم برنامه دارد تــا اقتصاد دریا محور را عملیاتی و 

صنــدوق ضمانت کارهای دریایی را فعال کند.
سیدمحمد اتابک امروز، ۲۹ آذرماه در جریان ســفر به 
لامــرد و پس از بازدیــد از پروژه های صنعتی منطقه ویژه 
اقتصادی لامرد در نشســت تخصصی بررسی پیشــرفت 
طرح های ســرمایه گذاری و زیرســاخت های این منطقه 

صنعــتی گفــت: منطقه ویژه اقتصــادی لامرد با توجه به 
مزیت هــای رقابــتی و در دســترس بــودن امکانــات و 
زیرســاخت های سرمایه گذاری و از نظر موقعیت نزدیکی 
به دریا واقعا تفاوت زیادی با سایر مناطق در زمینه توسعه 

سرمایه گذاری دارد.
وی تقویــت اقتصاد دریا محور را از اولویت های دولت 
چهاردهم دانســت و گفت: دولت چهاردهم برنامه دارد تا 
اقتصــاد دریا محور را عملیاتی و صندوق ضمانت کارهای 

دریایی را فعال کرده و یک نماینده مشــخص را شــخص 
رییــس جمهور در این زمینه مســتقر کردند و کانون های 
صنعتی از جمله منطقه ویژه اقتصادی لامرد باید متناسب 

با برنامه های دریامحور، گســترش بیشتری پیدا کند.
وزیر صمت تصریح کرد: در زمینه ترتیب و توالی توسعه 
زیرســاخت ها در منطقه ویژه لامرد اشــکالاتی وجود دارد 
که باید بررسی و مشــکل ناترازی های انرژی مرتفع شود

وی با تاکید بر توسعه صنعت آلومینیوم و مس به عنوان 

فلــزات اقتصادی آینده دار؛تاکیــد کرد: کارخانه آلومینیوم 
بــدون نیــروگاه نمی توانیم متصور شــویم و از ســازمان 
ایمیــدرو درخواســت داریم که با وزارت دفاع و شــرکت 
ســرمایه گذاری غدیر، تســریع در ســاخت نیروگاه داشته 
باشــد.اتابک بیــان کــرد: احداث خط ریــل آهن یکی از 
ضرورت های زیرســاختی و ارتباطی مناطق ویژه لامرد و 
پارسیان اســت و اگــر این مهم اتفاق افتــد، هزینه های 
ســرمایه گذاران کاهش می یابد لذا باید کمک دهیم این 
خط ریل زودتر اجرایی شــود و به خط راه آهن سراســری 
نیــز متصل شــود.به گفته وزیر صنعــت، معدن و تجارت، 
موضوع تســریع در بهره برداری خط انتقال آب از دریا به 
اســتان فارس و نقطه نخســت آن لامرد در شورای اقتصاد 

کشور مطرح خواهد شد.

ــزی اوراق  ــذاری مرک ــپرده گ ــرکت س ــل ش  مدیرعام
بهــادر و تســویه وجــوه گفــت: چهــار میلیــون ورثــه ســود 

سهام عدالت متوفیان خود را دریافت کردند.
»محمــد باغســتانی« افــزود: شــرکت ســپرده گــذاری 
ــس از  ــاتی، پ ــور مالی ــازمان ام ــکاری س ــا هم ــزی ب مرک
ــر ارث متوفیــان، ســود یــک میلیــون  پرداخــت مالیــات ب
ــار  ــدود چه ــن ح ــت را بی ــهام عدال ــمول س ــوفی مش مت

میلیون ورثه آنها تقسیم کرد.
ــزی اوراق  ــذاری مرک ــپرده گ ــرکت س ــل ش مدیرعام
بهــادر و تســویه وجــوه اظهــار داشــت: درصــورتی کــه وراث 

ــه شــعب شــرکت  ــا مراجعــه ب ــت ب متوفیــان ســهام عدال
هــای کارگــزاری و یــا بانــک هــای منتخــب، مدارکشــان 
را در ســامانه میــراث ثبــت کننــد، می تواننــد ســود ســنوات 
گذشــته را در مراحــل بعــدی توزیــع ســود ســهام عدالــت 

دریافت کنند.
باغســتانی بــا بیــان اینکــه فراینــد ثبــت نــام در ســامانه 
میــراث رایــگان اســت، تصریــح کــرد: اکنــون بیــش از ۶ 
ــت،  ــران، مل ــلی ای ــک هــای م ــزار شــعبه منتخــب بان ه
ــاده  ــزاری آم ــای کارگ ــرکت ه ــارت و ش ــان و تج پارسی
ثبــت نــام وراث متوفیــان ســهام عدالــت در ایــن ســامانه 

هستند.
ــزی اوراق  ــذاری مرک ــپرده گ ــرکت س ــن ش همچنی
ــه  ــه ای ب ــار اطلاعی ــا انتش ــوه ب ــویه وج ــادار و تس به
ســهامداران عدالــت هشــدار داد کــه فریــب پیامک هــای 

دریافت سود سهام عدالت را نخورند.
ــده  ــذاری مرکــزی آم ــه شــرکت ســپرده گ در اطلاعی
اســت: مجرمــان ســایبری بــا ارســال پیامک هــایی تحــت 
ــهام  ــدگان س ــام جامان ــا ثبت ن ــود ی ــت س ــوان دریاف عن
عدالــت، افــراد را بــه صفحــه هــای جعــلی هدایــت کــرده 

و از حساب آن ها پول برداشت می کنند.

در ایــن اطلاعیــه بــا بیــان اینکــه بــرای دریافــت ســود 
ســهام عدالــت نیــازی بــه پرداخــت وجــه نیســت، آمــده 
اســت : هرگونــه پیــام بــا ایــن مضمــون جعــلی و 
کلاهبــرداری است.شــرکت ســپرده گــذاری مرکــزی اعلام 
کــرد: ســهامداران اخبــار ســهام عدالــت را تنهــا از طریــق 

رسانه های رسمی دنبال کنند.
در راســتای افزایش اطلاع رســانی به مشــمولان ســهام 
عدالــت، بغیــر از پیامــک بانــک هــای عامــل، پیــام شــخصی 
ــام رســان  ــق ســه پی ــت از طری ــز ســود ســهام عدال واری
داخــلی »بلــه، روبیــکا و ای گــپ« بــرای مشــمولان ارســال 

خواهد شد تا آنها از مبلغ سود خود آگاه شوند.
ــالی  ــال م ــت س ــهام عدال ــود س ــل اول و دوم س مراح
منتــهی بــه ۲۹ اســفندماه ۱۴۰۱ در اواخــر آذر و اســفندماه 
ســال گذشــته بــه حســاب بیــش از ۴۴ میلیــون ســهامدار 

واریز شد.

وزیر صمت:

دولت چهاردهم به دنبال عملیاتی کردن اقتصاد دریامحور است

مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادر:

۴ میلیون ورثه سود سهام عدالت دریافت کردند

 لیلا صنوبری
گروه اقتصاد

رئیس کل بانک مرکزی گفت: شبکه بانکی از ابتدای سال 
تــا ۲۹ آذرمــاه بیــش از ۱۶۴.۵ همت وام ازدواج به ۴۹۳ هزار 
متقاضی پرداخت کرده و ســهم اعطــای وام فرزندآوری نیز 
۳۵.۴ همت به ۴۴۰ هزار نفر از متقاضیان بوده است و پرداخت 

این تســهیلات قرض الحسنه تا پایان سال ادامه دارد.
به گزارش ایرنا از بانک مرکزی، »محمدرضا فرزین« چند 
روز پیش در رســانه ملی درباره آمار وام های قرض الحســنه با 
بیان اینکه در حال حاضر تقریباً ۲۳ درصد از کل تســهیلات 
به خانوار پرداخت می شــود حال آنکه این ســهم پیش از این 
۱۳ درصد بوده است خاطرنشان کرد: یکی از دلایل این رشد، 
پرداخت تســهیلات ازدواج و فرزنداوری است و پرداخت این 

تسهیلات از دغدغه های بانک مرکزی است و در نظام بانکی 
هم به آن توجه می شود، بنابراین سهم خانوارها از تسهیلات 

رو به افزایش است.
رئیــس کل بانــک مرکزی با بیان اینکه شــبکه بانکی به 
موجب قانون تا پایان ســال مکلف به پرداخت ۲۰۰ همت وام 
ازدواج و فرزندآوری است خاطرنشان کرد: تا ۲۶ آذر ماه سال 
جــاری، ۱۶۴ همــت وام ازدواج به ۴۹۰ هــزار متقاضی این 
تســهیلات پرداخت شــده است که درصد تحقق آن بر اساس 
برنامه زمان بندی شــده ابلاغی به شــبکه بانکی ۱۵۲ درصد 
اســت، یعنی شــبکه بانکی ۵۲ درصد از برنامه در این بخش 
جلوتــر اســت و این امر نــاشی از اقدام بانک مرکزی مبنی بر 

کاهــش ۵۰ همت از ذخیره قانونی بانک ها و اختصاص آن به 
پرداخــت وام ازدواج اســت تا صــف متقاضیان در این بخش 

کوتاه شود.
وی یادآور شــد: تاکنــون ۳۵ همت وام فرزندآوری نیز به 
۴۳۵ هزار نفر پرداخت شده است و درصد رشد وام فرزندآوری 

۱۰۲ اســت و نظام بانکی ۲ درصد از برنامه جلوتر اســت.
فرزیــن درخصوص متقاضیــان در صف وام فرزندآوری و 
ازدواج عنــوان کــرد: در حال حاضر ۴۸۰ هزار نفر در صف وام 
ازدواج هســتند و همیــن حدود نیز در صــف وام فرزندآوری 
هســتند. پرداخت تســهیلات به این متقاضیان نیازمند ۱۹۱ 

همت منابع جدید است.

وی افزود: ظاهرا در بودجه مبلغ وام ازدواج افزایش نداشته 
اســت و برای وام ازدواج، فرزندآوری و اشــتغال ۳۵۰ همت 
پیش بینی شــده اســت و آنچه که در قانون دیده شــده است 

حتماً برای ســال آینده پرداخت خواهیم کرد.
عالی تریــن مقــام بانک مرکزی با بیــان اینکه بانک ها بر 
اســاس منابع قرض الحسنه  خود می توانند نسبت به پرداخت 
تســهیلات اقدام کنند، گفت: هرچند بانک مرکزی ۵۰ همت 
ذخیره قانونی را کاهش داده اســت، اما باید آگاه بود که این 
اقدام بانک مرکزی، موجب افزایش نرخ رشــد نقدینگی می 
شود. با این حال حتماً قانون اجرا خواهد شد و در شرایط فعلی 

از قانون نیز جلوتر هستیم.

مدیر طرح واردات خودرو وزارت صمت گفت: هرگونه فروش خودروهای وارداتی 
و خودروهای برقی خارج از سامانه یا حتی واردات خودرو بدون ثبت سفارش، غیر 

قانونی است.
به گزارش خبرنگار مهر، مهدی ضیغمی در نشست برخط با خبرنگاران اظهار 
کرد: اخیراً برخی واردکنندگان در تعداد بالا از طریق شبکه نمایندگی های خود 
مشغول به ثبت نام و دریافت وجه علی الحساب از متقاضیان هستند. متأسفانه برخی 
شرکت ها بدون ثبت سفارش با تخصیص ارز اقدام به پیش فروش یا فروش قطعی 

خودرو می کنند که باید به سرعت از این موضوع جلوگیری شود.
مدیر طرح واردات خودرو وزارت صمت خاطرنشان کرد: این درحالیست که 
هرگونه فروش خودروهای وارداتی و خودروهای برقی خارج از سامانه یا حتی واردات 
خودرو بدون ثبت سفارش، غیر قانونی است؛ براین اساس ضروری است که مشتریان 
پیش از ثبت نام، از شرکت های عرضه کننده درخواست رؤیت »مجوز عرضه از 
سوی وزارت صمت« کنند؛ چراکه در غیر این صورت این فروش غیر قانونی بوده 
و تبعات آن برعهده مشتریان است. ضمن اینکه هر شرکتی که این اقدام را انجام 

دهد باید منتظر عواقب حقوقی و کیفری باشد.
وی افزود: مردم باید بدانند که اگر به هر علتی واردات مجدداً بسته شود، چون 
این خودروها ثبت سفارش و پشتوانه نداشته اند، قطعاً برای دریافت وجوهات پرداخت 
شده به شرکت ها همچون سال ۱۳۹۷ دچار مشکلات بسیاری خواهند شد. در 
حقیقت فروش خارج از شبکه به صورت وسیع و پیش فروش بدون اخذ مجوز از 

وزارت صمت غیر قانونی است و منجر به اتفاقات سال ۱۳۹۷ خواهد شد.
ضیغمی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه سامانه ای وجود دارد که بتوان مجوز 
شرکت ها برای پیش فروش خودروها را بررسی کرد؟ تصریح کرد: متأسفانه هنوز 
سامانه ای نیست. برخی شرکت ها از یک خلأ قانونی استفاده می کنند که بحث 

مستثنی بودن از عرضه در سامانه است. البته این موضوع ارتباطی با عرضه های 
بدون ثبت سفارش ندارد؛ هر شرکتی عرضه بدون ثبت سفارش انجام دهد، تخلف 

کرده است.
این مقام مسئول تاکید کرد: بارها گفته ایم و اعلام کرده ایم که مردم به هیچ 
عنوان، خارج از سامانه خودرو خریداری نکنند؛ مگر خودروهایی که بیش از سه بار 
در سامانه عرضه شده و مشتری ندارند که در این صورت امکان عرضه خارج از 
شبکه فراهم می شود؛ البته باید شرایطی فراهم شود که مردم مطلع شوند که کدام 
خودروها سه بار عرضه شده و متقاضی در سامانه نداشته و حال این امکان هست 
که خارج از سامانه، عرضه صورت گیرد که این موضوع از این پس با تعداد خودرو 

اطلاع رسانی خواهد شد.
وی افزود: عرضه ها همگی در بستر سامانه یکپارچه بوده و برای هر عرضه ای، 
مجوز صادر می شود. باید هر شرکت از بنده یا کمیته خودرو مجوز عرضه ارائه دهد 
و در هنگام عرضه نیز این مجوز را در معرض دید مشتریان قرار دهد؛ بر این اساس 
هر نوع عرضه وسیع در خارج از سامانه تخلف است. شرکت ها فقط می توانند سه 
درصد واردات خودروهای غیر برقی را خارج از سامانه عرضه کنند اما عرضه وسیع 

تخلف است.
مدیر طرح واردات خودرو وزارت صمت تاکید کرد: بر این اساس ضرورت دارد 
که سازمان حمایت جلوی این موضوع را بگیرد و پرونده ها را در صورت احراز تخلف، 

به تعزیرات ارجاع بدهد.

رئیس کل بانک مرکزی:

پرداخت حدود ۲۰۰ همت وام ازدواج و فرزندآوری به حدود ۹۴۰ هزار متقاضی

فروش خودروهای وارداتی خارج از سامانه »ممنوع« است
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شـرکت فـولاد هرمـزگان، از سـال ۱۳۹۵ بـرای دسـتیابی بـه 
چشـم انداز ۱۰ سـاله و قـرار گرفتـن در ردیـف پنـج شـرکت برتـر 
تولیدکننـده فـولاد در کشـور، نسـبت بـه طـراحی نظـام مدیریـت 
اسـتراتژیک مبتـنی بـر کارت امتیازی متـوازن )BSC( اقدام کرده 
اسـت. ایـن برنامـه اسـتراتژیک، صرفـا ترسیـم یک سـری اهـداف 
روی کاغـذ نیسـت، بلکـه بازتـاب تحـول سـاختاری و فرهنـگی در 
ایـن شـرکت اسـت تـا آن را بـه سـمت تبدیـل شـدن بـه یـک رهبر 

صنعتی در بازار سوق دهد.
 کاهـش هزینه هـا و افزایـش کارآیی گام برداشـته اسـت. ایـن 
امـر، علاوه بـر بهبـود کیفیت محصول نهـایی، توانایی رقابت پذیری 

را افزایش می دهد.
توانمندسـازها: از نـوآوری تـا توسـعه سـرمایه 

انسانی
بی تردیـد هیچ یـک از سـه منظـر قبـلی، بـدون تمرکـز بـر 
توانمندسـازها، بـه نتایـج مطلـوب دسـت نمی یابنـد. ایـن منظر، که 
به  نوعی زیربنای موفقیت شـرکت اسـت، بر توسـعه سـرمایه انسانی، 
فناوری و فرهنگ سـازمانی متمرکز اسـت. پنج هدف اسـتراتژیک 
طراحی شـده در این بخش، بر آموزش کارکنان، افزایش بهره وری 

و توسعه محصولات جدید تاکید دارند.
تحلیـل ایـن بخـش نشـان می دهد که فـولاد هرمزگان به خوبی 
اهمیت سـرمایه انسـانی را درک کرده اسـت. برنامه های آموزشی 

منظـم و ایجـاد فضـایی بـرای خلاقیـت و نوآوری، این شـرکت را در 
موقعیـتی قـرار می دهـد کـه بـا سـرعت بیشـتری بـه تغییـرات بازار 
پاسـخ دهـد. از سـوی دیگـر، تمرکـز بـر فرهنـگ سـازمانی و جلب 

رضایت کارکنان، به ایجاد محیط پویا و بهره ور کمک می کند.

هم افزایی منظرها: راه حل تعالی سازمانی
یـکی از ویژگی هـای قابـل توجـه فـولاد هرمـزگان، توانایی این 
شـرکت در ایجـاد هم افـزایی بیـن چهـار منظـر اصـلی اسـت. ایـن 
مجموعـه بـا تدویـن اهـدافی کـه به طور مسـتقیم و غیرمسـتقیم بر 

یکدیگـر تاثیرگذارنـد، قادر اسـت بین اهـداف کوتاه مدت و بلندمدت 
تـوازن ایجـاد کنـد. بـه  عنـوان مثـال، نوآوری هـای نـاشی از منظـر 
توانمندسـازها، به بهبود فرایندهای داخلی منجر شـده و در نهایت، 

رضایت مشتریان و افزایش بازدهی مالی را تقویت می کند.
 بـا ایـن همـه، ایـن مجموعـه بـرای دسـتیابی بـه یـکی از پنـج 
شـرکت برتـر صنعـت فـولاد، بـا چالش هـایی نظیـر رقابـت شـدید 
داخـلی، نوسـانات اقتصـادی و محدودیت هـای صـادراتی مواجـه 
اسـت. در کنار اینها، فرصت   های رشـد تقاضای جهانی برای فولاد، 
توسـعه فناوری هـای نویـن و حمایت هـای دولـتی در بخـش تولید، 

می توانند در دستیابی به اهداف، به این شرکت کمک کنند.
تحلیـل اسـتراتژی های فـولاد هرمـزگان نشـان می دهـد ایـن 
شـرکت بـا بهره گیـری از رویکـرد مدیریـت اسـتراتژیک و تمرکز بر 
چهـار منظـر اصـلی، ارزش، مشـتری، فرایندهـای داخـلی و 
توانمندسـازها، مسیر روشـنی برای دسـتیابی به اهداف بلندپروازانه 
ترسیـم کـرده اسـت. اگرچـه چالش هـایی در ایـن مسیـر قـرار دارند  
امـا توانـایی ایـن مجموعـه در تطبیق پذیـری با تغییـرات محیطی و 
بهره بـرداری از فرصت هـای موجـود، احتمـال موفقیـت را افزایـش 
می دهـد. حرکـت در ایـن مسیـر نـه  تنهـا بـه تعـالی سـازمانی فولاد 
هرمزگان و تحقق چشـم انداز ۱۰ سـاله این شـرکت کمک می کند، 
بلکـه الگـوی مناسـبی بـرای سـایر شـرکت های فعـال در صنعـت 

فولاد ایران خواهد بود.

از استراتژی تا تعالی: 

مسیر فولاد هرمزگان برای حضور در جمع بزرگان فولادی
قیمت گذاری دستوری در شرایط 

بحرانی اجتناب ناپذیر است
 مرتضی افقه - کارشناس اقتصادی حوزه کلان

بـا توجـه بـه اینکـه بـرخی اقتصاددانـان معتقدند که قیمت گذاری دسـتوری 
عامـلی بـرای تشـدید ناتـرازی بـرق و گاز اسـت امـا در پاسـخ بایـد گفـت کـه 
ناترازی برق و گاز و انرژی در کل ریشـه های دیگری دارد و عده ای از اقتصاد 
خوانـده هـای  طرفـدار اقتصـاد آزاد بـه  جـان اقتصـاد افتـاده انـد و بـا ایـن نـوع 

تحلیل ها  ادرس غلط به سیاست گذار می دهند.
در واقـع بایـد گفـت قیمـت گـذاری دسـتوری همچون یارانه ، اقـدام اجتناب 
ناپذیر اسـت و زمانیکه شـرایط نامتعادل شـود و قدرت خرید مردم کاهش یابد 
و در کل وضعیـت اقتصـادی خانوارهـا مناسـب نباشـد و نابرابـری هـای منطقـه 
ای و همچنیـن تنـش هـای منطقـه ای ایجـاد شـود معمـولا دولـت هـا حـتی 

دولت های کشورهای سرمایه دار نیز اقدام به دادن امتیازاتی میکنند.
بـر ایـن اسـاس ایـن اقدامـات شـامل امتیـاز دادن ، کوپن ، جیـره بندی و یکی 

دیگر از این اقدامات قیمت گذاری دستوری است .
بنابرایـن امـا در بحـث قیمـت گـذاری دسـتوری دولـت همانطـور که قیمت 
را تعییـن میکنـد  و گوشـزد میکنـد کـه قیمـت ها نباید از یک حدی بیشـتر باشـد 
امـا  بایـد از راه هـای دیگـر کمـک کنـد تـا بخش خصـوصی از پایین بودن قیمت 
هـای تعییـن شـده متضـرر نشـود و بـه نـوعی قیمـت کـم تعییـن شـده خـود را 

جبران کند که با این کار از بسیاری معضلات جلوگیری میکند.
بـر ایـن اسـاس می تـوان گفـت اصـل قیمـت گـذاری دسـتوری در شـرایط 
بحـرانی و خـاص دولـت هـا همچـون شـرایط امـروز ایـران ، بـرای حفظ قدرت 
خرید اقشـار کم درامد جامعه ضروری  و اجتناب ناپذیراسـت و یکی از اقداماتی 
اسـت کـه در کشـورهای پیشـرفته بـه لحـاظ سـرمایه داری بـرای جلوگیـری از 
فشـار بـه طبقـات کـم درامـد اسـتفاده می شـود امـا بایـد همه جوانب را سـنجید 
و از متضـرر شـدن بخـش خصـوصی نیـز بـا کمـک روش های دیگـر جلوگیری 

کرد تا با حل یک مساله ، مساله و چالشی بزرگ تر ایجاد نشود.

کاهش تعرفه واردات باعث عرضه 
بیشتر خودروهای با کیفیت می شود

 یـک کارشـناس بـازار خـودرو گفـت: تصویـب تعرفـه ۶۰ درصـدی واردات 
خودروهـای نـو و کارکـرده بـه افزایـش ورود خودروهـای بـا کیفیـت و بـا حجـم 

موتور بالاتر از ۱۵۰۰ سی سی کمک می کند.
میلاد بیـگی در گفت وگـو بـا خبرنـگار اقتصـادی ایرنـا بـا اشـاره بـه تصویب 
تعرفـه ۶۰ درصـدی واردات خودورهـای نـو و کارکـرده در قالـب بودجـه سـال 
آینـده اظهـار داشـت: تعرفـه خودروهـای وارداتی پیـش از ایـن از طریـق حجـم 
موتـور درصدهـای مختلـف داشـت کـه بـرای خودرهـای بیـن ۱۵۰۰ تـا ۲ هزار 
سی سی حـدود ۹۵ درصـد بـود و بـر ایـن اسـاس کاهش ایـن تعرفه به ۶۰ درصد، 

به نفع واردکنندگان است.
وی افـزود: در گذشـته واردات خـودرو عمدتـاً ارزان قیمـت بودنـد و انگیـزه 
بـرای واردات کـم بـود، اکنـون ایـن تعرفـه باعث می شـود کـه خودروها با موتور 

۱۵۰۰ سی سی به بالاتر وارد شود.
بیـگی ادامـه  داد: تصویـب ایـن بنـد از بودجـه باعـث می شـود تـا انگیزه های 

اقتصادی وارداتی برای موتورها با کیفیت بالاتر افزایش پیدا کند.
کارشـناس بـازار خـودرو بیـان داشـت: واردات خودروها بـا حجم موتور بالاتر 

منجر به افزایش سود واردکنندگان و ایجاد رقابت در بازار می شود.
وی بـا بیـان اینکـه در گذشـته نظـام تعرفه گـذاری بـه گونـه ای بـود کـه ۸۰ 
درصـد خودروهـای وارداتی ارزان قیمـت وارد شـود گفـت: عرضـه خودروهای با 

کیفیت از مهمترین خواسته مردم است.
بیـگی عنـوان کـرد: بـر اسـاس ایـن مـاده بودجـه ۱۴۰۴، بانـک مرکـزی 
جمهـوری اسلامی ایـران مکلـف اسـت حداقـل سـه میلیـارد و ۳۰۰ میلیون یورو 
را از قانـون برنامـه هفتـم پیشـرفت و یـا سـایر منابـع مـورد تأییـد بـرای واردات 

خودروی سواری نو و کارکرده اختصاص پیدا کند.
بـه گـزارش ایرنـا، طبـق تعرفـه خودورهـای وارداتی در سـال ۱۴۰۳ بنزیـنی 
کمتـر از ۱۰۰۰ سی سی، ۲۰ درصـد، بنزیـنی ۱۰۰۱ تـا ۱۵۰۰ سی سی، ۷۰ درصـد، 
بنزیـنی ۱۵۰۱ تـا ۲۰۰۰ سی سی، ۹۵ درصـد، بنزیـنی ۲۰۰۱ تـا ۲۵۰۰ سی سی، 
۱۳۵ درصـد، بنزیـنی ۲۵۰۱ تـا ۳۰۰۰ سی سی، ۱۶۵ درصـد و بنزیـنی بالاتـر از 

۳۰۰۰ سی سی، ۱۷۵ درصد بود.
تغییـر تعرفـه خودورهـای وارداتی در قالـب لایحـه بودجـه ۱۴۰۴ کل کشـور 
بـه تصویـب مجلـس رسیـد؛ بـر اسـاس بنـد )ر( که به تصویب نماینـدگان رسید، 
بانـک مرکـزی جمهـوری اسلامی ایـران مکلـف اسـت حداقـل سـه میلیـارد و 
۳۰۰ میلیـون یـورو از محـل اجـزاء )۱( و )۲( بنـد )الـف( مـاده )۱۱( قانـون برنامـه 
هفتـم پیشـرفت و یـا سـایر منابـع مـورد تأییـد )در هـر فصـل سـال حداقـل ۲۰ 
درصد( برای واردات خودروی سـواری نو و کارکرده )حداکثر پنج سـال سـاخت( 
اختصـاص دهد.متقاضیـان واردات خـودرو بـا رعایـت قانون سـاماندهی صنعت 
خـودرو مصـوب ۲۶ آبـان مـاه ۱۴۰۰ می توانند نسـبت به ثبت درخواسـت واردات 
از محـل منابـع ایـن بنـد اقـدام کنند.حقـوق ورودی خودروهـای وارداتی از محل 
ارز تخصیـصی ایـن بنـد ۶۰ درصـد تعییـن می شـود. واردات خـودرو موضوع این 
بنـد از محـل ارز حاصـل از صـادرات، مشـمول رفـع تعهـد ارزی صادرکننـدگان 
مربـوط می شـود.واردات خـودرو توسـط اشـخاص و ایرانیـان سـاکن خـارج از 
کشـور، بـرای هـر ایـرانی در سـال یـک خـودرو، خـارج از سـقف مذکـور، بـدون 

انتقال ارز و از محل ارز در اختیار با نرخ ۶۰درصد حقوق ورودی مجاز است.
دولـت مکلـف اسـت نسـبت بـه واگـذاری مجوز واردات خـودرو به متقاضیان 

)به استثناء ایرانیان خارج از کشور( به روش رقابتی اقدام نماید.

معادن غیرفعال خلع ید می شوند
 اسـتاندار کرمـان گفـت: خلـع یـد معـادن غیرفعـال به ویژه در جنوب اسـتان 
کـه مـدت زیـادی از واگـذاری آنهـا سـپری شـده را بـه صـورت جـدی پیگیـری 

می کنیم.
محمدعـلی طالـبی روز جمعـه در نشسـت شـورای اداری شهرسـتان فاریاب 
در جنوب کرمان اظهار کرد: این کار با هدف سـپردن معادن به سـرمایه گذاران 
پـای کار و جـدی انجـام می شـود.وی یـادآور شـد: بـا پیگیری هـای خوب دولت 
و همـراهی نماینـدگان مجلـس در زمینـه حقـوق معـادن امیدواریـم مشـکلات 
قبـل کـه در جـداول بودجـه، سـهم اعتبـاری نـاشی ایـن حقـوق دیـده نمی شـد 
رفـع شـود و اعتبـار خـوبی بـا عنـوان حقـوق دولـتی معـادن دریافت کنیـم البته 
ایـن نـافی مسـئولیت اجتمـاعی معـادن نیسـت.وی شناسـایی فرصـت هـای 
سـرمایه گذاری در حـوزه هـای معـدن، صنعـت و کشـاورزی شهرسـتان  فاریاب 
را مهـم دانسـت و ادامـه داد: بایـد بدانیـم در زنجیـره تولیـد چـه ظرفیـت هـایی 
داریـم و بـر اسـاس آن بـا معـادن فعـال و دیگـر سـرمایه گـذاران وارد مذاکـره 
شویم.اسـتاندار کرمـان تاکیـد کـرد: همچنیـن بایـد اسـتقرار صنایـعی را کـه در 
فرصـت هـای سـرمایه گـذاری بـه عنـوان مزیت های شهرسـتان شـناخته می 
شـوند، الـزام کنیـم.وی اضافـه کـرد: بـا توجه به ظرفیت کشـاورزی شهرسـتان 
ایجـاد صنایـع تبدیـلی و تکمیـلی پیگیـری می شـود و در کنـار توسـعه راه هـای 
مـواصلاتی از موقعیـت خـاص ایـن شهرسـتان از جملـه نزدیکی بـه بندرعباس 
بایـد بـرای صـادرات محصـولات کشـاورزی و صنایع تبدیلی بخش کشـاورزی 

بهره ببریم.

یادداشت

اخبار

معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت محیط  زیست 
کشــور از غرفه فولاد خوزســتان در بیســت و دومین نمایشگاه 

بین المللی محیط زیست بازدید کرد
بیست و دومین نمایشگاه بین المللی محیط زیست با محوریت 
مشارکت همگانی، اقتصاد سبز، آینده پایدار در مرکز نمایشگاه های 

بین المللی شهر آفتاب تهران آغاز شد.
 به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد خوزستان، شینا انصاری 
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست کشور 
با اســتقبال علیرضا مخبر دزفــولی قائم مقام مدیرعامل در امور 

ســتادی و مســئولیت های اجتماعی و کریم سرخی مدیر محیط 
زیست از غرفه شرکت فولاد خوزستان بازدید نمود.

دکتــر علیرضا مخبــر دزفولی قائم مقــام مدیرعامل فولاد 
خوزســتان اقدامات و سیاست های راهبردی شرکت در راستای 
حفاظت از محیط زیســت را در حضور معاون رئیس جمهور ارائه 

نمود.
گفتنی اســت، شرکت فولاد خوزســتان یکی از شرکت های 
فعال در حوزه حفاظت از محیط زیســت بوده و در این نمایشــگاه 
در سالن A5 تا یکم دی ماه ۱۴۰۳ پذیرای بازدیدکنندگان است

در  بیست و دومین نمایشگاه بین المللی محیط زیست صورت گرفت

بازدید معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان 
حفاظت محیط  زیست از غرفه فولاد خوزستان 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در جلسه تخصصی سفر 
وزیر به لامرد فارس گفت: با افزایش بودجه برای برگزاری مناقصه 
طرح های  زیرســاختی در منطقه ویژه اقتصادی لامرد موافقت 

شد.
 محمد آقاجانلو پنجشــنبه در این زمینه بیان کرد: قریب به ۲ 
هــزار میلیارد تومــان برای ایجاد زیرســاخت های منطقه ویژه 
اقتصادی لامرد در سال جاری به این منظور اختصایص یافت که 

با اولویت مناقصه های مهم از سوی سازمان منطقه ویژه اقتصادی 
لامرد نیز مراحل قانونی آن تا اجرا پیگیری شود که در کنار تمام 
پروژه های زیرساختی، تامین برق صنایع منطقه ویژه لامرد جزو 
اولویت های ســازمان ایمیدرو)سازمان توسعه و نوسازی معادن و 
صنایع معدنی( است.معاون وزیر صنعت ، معدن و تجارت و رئیس 
هیأت عامل ســازمان توســعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ادامه داد: درخصوص مشــارکت ما در طرح های ســرمایه گذاری 

که پیشــنهادهایی از ســوی منطقه ویژه لامرد مطرح شــد و ما 
فرایندهایی داریم که این طرح ها بررسی خواهد شد.

امید امامی سرپرست معاونت طرح های توسعه معدن و صنایع 
معــدنی ایمیــدرو هم ابراز میدواری کرد: بــا توجه به ظرفیت و 
توانمنــدی تیم فــنی و مدیریتی مجموعه منطقه ویژه اقتصادی 
لامرد، به زودی شــاهد تحولات خوبی در این کانون صنعتی و 

معدنی خواهیم بود.

همواره یکی از مولفه های تعیین قیمت خودرو در بازار »نرخ ارز« بود اما امسال شاهد 
کاهش تاثیرپذیری قیمت خودرو از ارز هستیم، به شکلی که در آذرماه با وجود رشد نرخ 

دلار قیمت خودرو کاهشی شد.
به گزارش خبرنگار مهر، بررسی وضعیت بازار خودروی ایران نشــان می دهد که طی 
سال جاری اگرچه با ترافیک اخبار سیاسی و بین المللی مواجه بودیم که اثر خود را بر بازار 
آزاد ارز نیز گذاشــت اما نتوانســت آنطور که پیش بینی می شــد بر بازار خودرو تأثیر خاصی 

بگذارد.
عدم تاثیرپذیری بازار خودرو از قیمت ارز، انتظارات تورمی و البته افزایش ۳۰ درصدی 
قیمت کارخانه ای خودرو در حالیست که طی سال های گذشته هر یک از این اتفاقات به 
تنهایی می توانستند قیمت خودرو را درگیر افزایش های نجومی کنند؛ با این حال به نظر 
می رسد بازار خودرو پس از سال ها دست به گریبان شدن با اتفاقات غیراقتصادی، امسال 

تصمیم گرفته بدون توجه به حواشی موجود مسیر خود را برود.
کارشناسان معتقدند که بی توجهی بازار خودرو به اخبار سیاسی و بین المللی می تواند 
ناشی از بی حس شدن این بازار باشد؛ به این معنا که بازار خودرو دیگر کشش های گذشته 
را نــدارد و تــا جــایی قیمت ها در این بازار بالا رفته که افزایش های چند هزار تومانی دلار 

نیز نمی تواند بازار را تکان خاصی دهد.
وضعیت در این بازار به گونه ای پیش رفته که همانطور که اشــاره شــد حتی افزایش 
قیمت کارخانه ای خودرو نیز نتوانست تأثیر آن چنانی بر منحنی قیمت ها گذاردحتی افزایش 
قیمت کارخانه ای خودرو نیز نتوانست تأثیر آن چنانی بر منحنی قیمت ها گذارد؛ به شکلی 
کــه پــس از افزایــش قیمت کارخانه ای، قیمت خودرو در بازار آزاد به صورت میانگین ۱۰ 

درصد و در برخی محصولات کمتر از ۱۰ درصد افزایش یافته است.
از سویی دیگر امید خریداران به افزایش واردات خودرو به خصوص خودروهای کارکرده 
باعــث شــده بازار درگیر رکود شــود چراکه در حال حاضر فاصلــه قیمتی آن چنانی بین 
خودروهای پرتیراژ ایرانی با خارجی وجود ندارد و مصرف کننده ترجیح می دهد به جای 
خودروی ایرانی که هم مصرف بنزین بالایی دارد و هم آنطور که باید و شــاید از کیفیت 

مناسبی برخوردار نیست، خودروی خارجی ولو کارکرده بخرد.
همچنین با توجه به اینکه قدرت خرید مردم دیگر مانند ســابق نیســت و متناســب با 

رشد ارتفاع قیمت خودرو در بازار آزاد، بالا نرفته است، خریدار کمتری در بازار حضور دارد 
و به این سبب به صورت طبیعی بازار خودرو دیگر کشش افزایش قیمت را ندارد؛ این در 
حالیســت که در گذشــته وقتی قیمت دلار اندکی بالا می رفت به ســرعت بازار خودرو نیز 
متأثر از این افزایش، دچار تکان اساسی می شد و قیمت خودرو به صورت روزانه از پلکان 
قیمت بالا می رفت. با این حال امروز شــاهد هســتیم که دلار در بازار آزاد از مرز ۷۷ هزار 

تومان نیز عبور کرده اما نتوانسته بازار خودرو را چندان تحت تأثیر خود قرار دهد.
برای بررسی دقیق تر کاهش اثرپذیری دلار بر قیمت خودرو باید وضعیت قیمت ها را 
مورد ارزیابی قرار داد؛ بر همین اساس در فروردین ماه که قیمت دلار ۲.۹ درصد افزایش 

یافت قیمت خودرو میانگین ۵ تا ۸ درصد رشد کرد.
در ادامه شــاهد کاهش ۸ درصدی قیمت ارز در اردیبهشــت بودیم که در نهایت منجر 
به افت ۳ تا ۱۰ درصدی قیمت خودرو در بازار آزاد شد؛ در خرداد ماه نرخ ارز کمتر از یک 
درصد با افت مواجه شــد که به تبع آن نرخ خودرو در بازار ۴ تا ۵ درصد کاهش یافت. با 
ورود به فصل تابستان، قیمت دلار افت ۱.۹ درصدی را تجربه کرد و به دنبال آن قیمت 

خودرو میانگین ۳ درصد پایین آمد.
اما ماجرای کاهش اثرپذیری قیمت خودرو از قیمت دلار از مرداد ماه به این سو رنگ 
و بوی جدی تری به خود گرفت؛ در این ماه اگرچه شــاهد رشــد ۵ دهم درصدی قیمت 

دلار بودیم اما قیمت خودرو با افت مواجه شد. در شهریور ماه نیز قیمت دلار ۱.۶ درصد 
بالا رفت اما قیمت خودرو تنها ۲.۴ درصد رشد کرد.

در جدول زیر قیمت دلار و قیمت دو خودروی گران و ارزان )به تومان( در بازار آمده 
است.

در مهر ماه قیمت دلار پرواز کرد و تقریباً ۹ درصد رشــد را ثبت کرد اما قیمت خودرو 
تنها ۱.۶ درصد بالا رفت.

بــا ورود بــه آبــان قیمــت دلار ۸ درصد افزایش یافت و همزمان با آن شــاهد رشــد 
-میانگین- ۳۰ درصدی قیمت خودرو در کارخانه بودیم که جمیع این مباحث در نهایت 
منجر به رشــد ۸ درصدی قیمت خودرو شــد. این وضعیت رشد قیمت خودرو در حالیست 
که سابق بر این حتی زمزمه های افزایش قیمت خودرو در کارخانه، قیمت ها در بازار آزاد 

را به صورت نجومی بالا می برد.
وضعیت اما در آذر ماه جالب تر شــد؛ در این ماه شــاهد افزایش ۱۲ درصدی نرخ دلار 

در بازار آزاد بودیم اما قیمت خودرو نسبت به انتهای آبان میانگین ۵ درصد افت کرد.
بر این اســاس، قیمت خودرو در ســال جاری بر خلاف دوره های قبل اثرپذیری بسیار 
کمی از نرخ ارز در بازار آزاد داشته به گونه ای که حتی در آذر ماه شاهد افت منحنی قیمت 
خــودرو هســتیم؛ به گونه ای که می توان گفت از میــزان انطباق منحنی قیمت خودرو با 
قیمت ارز کم شده است و دلار دیگر یکی از مؤلفه های تعیین قیمت خودرو در بازار آزاد 

نیست.
همانطور که اشــاره شــد که یکی از عمده دلایل جدایی خودرو از دلار افت شــدید 
معاملات خودرو است؛ طبیعتاً وقتی مشتری نباشد فروشنده نیز تمایلی به افزایش قیمت 
محصــولات خــود ندارد زیرا به خودی خود مصــرف کننده با بازار قهر کرده و تمایلی به 
خرید ندارد بنابراین فروش خودرو با قیمت های بالا بسیار ســخت اســت. به همین دلیل، 

فروشندگان در پیشنهاد قیمتی خود احتیاط به خرج می دهند.
شاید بتوان گفت که واردات خودرو توانسته وضعیت تقاضا را به این حد برساند اما در 
کنــار آن کاهــش قدرت خرید مــردم و عدم انطباق قیمت خودرو با توانایی مالی مصرف 
کنندگان نیز مزید بر علت شده تا به تدریج شاهد عدم تاثیرپذیری قیمت خودرو از قیمت 

دلار باشیم.

شرکت آلومینای ایران با ارائه آخرین دستاوردها و 
تحقیقات ارائه شده و حضور پررنگ در بیست و دومین 
نمایشگاه بین المللی محیط زیست آماده بازدید علاقه 

مندان و پژوهشگران است.
  به گزارش روابط عمومی و امور اجتماعی شرکت 
آلومینای ایران، بیســت و دومین نمایشگاه بین المللی 
محیط زیســت با حضور معــاون اول رئیس جمهور و 
رئیس ســازمان محیط زیست در مرکز نمایشگاه های 
بین المللی شــهر آفتاب روز چهارشنبه ۲۸ آذرماه آغاز 

به کار کرد.
این نمایشگاه که به عنوان یکی از رویدادهای مهم 
در حوزه محیط زیست شناخته میشود و با هدف ترویج 
فرهنگ حفظ محیط زیست، معرفی فناوری های سبز 
و ارایه راهکار پایدار برای محیط زیســت تا ۱ دی ماه 
ادامه خواهد داشت.شــرکت آلومینای ایران در ســالن 
A۵ این نمایشــگاه حضور پررنگی داشــته و آخرین 
اقدامــات و دســتاوردهای محیط زیســتی خود را به 
بازدیدکنندگان ارائه می نماید.این شرکت با هدف ارتقاء 

آگاهی عمومی درباره اهمیت حفاظت از محیط زیست 
و ترویج فناوری های سبز، به معرفی پروژه ها و ابتکارات 
خــود در زمینــه کاهش اثرات منفی زیســت محیطی 
می پردازد.حضور فعال شــرکت آلومینای ایران در این 
نمایشــگاه نشــان دهنده تعهد این مجموعه به توسعه 
پایدار و حفظ منابع طبیعی کشور است. بازدیدکنندگان 
می توانند از نزدیک با فعالیت های این شرکت در حوزه 
محیط زیست آشنا شده و نظرات و پیشنهادات خود را 

با کارشناسان این مجموعه در میان بگذارند.

آقاجانلو:

 موافقت با افزایش بودجه برای برگزاری مناقصه طرح های زیرساختی منطقه ویژه اقتصادی لامرد

جدایی خودرو از دلار

حضور پررنگ شرکت آلومینای ایران در بیست و دومین نمایشگاه بین المللی محیط زیست
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قیمت دلار در طی یک سال اخیر افزایش ۴۸ درصدی داشت 
در حالی که قیمت مســکن ۳۰ درصد افزایش پیدا کرد. داده ها 
نشان می دهند رشد قیمت دلار باعث افزایش هزینه های ساخت 
و ساز شده و به عنوان یک شاخص انتظارات تورمی، باعث تشدید 
تقاضای سرمایه ای در بازار مسکن می شود. عده ای از کارشناسان 
معتقدنــد دولــت باید در این حــوزه دخالت کند و مانع از افزایش 
قیمت مســکن شــود. از طرف دیگر با اعطای تسهیلات بانکی از 
رشــد تولید مســکن حمایت کند.  عده ای دیگر معتقدند قیمت 
گذاری دستوری قابلیت اجرایی شدن ندارد و از طرف دیگر باعث 
نابودی املاک در ســطح شهر می شــود. بانک ها نیز دیگر توان 
اعطای تســهیلات تکلیفی را ندارند و ادامه این وضع تنها باعث 

افزایش ناترازی و ایجاد رانت در بانک ها می شود.
مجیــد گودرزی کارشــناس اقتصــادی در گفتگو با »جهان 
اقتصاد« گفت: در کشــوری که کالا و خدمات به صورت ریالی 
تولید می شوند، فروش مسکن با قیمت دلاری کلاهبرداری است. 
در خیلی از کشــورهای دنیا دســتمزد به صورت دلاری پرداخت 
می شود. اگر دستمزدها هم دلاری حساب شوند آنگاه باید دستمزد 
کارگــر ایــرانی در حــدود ۲۰۰۰ دلار یعنی چیزی در حدود ۱۴۰ 
میلیون تومان باشــد. اما چنین اتفاقی نیفتاده اســت در حالی که 

مردم مجبورند مسکن را دلاری بخرند.
وی در ادامه افزود: با این روند بازار مســکن قفل شــده و به 
ســمت ورشکســتگی فعالین پیش رفته است. باید به هر طریقی 
جلوی چنین کاری گرفته شــود و فروش مســکن با این قیمت ها 
اصلًا قابل پذیرش نیســت. طبق اصل ۴۰ قانون اســاسی آزادی 
افراد نباید به جامعه آسیب بزند. مسکن یک کالای ضروری برای 
جامعه است و دولت وظیفه دارد در کار قیمت گذاری این کالای 
اســاسی ورود کند. در همه کشــورهای دنیا از طریق مالیات این 

بازار به شدت کنترل می شود و انقدر رها شده نیست.
فرهاد بیضایی کارشناس حوزه مسکن گفت: با قوانین دستوری 
نمی توان بازار مسکن را کنترل کرد. در گذشته نیز دولت ها سعی 
کردند با قیمت گذاری دســتوری از جمله تعیین ســقف اجاره بها، 
بــازار اجــاره بها را کنترل کنند. با وجود اینکه این سیاســت ها به 

قانون هم تبدیل شد، اما توفیق چندانی پیدا نکرد.
یعقــوب اندایش، رئیس انجمــن اقتصاد ایران نیز در رابطه با 
قیمت گذاری دستوری در بخش مسکن گفت: دولت های مختلف 

سعی کردند کنترل بازار مسکن را به دست بگیرند و در این زمینه 
نیــز سیاســتگذاری های گســترده ای انجــام دادنــد، اما این 
سیاســتگذاری ها اغلب شکســت خوردند و تورم مسکن بالاتر از 
قیمت های دستوری بود. در حال حاضر به مرور زمان شاهد افزایش 
حاشیه نشینی هستیم. پدیده دیگری نیز رخ داده است و آن این 
است که برخی از آنانی که سال هاست حاشیه نشین شده اند، دیگر 
از پــس هزینه های حاشیه نشیــنی هم بر نمی آیند و در مناطقی 

ساکن شدند که فاقد تمامی زیرساخت های شهریست.
وی در ادامه افزود: مسئله رفت و آمد این جمعیت حاشیه نشین 
به داخل شهر تهران برای کسب و کار امور روزمره نیز هزینه های 
اقتصادی و زیســت محیطی بالایی دارد. قیمت گذاری دستوری 
درســت مثل این اســت که یک بمب در مرکز شــهر قرار بگیرد و 
شــهر را نابود کند. اگر مالک مجبور شــود با قیمت های مصوب 
خانه خود را اجاره دهد یا آن را بفروشد، هزینه ای برای ملک انجام 
نمی دهد و به خانه های شهر رسیدگی مناسبی نمی شود. در نتیجه 
به دلیل عدم نوســازی املاک، شــهر به مرور به ســمت نابودی 
می رود. دولت به جای سیاســت های دســتوری در حوزه مسکن 
باید روی کنترل تورم عمومی، کاهش کســری بودجه و کاهش 

چاپ پول متمرکز شود.
علی سعدوندی کارشناس بانکی در گفتگو با »جهان اقتصاد« 
گفت: تســهیلات مسکن در دنیا بیشتر توسط بانک های تجاری 
تامین می شود. اما در ایران این وام سوددهی مناسب برای بانک 
نــدارد. بــه همین دلیل بانک ها تمایــل و توان برای ورود به این 
حوزه ندارند. در حال حاضر شــرایط تسهیلات تکلیفی مسکن به 
گونه ای پیشرفته است که تعارض منافع به وجود آمده و در نتیجه 

تنها باعث بیشتر شدن رانت در این حوزه شده است.

»جهان اقتصاد« بررسی کرد؛

جدال موافقان و مخالفان تبعیت مسکن از دلار پایــه ریزی فروش بر مبنای محتوا     
     محمدرضا مهدوی راد -  دبیر انجمن علمی بازاریابی شعبه تهران

تحـول بـزرگ بـا گسـترش اینترنـت و بازاریـابی دیجیتـال اسـتفاده از محتوا 
بـرای معـرفی محصـولات و فـروش آن اسـت . رقابـت صاحبـان کسـب وکار در 
اینترنـت تولیـد محتـوای جـذاب و مفیـد اسـت . محتـوا  از نظـر درجـه اهمیت در 
فضـای رقابـتی کنـونی اهمیـت زیـادی یافتـه اسـت . با اسـتفاده از محتوا تلاش 
می شـود ذهـن مخاطـب را بـا برنـد درگیـر کنـد تـا میـزان تعامـل بیشـتر گردد و 
بـه فـروش اثـر بگـذارد . محتـوا جایگزیـن هزینـه هـای هنگفـت تبلیغات شـده 
اسـت که در حال حاضر با یک گوشی تلفن همراه امکان سـاخت آن مهیاسـت 
. نکتـه حایـز اهمیـت در طـرز فکـر طراحان و تولید کنندگان محتواسـت از سـوی 
دیگـر خـود فعالیـن عرصـه کسـب و کار اسـت کـه فـروش را بـه طـور کلی بـه 
محتـوا متصـل کـرده انـد . بـا بازاریـابی محتـوایی نیـت آن اسـت کـه ارتباط بلند 
مـدت و پایـدار گـردد کـه بدیـهی اسـت صداقت و سـازگاری با خواسـته مخاطب 
بنیـان ایـن ارتبـاط اسـت .راز نهفتـه در بازاریـابی محتـوا همذات پنداری اسـت و 
از زاویـه دیـد مشـتری بـه محصـول خودتـان بنگریـد . تلاش صاحـب کسـب و 
کار آن اسـت کـه چگونـه می توانـد بـا محصـولی کـه تولیـد می کند مسـاله ای از 
مشـتری را برطـرف نمایـد و محتـوایی اسـتفاده کنـد کـه بطـور قطـع آن امکان 
را در درون سـازمان خـود دارد ارایـه محتـوای جـذاب و مفیـد در صورتی مشـتری 
را مجـذوب می کنـد کـه در عمـل خواسـته او را بـرآورده کند.ایجـاد زیرسـاخت و 
بنیـه قـوی در سـازمان بازاریـابی هـر کسـب و کاری می تواند پشـتیبان اطمینان 
بخـش بـرای تولیـد محتـوای گیـرا باشـد . یـکی از این مواردی که بایسـتی مورد 
توجـه قـرار گیـرد شـناخت مخاطـب هدف اسـت بسیـاری تلاش می کنند بدون 
شناسـایی سلایـق و خواسـته هـای مخاطـب هـدف بـا صـرف زمـان و هزینـه و 
بـدون برنامـه خـاص و هـدف منـدی فقـط بـا تولیـد محتوا خوشـایند خودشـان 
فعالیـتی در ایـن زمینـه انجـام دهنـد . بدیهی اسـت تا دسـتیابی بـه مسیر صحیح 
جذب مشـتری و تامین نظر و سلایق مخاطب راه درازی در پیش اسـت . نکته 
بعـدی بی توجـهی بـه ارزش مزیـت رقابـتی اسـت و ارایـه خدمـت شـایان توجه 
و خلق آن در سـازمان بازاریابی آن مجموعه کاری بایسـتی تدارک دیده شـود. 
مزیت رقابتی فقط نگاه از درون به برون سـازمان نیسـت بلکه برعکس جریان 
حرکت از برون به درون اسـت . مزیت بایسـتی از زبان مشـتری صادر شـود بر 
مبنـای حـدس گمـان امـکان طـرح ریـزی مزیـت رقابـت پایـدار وجـود نـدارد و 
موثـر نیسـت . گزیـده هـای مزیـت رقابـتی و نحـوه کشـف آن بـا اسـتفاده از 
تحقیقـات بازاریـابی از دیگـر گفتـار دارای ارزش در زمینـه ایجـاد بنیـه قـوی در 
سـازمان بازاریـابی یـک کسـب و کار اسـت . شـاید متخصصیـن ایـن کار ظریف 
کم باشـند اما انجام آن به شـدت توصیه می شـود و شـالوده هر تصمیم گیری 
خاصـه تولیـد محتـوا در عرصـه رقابـتی اسـت . رمـز برنـد های بـزرگ دنیا ایجاد 
مزیت رقابتی از طریق طوفان فکری بدون آگاهی به خواسـته مشـتری نیسـت 
بی گمـان داده هـای موثـر و مفیـدی پایـه تعییـن مزیـت رقابـتی اسـت . تاکید بر 
ایـن جملـه بیانگـر توجـه بـه ایجـاد مزیت رقابتی نوآورانه اسـت نه نگاه سـطحی 
سـاده بـه ایـن کـه) تخفیـف می دهیـم ( ایـن کار را همـه انجـام می دهند ! مزیت 
آنچنـان بایـد باشـد کـه مشـتری را علاقـه منـد و شیفته نماید حال مقایسـه کنید 
آیـا بایـد) تخفیـف( می شـود ! مزیـت بایـد پایـدار و در مـدت طـولانی غیـر قابـل 
دسـترس و کپی از سـوی رقبا باشـد و سـازگار با بازار هدف شـما باشـد . تولید 
محتـوا در بسـتر اینترنـت از فضاهـای مختلـف عرضـه می گردد و شـرایط خاص 
خود را دارد محتوای دیداری ،شـنیداری و متنی ، سـایت و شـبکه های اجتماعی 
به هر نحوی که ارایه می گردد نیازمند پشـتوانه قوی و صادق اسـت . مشـتری 
بـا صداقـت صاحـب برنـد رابطـه بلنـد مـدت با آن برقرار می کند . صاحب کسـب 
و کار بـرای نمایـش و ارایـه محصـول آن قـدر بایـد گوش دهد که  شـناخت بسیار 
و عمیق نسـبت به مشـتری دسـت یابد . این شـناخت سـوژه های واقعی برای 
تولیـد محتـوا خلـق می کنـد کـه مخاطـب بـا آن ارتبـاط موثر می گیـرد . هدف از 
تولیـد محتـوا فقـط ایـن نیسـت کـه مشـتری از آن خوشـش بیایـد یـا فقـط آگاه 
گردد بلکه ایجاد نتایجی در فروش اسـت که مسـتلزم بنیه سـازی در سـازمان 

بازاریابی صاحب کسب و کار است .

 بهسازی و مقاوم سازی سالانه
 ۱۰۰ هزار واحد مســکونی در کشور

سرپرسـت شـرکت بازآفرینی شـهری ایران از بهسـازی و مقاوم سـازی 
سـالانه ۱۰۰ هزار واحد مسـکونی در کشـور خبر داد.

 عبدالرضـا گلپایـگانی سرپرسـت شـرکت بازآفریـنی شـهری ایـران یکی 
از محورهـای اصـلی شـورای عـالی مسـکن کشـور را توجـه بـه بافت هـای 
فرسـوده عنـوان کـرد و گفـت: وزارت راه و شهرسـازی تلاش دارد از تمـامی 

امکانات برای کاهش آمار بافت های فرسـوده کشـور اسـتفاده کند.
سرپرسـت شـرکت بازآفرینی شـهری ایران با اشـاره به بهسـازی و مقاوم 
سـازی سـالانه ۱۰۰ هزار واحد مسـکونی در کشـور افزود: عملکرد سـتادهای 

بازآفرینی شـهری در اسـتان ها بسیار مهم است.
وی بیـان کـرد: طبـق مصوبه شـورای عالی شهرسـازی و معماری کشـور 
بایـد بـرای بافت هـای فرسـوده هـر شهرسـتان، بسـته های بومی شـده تهیه 
و در اختیـار اسـتان ها قـرار داد. ارائـه بسـته های بـومی بـه نـوعی باعـث 

تشـویق مردم به نوسـازی بافت های فرسوده می شود.
گلپایـگانی یـادآور شـد: شـرکت های بـزرگ اسـتان می توانند در راسـتای 
مسـئولیت های اجتمـاعی بـه نوسـازی بافت هـای فرسـوده کمـک کننـد. 
همچنیـن صنایـع می تواننـد مالیـات خود را در سـاخت مدرسـه و یـا درمانگاه 
هزینـه کننـد. بـا توجـه بـه اینکـه ۲ درصـد فـروش نفـت بـه توسـعه مناطـق 
محـروم اختصـاص می یابـد؛ از ایـن منابـع می توان برای نوسـازی بافت های 

ناکارآمد شـهری استفاده کرد.
سرپرسـت شـرکت بازآفریـنی شـهری ایـران گفـت: هفتـه قبـل بـا 
پیگیری هـای وزیـر در کمیتـه اقتصـاد دولـت، سـاخت سـه هـزار واحـد 
مسـکونی بـرای ۹ محلـه حاشیـه نشیـن آبـادان بـا اعتبـار بیـش از هشـت 
همـت تصویـب شـد تـا از ایـن طریـق بخـش کوچـکی از مشـکلات مـردم 

منطقه برطرف شـود.

یادداشت

خبر

مدیرعامل شــرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و 
نقل کشــور، توسعه زیرساخت های حمل ونقل را بستر رشد 
اقتصادی، رضایت اجتماعی و درآمدزایی در ســطح ملی و 

بین المللی برای کشورهای عنوان کرد.
به گزارش خبرگزاری مهر، هوشــنگ بازوند مدیرعامل 
شــرکت ساخت و توســعه زیربناهای حمل و نقل کشور با 
اشــاره به اینکه توسعه زیرساخت های حمل و نقل تأثیرات 
اجتماعی، زیســت محیطی، فرهنگی و اقتصادی غیرقابل 
انــکاری را بــه همــراه می آورد، گفت: همچنین توســعه 
زیرســاخت های حمــل و نقل در کشــور موجب کاهش 
هزینه ها، تســهیل در ارتباطات داخلی و بین المللی و ارتقا 

کیفیت زندگی مردم می شود.
وی با بیان اینکه سرمایه گذاری در زیرساخت های حمل 
و نقل نه تنها یک ضرورت بلکه ابزاری برای افزایش رفاه 
اجتماعی و توســعه پایدار است که باید در رأس برنامه های 
کشور قرار گیرد، افزود: زیرساخت های حمل و نقل به عنوان 
یکی از مهمترین ارکان اساسی توسعه همه جانبه از دیرباز 

تــا کنــون مورد توجه بوده و امروزه نقش مهم و کلیدی آن 
برای دولت ها به عنوان عنصر توسعه ملی در برنامه ریزی های 

کلان مد نظر قرار گرفته است.
بــه گفته بازوند، توســعه زیرســاخت های حمل و نقل 
بسترساز رشد اقتصادی، رضایت اجتماعی و درآمدزایی در 
سطح ملی و بین المللی برای کشورهاست. به عنوان نمونه 
کشــوری که شــبکه ریلی پیشــرفته دارد، ضمن کاهش 
هزینه هــای ترانزیت ملی، افزایش صادرات و ارتقا کیفیت 

زندگی مردم را تجربه خواهد کرد.
وی با تاکید بر اینکه توسعه زیرساخت های حمل و نقل 
از ســویی دیگر موجب تســهیل تجارت و روابط بین المللی 
برای کشورها می شود، گفت: در شرایطی که جهانی شدن 
و رقابت های اقتصادی رشد فزاینده ای دارند، زیرساخت های 
حمل و نقل کارآمد به کشــورها این امکان را می دهد تا در 
بازارهــای جهانی رقابت کنند و حرفی برای گفتن داشــته 
باشند.بازوند یکی دیگر از مزایای مهم زیرساخت های حمل 
و نقل پیشــرفته برای هر کشوری از دیدگاه صاحبنظران را 

ایجاد اشتغال و تقویت زیرساخت های اجتماعی در آن جامعه 
عنوان کرد و افزود: توسعه زیرساخت ها موجب از بین رفتن 
شکاف طبقاتی در مناطق مختلف کشور، تقویت همبستگی 
اجتماعی، دســترسی بهتر به خدمات اجتماعی و در نهایت 
رضایــت عمومی مردم می شــود و ایــن یکی از مهمترین 
اهدافی اســت که دولت ها در برنامه ریزی های کلان آن را 

مد نظر قرار می دهند.
به گفته وی، توسعه زیرساخت های حمل و نقل تأثیرات 
اجتماعی، زیســت محیطی، فرهنگی و اقتصادی غیرقابل 
انــکاری را به همراه می آورد کــه ضمن کاهش هزینه ها، 
تســهیل در ارتباطات داخــلی و بین المللی به ارتقا کیفیت 
زنــدگی مــردم می انجامــد. پس ســرمایه گــذاری در 
زیرساخت های حمل و نقل نه تنها یک ضرورت بلکه ابزاری 
برای افزایش رفاه اجتماعی و توســعه پایدار اســت که باید 

در رأس برنامه های کشور قرار گیرد.
معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: شرکت ساخت و 
توســعه زیربناهای حمل و نقل کشــور با تلاش های شبانه 

روزی و بهره مندی از نیروهای متخصص و با تکیه بر توان 
و تخصــص داخلی پروژه هــای عظیم راه و بزرگراهی، راه 
آهن و آزادراه در کشور را به منظور دستیابی به اهداف مزبور 
در دست ساخت دارد. این شرکت با بهره برداری از پروژه ای 
عظیمی چون آزادراه تهران - شــمال، اصفهان - شیراز و 
مسیرهای ریلی گســترده در کریدورهای شمال-جنوب و 
شــرق به غرب کشــور و تکمیل شــبکه بزرگراه ها و رفع 
محورهای گلوگاهی گام های مؤثری در رسیدن به اهداف 
توســعه کشور برداشــته است و تمامی تلاش خود را برای 
بهره برداری از طرح های وعده داده شــده تا پایان ســال به 
پشــتوانه عزم مــلی و همراهی ســایر بخش های دولت، 
پیمانکاران، مشاوران و سرمایه گذاران به کار خواهد گرفت

وی اظهار کرد: امیدواریم با همدلی و همکاری مستمر 
و ســازنده ارتقا کیفی و کمی خدمات در این حوزه محقق 
شود و بتوان در کنار یکدیگر ضمن حفظ و نگهداری از این 
زیرساخت ها به عنوان یک سرمایه ملی به اهداف بزرگ تری 

در این حوزه دست یافت.

فــارس وزیــر تعــاون، کار و رفاه اجتمــاعی از آغاز 
آموزش های مهارتی تقاضامحور از اســتان فارس خبر داد 
و گفت: تلاش کرده ایم که آموزش فنی را در ریل درست 

خود قرار دهیم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در ســفر به اســتان 
فارس با آیت الله دژکام، نماینده ولی فقیه در فارس و امام 

جمعــه شیراز دیدار و گفت وگو کرد.
احمــد میدری در این دیــدار با ارائه گزارشی از برخی 
مشــکلات کشــور به بحران ناترازی انرژی اشاره و تاکید 
کرد که دولت برای مقابله با ناترازی، هر کاری که انجام 
دهد در کشور هزینه خواهد داشت اما کار فرهنگی بدون 
هزینه اســت همچنانکه صرفه جویی در حوزه انرژی می 

تواند کشــور را از این شرایط نجات دهد.

وی بــه ظرفیت قابل توجه جایگاه های مذهبی و ائمه 
جمعــه بــرای تاثیرگذاری فرهنگی بــر جامعه پرداخت و 
خطاب به امام جمعه شیراز گفت: قدرت تاثیرگذاری شما 
بالاست و می توانید با استفاده از تریبون هایی که در اختیار 

داریــد مردم را به رعایت الگوی مصرف دعوت کنید.
میدری در خصوص ضرورت فرهنگ مصرف درســت 
در فرهنگ ســنتی، گفت: جامعه ما از دیرباز آموخته است 
که درســت مصرف کند و در صورتی که مردم شــرایط را 
درک کنند بر اساس زمینه فرهنگی می توانند کمک کنند 

که کشــور از این شرایط نجات پیدا کند.
وزیــر تعــاون، کار و امور اجتماعی در بخش دیگری از 
ســخنان خــود درباره تغییر شیوه آمــوزش فنی گفت: ما 
آموزش هــای مهارت آموزی تقاضامحور را از فارس آغاز 

کردیم و تلاش کرده ایم که آموزش فنی را در ریل درست 
خود قرار دهیم.

وی افــزود: آمــوزش فنی در ایران با محیط کار بیگانه 
اســت و طرحی را به شــکل آزمایشی از این اســتان آغاز 
کرده ایم که بر مبنای آن »آموزش فنی« بر اســاس نیاز 
بازار انجام شــود و در فرآیند آموزشی و راســتی آزمایی 

آمــوزش ها بخش خصوصی نقش مهمی ایفا کند. 
میدری به بازار جذاب مشــاغل فنی اشاره کرد و گفت: 
افرادی که بر اساس نیاز بازار فن و حرفه ای را آموخته اند 
هیچ کدام بیکار نیســتند و بازار همه آن ها را جذب کرده 

است. 
وی بــه بــرخی اصلاح رویه ها در وزارتخانه پرداخت و 
گفت: یکی از اقدامات مهمی که انجام دادیم این اســت 

کــه به تمامی شــرکت های اســتانی ابلاغ کرده ایم که 
حساب های بانکی و دفاتر مالیاتی شان را در استان مستقر 
کنند چرا که با این اقدام، مالیات بر ارزش افزوده هایشان 
به حســاب اســتان واریز می شــود، این در حالی است که 

پیش تر این ارزش افزوده ها به حســاب تهران می آمد.
میدری ادامه داد: یکی دیگر از اقدامات این اســت که 
اســتخدام در شــرکت ها با ضوابط و بر اساس آزمون های 
اســتخدامی انجام شود تا استخدام های شرکتی بر اساس 

رابطه و فشــارهای سیاسی و گروهی انجام نشود.
وی اظهار کرد: یکی دیگر از سیاســت ها این است که 
شرکت های کوچک را برای تقویت به شرکت های بزرگ 
وصل کنیم چرا که در این صورت شــرکت های کوچک 

می توانند قدرت رقابت داشته باشند.

توسعه زیرساخت های حمل و نقل لازمه توسعه پایدار کشور است

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

استخدام ها بر اساس آزمون انجام خواهد شد

آگهی صدورحکم موت فرضی)نوبت دوم(
درپرونده۰۳۰۰۶۷۱این شــعبه خانم زهره احمدی ایوانکی به طرفیت 
دادســرای عمــومی وانــقلاب ناحیه۲۵)امورسرپرســتی(تهران وغیــره 
دادخواســت صدورحکــم موقت موت فرضی برادرخودبنــام ناصراحمدی 
فرزندعین الله را تقدیم نموده واظهارداشــته به مدت ۱۲ســال ازغیبت وی 
می گذرد وتاکنون هیچ خبری درخصوص حیات یا فوت مشــارالیه بدســت 
نیامدا وسن وی درحال حاضر۷۷سال بوده وتقاضای صدورحکم فوت فرضی 
رادارم لذاباعنایــت بــه مراتــب فــوق ۳بــار آگــهی در روزنامــه هــای 
کثیرالانتشــارهرکدام به فاصله یک ماه وســپس گذشت یک سال ازآخرین 

آگهی اقدام ونتیجه رابه این شــعبه اعلام نمائید.
قــاضی دادگاه حقــوقی شــعبه ۳دادگاه عمومی حقوقی شــهرقدس- 

امیرقاسمی
م الف۴۸۳

دبیر شورایعالی مناطق آزاد با تاکید بر اینکه در مناطق آزاد نباید یک ریال فرار 
سرمایه اتفاق بیفتد، گفت: می توان از بازار سرمایه برای تامین مالی پروژه های 

مناطق آزاد استفاده کرد.
به گزارش خبرگزاری مهر، رضا مسرور دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
با با تاکید بر اینکه باید شیوه های تأمین مالی را تغییر دهیم، گفت: از نگاه حمایتی 
رئیس جمهور به مناطق آزاد قدردانیم تجلی این راهبرد حمایتی را می توان در اصلاح 
تصویب نامه هایی که طی سال های گذشته علیه مناطق آزاد ایجاد شده، همچون 

اصلاح مجوز ورود خودروهای هیبریدی و بنزینی در مناطق مشاهده کرد.
وی با بیان اینکه اگر حمایت های وزیر اقتصاد نبود اصلاحیه های ابلاغ شده و 

موارد حمایتی پیشرو در حوزه مناطق آزاد رقم نمی خورد، افزود: شاهد اتفاقات خوبی 
در آینده خواهیم بود که بر اساس آن تک تک محدودیت های ایجادی، رفع می شوند، 

همچنین جهت رفع همه محدودیت ها موظف به پیگیری هستیم.
دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی ادامه داد: مناطق آزاد یک جای 
تخصصی است، جای کار سیاسی نیست؛ از این رو در ترکیب هیئت مدیره از نیروهای 
متخصص و همراه با رویکرد دولت چهاردهم استفاده می شود. در مناطق آزاد کشور 
پروژه های عمرانی مختلفی در حال انجام است که برخی از آنها باید مهندسی ارزش 
شده و اتفاقات جدیدی در آن رقم بخورد به عنوان مثال در منطقه آزاد قشم باید 

مدل تأمین مالی پل خلیج فارس به عنوان یک پروژه ملی تغییر کند.

وی تکمیل این پروژه ها را بسیار حائز اهمیت و اولویت دار دانست و بیان کرد: 
در بندر کاسپین منطقه آزاد انزلی نیز باید تعداد پست های اسکله افزایش یافته و 

موج شکن ترمیم شود. اتمام این پروژه درآمد ارزی برای کشور خواهد داشت.
مسرور یادآور شد: منطقه آزاد انزلی ظرفیت بالایی در بخش های مختلف دارد 

که یکی از این بخش ها اقتصاد دریا محور و گردشگری دریایی است.
وی در پایان با اشاره به اینکه کریدور شمال - جنوب از بندر انزلی می گذرد، 
گفت: از این رو توسعه بندر کاسپین امری ضروری است و باید تلاش کنیم در این 
منطقه فرار سرمایه نداشته باشیم و از سرمایه گذاران با تسهیل شرایط با آغوش 

باز استقبال کنیم.

رئیس سازمان آموزش فنی وحرفه ای کشور گفت: ۲۶ درصد از جوانان ایرانی ۱۵ 
تا ۲۴ ساله به دنبال تحصیل، مهارت آموزی و یا حتی شغل نیستند. 

غلام حسین محمدی امروز، ۲۹ آذرماه در هشتاد و هفتمین شورای گفت وگوی 
دولت و بخش خصوصی استان فارس که در استانداری برگزار شد، با بیان این مطلب 
گفت: ۲۰ درصد از جوانان دنیا نیز به دنبال تحصیل و مهارت آموزی یا حتی شغل 

نیستند.
وی با بیان اینکه در بین سال های ۲۰۲۳ تا ۲۰۲۷ بسیاری از شغل های جدید از 
بین می رود، گفت: پیش بینی می شود عناوین شغلی نظیر کارشناس هوش مصنوعی، 
مهندس رباتیک و مهندس فناوری های مالی بیشترین سهم در میان مشاغل آینده را 
به خود تخصیص دهند و همچنین عناوین شغلی نظیر طراحان گرافیک، مهندسان، 
کارگران،ساختمانی، آشپزها و نصاب های تجهیزات هم رشد کنند، اگرچه رشد آن ها 

اندک است.

محمدی ادامه داد: عناوین شغلی نظیر باجه دار بانک، کارمند ثبت اطلاعات و 
تحصیل دار از مشاغلی هستند که احتمال می رود بیشترین تقلیل را داشته باشند. 

رئیس سازمان آموزش فنی وحرفه ای کشور در ادامه سخنان خود سیر تحول مهارت 
مدیریتی در جهان را توصیف کرد و گفت: اصلی ترین چالش کسب وکارها از سال 
۲۰۱۵ تاکنون، چابکی و خلاقیت در حل مسائل بوده است که منجر به لزوم تحول 

در مهارت های کلیدی مورد تقاضا، برای مواجه با این چالش است. 
وی با تاکید بر اینکه ۴۴ درصد از مهارت های کلیدی نیروی کار طی ۵ سال آینده 
دستخوش تغییر می شوند، گفت: هم اکنون ایران و جهان در عصر حل مسائل پیچیده 

قرار دارند.
محمدی وضعیت فعلی آموزش در جهان را بیان کرد و افزود: بر اساس گزارش 
مجمع جهانی اقتصاد، سرمایه گذاری در یادگیری و آموزش حین کار، یکی از رایج ترین 
راهبردهای منافع منابع انسانی است که برای تحقق اهداف کسب و کار سازمان ها 

اتخاذ می شود.
 رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور اظهار کرد: تا سال ۲۰۲۷، ۶۰ درصد 
از نیروی کار، به آموزش نیاز خواهند داشت اما در حال حاضر تنها نیمی از آن ها به این 
فرصت دسترسی دارند و به نظر می رسد که در این بخش، کارآفرینان می توانند ایفای 

نقش جدی داشته باشند. 
محمدی ادامه داد: آموزش فنی وحرفه ای به آسیب دیدگان اجتماعی، خانواده های 
آسیب دیده، افراد دارای معلولیت، پناهندگان و اتباع خارجی، دانش آموزان، دانشجویان، 
دانش آموختگان و فارغ التحصیلان دانشگاهی، زنان خانه دار، زنان سرپرست خانوار، 
زندانیان، ساکنین سکونت های غیررسمی، ساکنین مناطق روستایی، ساکنین مناطق 
محروم مرزی، سربازان وظیفه شاغلین بنگاه های اقتصادی عشایر، کودکان کار و 
خیابان، متقاضیان مهارت آموزی، مشمولان بیمه بیکاری و معتادان بهبودیافته با 

روش های غیرحضوری، تلفیقی و مجازی آموزش هایی را ارائه می دهد. 

مسرور: در مناطق آزاد نباید یک ریال فرار سرمایه اتفاق بیفتد

رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه ای:

۲۶ درصد از جوانان ایرانی به دنبال شغل و مهارت نیستند
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  آمنه قدیم پرست
بازار سرمایه

پرداخــت وام فوری بانــکی از ۳۷ تا ۳۰۰ میلیون تومان 
این تبلیغاتی اســت که در خیابان های شــهر به فور شاهد آن 
هستیم . در واقع  پرداخت وام بانکی آن هم با شرایط بسیار 
ســهل از سوی این شــرکت ها در حالی وعده داده می شود 
که فارغ از ســود واسطه گری که دریافت می کنند مشخص 
نیســت این شــرکت ها از چه طریق می توانند وام بانکی 
پرداخت کند در حالیکه نمظام بانکی به دلیل ناترازی شدید 

از زیر پرداخت انواع وام شــانه خالی می کنند. 
وفــور تبیلــغ پرداخت وام های فوری از ســوی برخی از 
شرکتها که بر اساس اعلام نظر بانک مرکزی تخلف محسوب 
می شــود علاوه بر آنکه وضعیت نامناســب اقتصادی مردم و 
تشــدید ناترزای بانک های را نشــان یم دهد بلکه نمایانگر 
تکرار و رشد قابل ملاحظه خرید و فروش امتیازات وام های 
بتانکی اســت که برای خریدار بخت برگشــته تابیش از ۵۰ 

درصد بهره را به همراه خواهد داشــت.
البته وام ها دو مدل مختلف دارند و برخی فروشی هستند 

و برخی احتمالا با خود بانک در ارتباط باشــند.
وام هایی که به اصطلاح فروشــندگان، مظنه قیمت دارند 
گویــا ۳۵ تــا ۵۵ میلیون تومان قیمت می خورد و برای خرید 
وام هــای خــرد تا ســقف ۱۵۰ میلیون تومــان هزینه کمتر 
می شــود. برخی از شــرکتها  هزینه خرید وام ۳۰۰ میلیون 
تومــانی را حــدود ۱۰۰ میلیون تومان اعلاغم می کنند  این 

در حالیست که خریدار باید دو مدل سفته ۳۰۰ میلیون تومانی 
و یــکی دیگــر به رقم ۱۵۰ میلیــون تومان که هزینه ضرر و 
زیان شــرکت در صورت عــدم پرداخت وام خواهد بود ارائه 
کند.در این رابطه  کوروش پرویزیان، رئیس شــورای عالی 
کانون بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی کشور نیز پیش 
از ایــن دربــاره آگهی تبلیغات خریــد و فروش وام در برخی 
ســایت ها و خیابان ها گفته بود: اصلا چنین چیزی به شــکل 
رسمی نداریم. در شبکه بانکی به سبب آن که تحت نظارت 
بانک مرکزی اســت تمام عقــود بانکی با چارچوب ابلاغی 
بانــک مرکزی انجام می شــود بنابر ایــن خارج از این اجازه 

دیگــری وجــود ندارد. هیچ مجــوزی را بانک مرکزی برای 
ایجاد موسســه واســط برای پرداخت وام صادر نکرده است 
بنابــر ایــن مردم اصلا نباید به این آگهی ها اعتماد کنند و اگر 
تصمیم بر دریافت وام دارند از شعب بانک و مجاری رسمی 
اقدام کنند.یکی از بازاریابان این موسســات، اما می گوید که 
وام های ازدواجی که برای فروش گذاشــته می شــد پیش از 
این بسیار بود، اما در دو ســال اخیر کم شــده اســت؛ چرا که 
اساســا صف های آن طولانی شده است و اصلا نمی توان به 
سراغش رفت. او می گوید تقریبا زوج هایی که به رقم وام به 
آن صورت نیاز نداشــتند یا قصد مهاجرت داشــتند وام خود را 

می فروختند، اما حالا اصلا در مورد وام ازدواج چنین شرایطی 
نیست.

 او همچنین می گوید تعطیلی و ادغام موسسات در بانک ها 
نیز تا حد زیادی از تعداد این وام ها کاســته اســت، اما هنوز 
هســتند بانک های خصوصی که بالاخره با ســود ۳۰ تا ۳۵ 
درصــد چنین وام هــایی را بدون معطلی پرداخت می کنند.او 
می گوید زمان واریز دســترسی به این وام ها نیز از ۱۰ تا ۳۰ 
روز در نوسان است.در حالی که دسترسی به برخی وام های 
بانکی اکنون برای شــهروندان بسیار دشوار شده، مورد های 
عجیــب وام فــوری بانکی، بدون ضامــن و فوری و فقط با 

ســفته، اما هر روز بیشــتر از قبل در شهر دیده می شود.
گویا انکار مدیران بانکی در عدم قانونی بودن و یا ناممکن 
بودن دسترسی به این وام ها نیز دیگر برای شهروندان چندان 
اهمیتی ندارد، چرا که وقتی شــرکتی از ســابقه اش می گوید 
و هر روز به تعداد این شــرکت ها افزوده می شــود پس حتما 
چیزی بیش از تبلیغات بی پشــتوانه اســت. کما این که برخی 
روایت های شــهروندان حکایت از دریافت وام با ســود های 

کلان ۴۰ درصدی حتی دارد.
اما ســئوال اســاسی در این مضوع نهفته است وقتی نظام 
بانکی با هر بانه ای  که البته بیشتر در نتیجه ناترازی و عدم 
انطابق ســو ســپرده و تســهیلات با تورم است از گرداخت 
تســهیلات شــان خالی می کند چگونه این شرکت ها امکان 
خرید و فروش وام و یا حتی دریافت مســتقیم تســهیلات از 
شعبات مختلف بانکی را دارند ایا در میان این آگهی ها پای 
خود سیســتم بانکی نیز نهفته اســت  موضوعی که نیازمن 
اســت تا بانک مرکزی و مدیریان بانک ها به ان پاســخ داده 
و قطعا سیستم بانکی کشور نیازمند بازنگری خداقل در روند 

تسهیلات است.

 گسترش تبلیغات وام های فوری نشان می دهد؛

اقدامات ضدتوسعه ای علیه پای بانک ها در میان است؟!
رمزدارایی ها باید متوقف شود

عضو هیئت نمایندگان اتاق ایران گفت:باید با حداکثر امکان به ســمت 
اســتفاده از فرصت هــای رمزدارایی هــا حرکت کنیم و در این مسیر اقدامات 

ضدتوسعه فناوری های نوین و راهبردی نظیر بلاکچین کاملا غلط است.
به گزارش خبرنگار مهر یکی از موضوعات بسیار مهم و کلیدی در آینده 
اقتصادی دنیا، مسائل مربوط به توسعه ابزارهای مالی مبتنی بر رمزدارایی ها 
و اثرات آن بر نظم آتی مالی دنیا است. این بخش مهم و راهبردی را می توان 
یــکی از کلیدی تریــن نقاط عطف تاریخی و همچنین راهبردی ترین بخش 
مالی و سیاســت گذاری آتی کشــورها دانست. لازم است به این بخش توجه 
جدی داشته باشیم و در جهت خنثی سازی تحریم ها و ایجاد بازارهای متنوع 

و متعدد در این زمینه حرکت کنیم.
بلاکچین، هوش مصنوعی، رمزارزها و رمزدارایی ها فرصت های بی نظیر 
و بکری پیش روی اقتصاد کشورها باز کرده اند. باید تلاش کنیم از این فرصت 
به نحو احســنت بهره ببریم. در همین راســتا، فعال کردن شــرکت های 
دانش بنیان جهت حضور در فضای بلاکچین و همچنین هوش مصنوعی از 

اهمیت بالایی برخوردار است.
رمزدارایی فراتر از یک مفهوم پولی است و متولی آن نه تنها بانک مرکزی 
نیســت؛ بلکه ســند چشم انداز و توسعه آن مبتنی بر قانون گذاری در مجلس 
اســت. این امر نیازمند بهره گیری از نظرات متخصصین و کســب وکارهای 
درگیر در این حوزه اســت و تنها از دید مفاهیم پولی و ارزی نمی توان به آن 

نگاه کرد.
ســندی را اخیراً بانک مرکزی در زمینه رمزارزها و رمزدارایی ها منتشــر 
کرده اســت. نظرات حمیدرضا صالحی، عضو هیئت نمایندگان اتاق ایران را 
در خصــوص لزوم اســتفاده از فرصت بلاکچین، هــوش مصنوعی و دیگر 

فناوری های نوین در ادامه می خوانید.
صالحی در خصوص انتشــار ســند بانک مرکزی در ارتباط با رمزارزها و 
رمزدارایی ها و این که متولی رمزدارایی ها بانک مرکزی نیست، تصریح کرد: 
به موازات پیشرفت علم و تکنولوژی موضوعات جدیدی پیش روی کشورها 
قرار می گیرد که باید برایش تصمیم گیری کنند و چارچوب ها مشخص شود

وی ادامه داد: نکته مهم این اســت که نباید به این خاطر که اطلاعی از 
این فضاهای جدید نداریم، به محدود کردن آن ها بپردازیم. به طور مثال، از 
ســندی که بانک مرکزی منتشــر کرده اســت، این طور برمی آید که مسیر 
ساخت توکن ها و استفاده از فناوری های مالی و هوش مصنوعی برای توسعه 
وب ۳ در کشور مسدود شده است.عضو هئیت نمایندگان اتاق ایران خاطرنشان 
کرد: تصمیم گیری نادرســت در خصوص فضاهای جدید مانند رمزدارایی ها 
و رمزارزها می تواند به از بین رفتن فرصت های پیش رو منجر شــود و ما را 
در دنیا در این زمینه عقب بیندازد.صالحی گفت: نیاز اســت موضوع اســتفاده 
از فناوری های نوین در حوزه بلاکچین، هوش مصنوعی و...با دقت در مجلس 

مورد بررسی قرار بگیرد و چارچوب های این موضوع مشخص شود.
وی در خصوص این موضوع که بانک مرکزی متولی رمزدارایی ها نیست 
و نباید به تعیین چارچوب ها در این زمینه بپردازد، تصریح کرد: شاید به این 
دلیــل کــه نمایندگان مجلس وقت کافی بــرای پرداختن به این موضوع را 
ندارنــد، به این مســئله تن داده اند کــه بانک مرکزی چارچوب ها را در حوزه 
 رمزدارایی هــا مشــخص کنــد. امــا بایــد بدانیــم کــه ایــن موضــوع

عواقبی دارد.

رویکرد

نـرخ بهـره بیـن بانـکی در پایـان هفتـه چهـارم آذر ماه، با 
رشـد ۰.۷ درصـدی نسـبت بـه هفتـه قبـل از آن بـه ۲۳.۹۳ 
درصـد رسیـد کـه بالاتریـن میـزان نـرخ بهـره بیـن بانکی از 

ابتدای سال جاری تا امروز است.
بـه گـزارش ایسـنا، بـر اسـاس داده هـای بانـک مرکزی 
نـرخ بهـره بیـن بانـکی در پایـان هفتـه چهـارم آذرماه سـال 
جـاری )چهارشـنبه ۲۸ آذرمـاه(، نسـبت بـه هفتـه قبـل از آن 
بـا جهـش ۰.۷ درصـدی بـه ۲۳.۹۳ درصـد رسید و این میزان 
بالاتریـن میـزان نـرخ بهـره بین بانکی از ابتدای سـال جاری 

تا هفته چهارم آذرماه است.
اخیـرا، نـرخ بهـره بیـن بانـکی در ابتـدای آبـان مـاه )دوم 

آبـان مـاه( بـا افزایـش ۰.۴ درصـدی بـه ۲۳.۷۶ درصد رسید 
کـه بالاتریـن نـرخ بهـره بیـن بانـکی از ابتـدای سـال جاری 
تـا آن روز بـود. بـا ایـن حـال، در پایـان هفتـه اول آبـان مـاه 
)نهـم آبـان( بـا کاهـش ۰.۰۴ نسـبت بـه هفتـه قبـل از آن به 
۲۳.۷۲ درصـد رسیـد و در پایـان هفتـه بعـد از آن )۱۶ آبـان 

ماه( ثابت ماند.
در پایـان هفتـه سـوم آبـان مـاه )۲۳ آبان(، نـرخ بهره بین 
بانـکی بـا افزایـش ۰.۱ درصـدی بـه ۲۳.۷۳ درصـد رسیـد و 
در هفتـه پایـانی آبـان مـاه، نـرخ بهـره بیـن بانـکی با جهش 
۰.۶ درصـدی از ۲۳.۷۳ بـه ۲۳.۷۹ درصـد رسیـد که بالاترین 
نـرخ بهـره بیـن بانـکی از ابتـدای سـال جـاری تا پایـان آبان 

ماه بود و طی سـه هفته گذشـته این نرخ در همان محدوده 
۲۳.۷۹ ثابت ماند. در روز چهارشـنبه ۲۱ آذرماه سـال جاری، 
نـرخ بهـره بیـن بانـکی بـا جهـشی ۰.۷ درصـدی بـه ۲۳.۸۶ 
درصـد رسیـد و در ۲۸ آذرمـاه بـا افزایـش مجدد ۰.۷ درصدی 
بـه ۲۳.۹۳ درصـد رسیـد کـه بالاتریـن نرخ بهـره بین بانکی 

از ابتدای سال جاری تا امروز است.
گفتـنی اسـت؛ در پایـان هفتـه چهـارم آذرمـاه )۲۱ آذر(، 
حداقـل نـرخ توافـق بازخریـد یـا عملیـات ریپـو بیـن بانکی، 
طبـق روال سـابق در محـدوده ۲۳ درصـد قـرار داشـت. 
توافقنامـه بازخریـد یـا عملیـات ریپو بیـن بانکی، یک توافقی 
میـان دو طـرف )دو بانـک( اسـت. بـه نحـوی کـه یک طرف 

اوراق بهـادار خـود را بـه قیمـت مشـخص، بـه طـرف دیگـر 
می فروشـد؛ بـه عبـارت دیگـر پـول قـرض می کنـد و به طور 
همزمـان تعهـد می کنـد، کـه همان اوراق بهـادار را به قیمت 

مشخص و در تاریخ مشخص، در آینده خریداری کند.

ادامه سیر صعودی نرخ بهره بین بانکی

))آگهی تحدید حدود اختصاصی((
نظــر به اینکه تحدید حدود : 

-۱ ششــدانگ یک قطعه زمین  کشــاورزی پلاک ۱۳۵۴ فرعی از ۵۹ اصلی، واقع در ایلام 
ـ ســرطاف توســط خانم فاطمه میرزامرجانی   ثبت گردیده بعمل نیامده اســت ، لذا حســب 
تقاضای خانم فاطمه میرزامرجانی مطابق ماده ۱۵ قانون ثبت تحدید حدود اختصاصی پلاک 

فوق الذکر درســاعت ۱۲ صبح روز دوشــنبه مورخه ۱۴۰۳/۱۰/۲۴به عمل خواهد آمد.
۲ـ ششــدانگ یک قطعه زمین  کشــاورزی پلاک ۱۳۵۵فرعی از۵۹ اصلی، واقع در ایلام ـ  
ســرطاف توســط خانم فاطمه میرزا مرجانی    ثبت گردیده بعمل نیامده اســت ، لذا حســب 
تقاضای خانم فاطمه میرزا مرجانی مطابق ماده ۱۵ قانون ثبت تحدید حدود اختصاصی پلاک 

فوق الذکر درســاعت ۹ صبح روز دوشــنبه مورخه ۱۴۰۳/۱۰/۲۴ به عمل خواهد آمد.
لــذا بــه صاحبــان املاک مجاور و افرادی که خود را ذیحــق می دانند اخطار می گردد در 
تاریخ فوق در محل وقوع ملک حضور به هم رسانند و در صورت عدم حضور مجاورین تحدید 
حدود طبق حدود اظهار شــده از طرف متقاضی انجام خواهد گرفت ، لذا هر یک از مجاورین 
که به حدود پلاک فوق اعتراض داشــته باشــند ، اعتراض آنها از تاریخ تحدید حدود به مدت 

۳۰ روز از طرف اداره ثبت اســناد و املاک شهرســتان ایلام پذیرفته خواهد شد.
تاریخ انتشار : ۱۴۰۳/۱۰/۰۱

جلیل تیموریان - رئیس اداره ثبت اســناد و املاک منطقه دو  ایلام

))آگهی تحدید حدود اختصاصی((
نظــر به اینکه تحدید حدود : 

-۱ ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی   پلاک ۱۳۶۴ فرعی از ۵۹اصلی، 
واقع در ایلام  ـ  آقای ســهراب نظربیگی ثبت گردیده بعمل نیامده اســت ، 
لذا حسب تقاضای آقای سهراب نظربیگی مطابق ماده ۱۵ قانون ثبت تحدید 
حدود اختصاصی پلاک فوق الذکر درســاعت ۱۲ ظهر روز دوشــنبه مورخه 

۱۴۰۳/۱۰/۲۴ به عمل خواهد آمد.
لذا به صاحبان املاک مجاور و افرادی که خود را ذیحق می دانند اخطار 
می گردد در تاریخ فوق در محل وقوع ملک حضور به هم رسانند و در صورت 
عدم حضور مجاورین تحدید حدود طبق حدود اظهار شده از طرف متقاضی 
انجام خواهد گرفت ، لذا هر یک از مجاورین که به حدود پلاک فوق اعتراض 
داشته باشند ، اعتراض آنها از تاریخ تحدید حدود به مدت ۳۰ روز از طرف 

اداره ثبت اســناد و املاک شهرســتان ایلام پذیرفته خواهد شد.
تاریخ انتشار : ۱۴۰۳/۱۰/۰۱

جلیل تیموریان - رئیس اداره ثبت اســناد و املاک منطقه دو  ایلام

قوه قضائیه
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور

اداره کل ثبت اســنادواملاک استان همدان
اداره ثبت اســنادواملاک حوزه ثبت ملک همدان-ناحیه دو

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ســاختمان های فاقدســند رسمی
آگهی موضوع ماده۳ قانون و ماده۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان 
های فاقد سند رسمی برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۲۶۰۳۴۰۰۶۹۲۵هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقردر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک همدان - ناحیه 
دو تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای علی اصغر بهرامی نوا فرزند محمد حسن به شماره شناسنامه 
۷۷۵۷ صادره ازهمدان ازششدانگ یک باب خانه بمساحت  ۱۲۸/۶۸متر مربع /قسمتی از پلاک ۱۷۵- اصلی 
واقــع در حومــه  بخــش ۲ حــوزه ثیت ملک همدان -ناحیه دو پلاک ۱۱۲۶۴۱ فرعی از ۱۷۵  اصلی واقع در 
قریــه مزدقینــه خریداری از مالک رســمی )مع الواســطه ( آقای محمد رســتگاری  محــرز گردیده لذا به 
منظــوراطلاع عمــوم مراتــب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی شــود.در صورتی که اشــخاص نســبت به 
صدورســند مالکیت متقاضی  اعتراضی داشــته باشــند می توانند  ازتاریخ  انتشاراولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود رابه این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید،ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض.دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات ســند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۱۰/۰۱
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۱۰/۱۶

شناسه آگهی : ۱۸۴۹۰۸۹
م الف :  ۲۰۲۸

آگــهی موضــوع مــاده  ۳  قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ســاختمان های فاقد سند رسمی

برابر رأی شماره ۱۴۰۳۶۰۳۲۹۰۱۲۰۰۲۴۴۰ مورخ ۱۴۰۳/۰۴/۰۴ هیات اول/دوم موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک گرمسار تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم ابوالفضل نصیری 
فرزند علی محمد بشــماره شناســنامه ۲۸۳۰ کد ملی ۴۶۰۸۹۳۴۷۰۸ صادره از گرمســار در 
ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مســاحت ۴۸۲۵۷/۱۶ متر مربع پلاک ۴۸ فرعی از ۲۶ 
اصــلی واقــع در محلــه باغ با حقابه طبق مقررات قانون توزیــع عادلانه آب خریداری از مالک 
رســمی آقای/خانم مالکیت مشــاعی متقاضی محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود. در صورتی که اشــخاص نســبت به صدور 
ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو مــاه اعتــراض خــود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تســلیم اعتراض، دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شــد.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۹/۱۴

تاریخ انتشــار نوبت دوم:  ۱۴۰۳/۱۰/۰۱
شناسه : ۱۸۴۰۲۳۹

حسین چلوئی ـ  رئیس ثبت اســناد و املاک

آخرین اخبار و تازه ترین  تحلیل ها  را در سایت جهان اقتصاد دنبال کنید

WWW.JAHAN EGHTESAD.COM

آگهی موضوع ماده ۳ و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی آمل

نظر به دستور مواد او ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 
۱۳۹۰/۹/۲۰ املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی 
آمل مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع 

عموم به شرح ذیل آگهی می گردد :
املاک متقاضیان واقع در بخش نه ثبت آمل- دهستان لیتکوه

۲۱ اصلی ) قریه حسین آباد شرقی سفلی (
۲۲۱ فرعی آقای مجتبی اله قلی در ششدانگ عرصه یک قطعه زمین با کاربری ۱۶۸,۸۷ متر مربع 
باغی و ۱۲٫۳۰ متر مربع در مسیر تعریض به مساحت ۱۸۱,۱۷ متر مربع خریداری شده بلا واسطه 
از مهدی رستمی و مع الواسطه از محسن عقیلی لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ – آیین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت 
به فاصله ۱۵ روز از طریق روزنامه محلی و کثیر الانتشار در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات 
الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار 
اولین آگهی در روستاها از طریق الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع 
ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند . معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به 
ثبت محل  اداره  به  دادخواست  تقدیم  گواهی  و  نماید  عمومی محل  دادگاه  به  دادخواست  تقدیم 
تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی 
که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت مینماید و صدور سند مالکیت مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نیست .
شناسه آگهی : ۱۸۴۰۱۳۶

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۹/۱۷
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۱۰/۰۱

حسن صالحی
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک آمل

)) آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی ((
فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون   ۳ و   ۱ مواد  دستور  به  نظر 
سند رسمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابر رای ۱۴۰۳۶۰۳۱۰۰۱۳۰۲۰۹۵۳ مورخ ۱۹/ 
....... موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در  ۱۴۰۳/۰۸ هیات قانون تعیین تکلیف. 
واحد ثبتی .......چمستان... تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای / خانم رضا قربانی 
فرزند حسین نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با کاربری باغی به مساحت ۱۶۹۷/۵۱ 
 ۱ بخش  تجاسبکلا  قریه  در  واقع  اصلی   ۱۹ از  فرعی   ۱۵۸ پلاک  شماره  به  مترمربع 
واگذاری شده از آقای و خانم حسین قربانی محرز گردیده است لذا به موجب ماده ۳ 
قانون تعیین تکلیف وضیعت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ 
آئین مربوه طه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه و محلی 
/ سراسری در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص 
ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در 
روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک 
تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت 
به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره 
ارائه حکم قطعی  به  اقدامات ثبت موکول  این صورت  ثبت محل تحویل دهد که در 
دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض ، گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه نماید و صدور سند مالکیت مانع محل را ارائه نکند اداره 

ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می عمومی
از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. 

شناسه آگهی : ۱۸۳۸۹۶۱
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۹/۱۷
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۱۰/۰۱

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک چمستان
عین اله تیمورى

آگهی موضوع ماده ۳ و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

نظر به دستور مواد او ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
قانون  یک  ماده  موضوع  هیات  در  که  متقاضیانی  املاک   ۱۳۹۰/۹/۲۰ مصوب  رسمی 
مذکور مستقر در واحد ثبتی آمل مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان 

محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد :
املاک متقاضیان واقع در بخش نه ثبت آمل دهستان لیتکوه

۷۰ اصلی ) قرا کاسمده و اسکومحله (
۲۰۸۲ فرعی آقای مهدی دوخانی در ششدانگ عرصه یک قطعه زمین فاقد کاربری به 
مساحت ۲۶۰.۱۰ متر مربع خریداری شده بلاواسطه از صدیقه مهدوی و مع الواسطه 

از علی اصغر خاکپور .
فاقد  و ساختمانهای  اراضی  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون   ۳ ماده  به موجب  لذا 
سند رسمی و ماده ۱۳ – آیین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از 
طریق روزنامه محلی و کثیر الانتشار در شهرها منتشر و در روستاهارای هیات الصاق 
تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشد باید از تاریخ 
انتشار اولین آگهی در روستاها از طریق الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به 
باید ظرف یک ماه  . معترض  نمایند  اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ 
از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و 
گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات 
ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی 
نکند  ارائه  به دادگاه عمومی محل  تقدیم دادخواست  یا معترض گواهی  نگردد  واصل 
اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت مینماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نیست .
شناسه آگهی : ۱۸۴۰۰۷۰

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۹/۱۷
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۱۰/۰۱

حسین صالحی
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک آمل

)) آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی ((
نظر به دستور مواد او ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابر رای ۷ و ۱۴۰۳۶۰۳۱۰۰۱۳۰۲۱۴۱۶ مورخ ۲۳ / 
........ موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در  ۱۴۰۳/۰۸ هیات قانون تعیین تکلیف 
واحد ثبتی ...چمستان...... تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای / خانم اکرم اولیاء 
و کاظم عباسی هرازی فرزند محمد و حسین بالسویه نسبت به ششدانگ یک قطعه 
زمین با بنای احداثی به مساحت ۲۲۶/۸۴ مترمربع که مقدار ۱۲۰ سیر مشاع عرصه 
وقف میباشد به شماره پلاک ۱۱۵ فرعی از ۳۹ اصلی واقع در قریه طالب آباد بخش ۱ 
خریداری شده از آقای و خانم رضا یعقوبی فر محرز گردیده است لذا به موجب ماده ۳ 
قانون تعیین تکلیف وضیعت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ 
آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه و محلی 
/ سراسری در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص 
ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در 
روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک 
تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت 
به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره 
ارائه حکم قطعی  به  اقدامات ثبت موکول  این صورت  ثبت محل تحویل دهد که در 
دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی و اصل نگردد یا معترض ، گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند 

مالکیت مینماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. 
شناسه آگهی : ۱۸۴۱۴۴۴

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۹/۱۷ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۱۰/۰۱

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک چمستان
عین اله تیموری

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه ثبتی نوشهر
نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 
۱۳۹۰/۹/۲۰ املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی 
نوشهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع 

عموم به شرح ذیل آگهی می گردد .
املاک متقاضی واقع در مرتع شهر پشت پلاک ۲۵ اصلی بخش ۱ قشلاقی کلاسه ۱۴۰۳/۹۰۱

پلاک ۲۹۲۸ فرعی خانم کبری عبدی نسب سارمی فرزند عین اله نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین 
با بنای انباری کاربری مسکونی به مساحت ۳۱۲.۴۳ متر مربع خریداری بدون واسطه با واسطه از خانم 

راحله علینژاد بلالمی و بنیاد مستضعفان
لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 
۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه محلی / کثیر الانتشار 
در شهرها منتشر و در روستاها علاوه بر انتشار آگهی رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع 
به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق 
در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند معترض 
باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید 
و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به 
ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت مینماید 
و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. بدیهی است برابر ماده ۱۳ آئین نامه 
مذکور در مورد قسمتی از املاکی که قبلا اظهار نامه ثبتی پذیرفته نشده واحد ثبتی با رای هیات 
پس از تنظیم اظهارنامه حاوی تحدید حدود مراتب را در اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت 
همزمان باطلاع عموم میرساند و نسبت به املاک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود واحد ثبتی 

آگهی تحدید حدود را به صورت اختصاصی منتشر می نماید.
شناسه آگهی : ۱۸۴۱۵۹۸

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۹/۱۷ 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۱۰/۰۱

علی اکبر  مقدسی فر
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک نوشهر
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وزیـر نیـرو: ظرفیـت نیروگاه هـای خورشیـدی بـه ۴ هـزار 
مگاوات خواهد رسید

تهـران - ایرنـا - وزیـر نیـرو از افزایـش بیـش از چهـار هزار 
مـگاواتی ظرفیـت نیروگاه هـای خورشیـدی تـا پایـان سـال 

»عبـاس  ایرنـا،  جمعـه  روز  گـزارش  داد.بـه  خبـر  آینـده 
علی آبـادی« افـزود: شـبکه بـرق کشـور، بـزرگ اسـت و بـا 
ظرفیـت تولیـد و مصـرف سـالانه حدود ۳۵۰ میلیـارد کیلووات 
سـاعت برق، پتانسیل جذب و نصب بیش از ۳۰ هزار مگاوات 
نیـروگاه خورشیـدی را بـه لحـاظ فـنی دارد.وزیـر نیـرو اظهـار 
داشـت: در حـال تلاش بـرای تحقـق ایـن پتانسیل با همکاری 
بخـش خصـوصی هسـتیم و محیـط سـرمایه گذاری را جـذاب 
و بـازار مناسـبی بـرای جـذب سـرمایه گذاران فراهـم می کنیم 
تـا همـکاری کننـد ضمـن اینکـه از ابتـدای دولـت نیـز تاکنون 

قراردادهـای قابـل توجـهی در ایـن زمینـه منعقـد شـده اسـت.
عـلی آبـادی بـا اشـاره به اینکـه نیروگاه هایی هم کـه در برنامه 
بوده انـد، بـه مـدار اضافـه شـده اند، تصریـح کرد: تا پایان سـال 
جـاری ۵۰۰ مـگاوات بـه ظرفیـت نیروگاه هـای کشـور اضافـه 
خواهـد شـد.وی افـزود: بـا توجـه بـه اینکـه ظرفیـت فعـلی 
نیروگاه هـای خورشیـدی کشـور یـک هـزار و ۲۰۰ مـگاوات 
اسـت بـا ایـن افزایـش، پیش بیـنی می شـود کـه تا سـال آینده 
ایـن رقـم بـه بیـش از ۳ تـا ۴ هـزار مگاوات برسـد کـه رقم قابل 

توجهی است.

وزیر نیرو: 

 ظرفیت نیروگاه های خورشیدی
 به ۴ هزار مگاوات خواهد رسید

پیش بینی بانک آمریکایی از کاهش 
قیمت نفت در ۲۰۲۵

جی پی مـورگان بـا توجـه بـه مـازاد عرضـه ۱.۲ میلیـون بشـکه در روز در 
سـال آینـده، پیش بیـنی کـرد کـه قیمـت هـر بشـکه نفت برنت بـه ۷۳ دلار در 

سال ۲۰۲۵ کاهش خواهد یافت.
به گزارش ایسـنا، تحلیلگران این بانک آمریکایی در یادداشـتی نوشـتند: 
با فرض اینکه اوپک پلاس، سـطح تولید را تا پایان سـال ۲۰۲۵، در سـطوح 
فعـلی حفـظ کنـد، قیمـت نفـت برنـت تـا پایـان سـال، بـه زیـر ۷۰ دلار در هـر 
بشـکه سـقوط خواهـد کـرد و وسـت تگـزاس اینترمدیـت، در قیمـت ۶۴ دلار، 
سـال را بـه پایـان می رسـاند.اوپک پلاس حـدود نیـمی از نفـت جهـان را تولید 
می کنـد و در نشسـت پنجـم دسـامبر خـود، برنامـه افزایـش تولیـد را تـا آوریل 
بـه تعویـق انداخـت. ایـن گـروه بـه دلیـل تقاضای ضعیف و رونـق تولید آمریکا 
و بـرخی دیگـر از تولیدکننـدگان خـارج از ایـن گـروه، بخـشی از محدودیـت 
عرضـه داوطلبانـه خـود را تـا پایـان سـال ۲۰۲۶ تمدیـد کـرد. اعضـای اوپـک 
پلاس پـس از یـک مجموعـه کاهـش عرضـه داوطلبانـه از سـال ۲۰۲۲ کـه با 
هـدف تقویـت قیمـت نفـت انجـام شـده، حـدود ۵.۸۵ میلیـون بشـکه در روز 
ظرفیـت تولیـد خـود را فریـز کـرده اند.ایـن بانـک انتظـار دارد رشـد تقاضـای 
جهـانی بـرای نفـت، از ۱.۳ میلیـون بشـکه در روز در سـال جـاری، بـه ۱.۱ 
میلیـون بشـکه در روز در سـال آینـده کاهـش یابـد و سـپس، در سـال ۲۰۲۶، 
بـه ۱.۳ میلیـون بشـکه در روز بهبـود یابـد کـه مطابـق با میانگینهـای تاریخی 
بلندمـدت اسـت.بر اسـاس گـزارش رویتـرز، جی پی مورگان خاطرنشـان کرد 
موضـوع اصـلی گـزارش ایـن بانـک، این اسـت که هر گونه سیاسـتی از سـوی 
دولـت آینـده ترامـپ کـه بـه طـور بالقـوه می تواند قیمت نفـت را افزایش دهد، 
ماننـد اعمـال فشـار بـر ایـران، ونـزوئلا و احتمـالا روسیه برای محـدود کردن 
صـادرات و درآمـد نفـت ایـن کشـورها، نسـبت بـه هـدف اولیـه ترامـپ برای 
پاییـن نگـه داشـتن قیمـت انـرژی احتمـالا در درجـه دوم قـرار خواهـد گرفت.

موسسـه اعتبارسـنجی »فیـچ ریتینگـز« هـم هفتـه جـاری پیش بیـنی کـرد 
قیمـت نفـت از میانگیـن ۸۰ دلار در بشـکه در سـال ۲۰۲۴ بـه ۷۰ دلار در هـر 
بشـکه در سـال ۲۰۲۵ کاهـش یابـد کـه دلیـل آن کاهـش رشـد تقاضـا و تولید 
بالاتر کشـورهای غیراوپک پلاس اسـت که منجر به مازاد عرضه می شـود.

قیمـت نفـت در معـاملات روز جمعـه بـازار آسیـا، تحـت تاثیر نگرانیها نسـبت 
بـه رشـد تقاضـا در سـال ۲۰۲۵، بـه خصـوص در چین کـه بزرگترین واردکننده 
نفـت خـام در جهـان اسـت، کاهـش یافـت و در مسیـر ثبـت حـدود سـه درصد 
کاهـش هفتـگی قـرار گرفـت. نفـت برنـت بـا ۴۱ سـنت معـادل ۰.۵۶ درصـد 
کاهـش، بـه ۷۲ دلار و ۴۷ سـنت در هـر بشـکه رسیـد. بهـای معاملات وسـت 
تگـزاس اینترمدیـت آمریـکا بـا ۳۹ سـنت معـادل ۰.۵۶ درصد کاهش، ۶۸ دلار 

و ۹۹ سنت در هر بشکه بود.

بین الملل

مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران با بیان اینکه شــدت 
مصرف انرژی در کشــور ۳.۳ دهم برابر جهان اســت، گفت: 
کاهــش ۲ درجه ای دمای محیط موجب افزایش ۵۰ میلیون 

مترمکعبی مصرف گاز کشور می شود.
به گزارش خبرنگار مهر، سعید توکلی مدیرعامل شرکت 
مــلی گاز ایــران امروز )جمعه، ۳۰ آذر( در ســخنرانی پیش از 
خطبه های نماز جمعه تهران با اشــاره به اینکه ایران دومین 
دارنــده ذخایــر و منابع گاز طبیعی در دنیا اســت، گفت: تا به 
امروز حتی خانه یک شــهروند کشــور، قطعی گاز را تجربه 

نکرده است.
وی بــا بیــان اینکه در آذرماه امســال میزان مصرف گاز 
افزایش یافت که این افزایش مصرف موجب شــد تا بخش 
زیادی از گاز کشــور به بخــش خانگی، تجاری و صنایع جز 

انتقال دهیم، افزود: مصرفی که هم اکنون در حوزه گاز کشور 
وجود دارد، شــاید یک مصرف »بد مصرفانه« اســت، شدت 

مصرف انرژی در کشور ۳.۳ دهم برابر جهان است.
تــوکلی تاکید کرد: کشــورمان دارای منابع زیادی از گاز 
طبیعی اســت، این مخازن گازی محصول ۲۵۰ میلیون سال 
گذشــته به شــمار می رود؛ به عبارت دیگر در ســاختار زمین 
شــناسی ۲۵۰ میلیون ســال گذشــته تا به ماده ای به نام گاز 
تبدیل شــود. اکثر منابع و مخازن گازی در جنوب کشــور قرار 
دارد، بــرای تبدیــل و تزریق شــدن گاز به مخازن کشــور 

فرآیندهای پیچیده و دشواری طی می شود.

وی یادآور شــد: پس از دوره شــکوهمند پیروزی انقلاب 
اسلامی ۴۰ برابر تجهیزات و تأسیسات مرتبط با حوزه صنعت 

گاز برای توسعه این صنعت تأمین و اضافه شد، در حال حاضر 
بیش از ۲۰ پالایشــگاه فراورش گاز طبیعی، حدود ۴۰ هزار 
کیلومتر خط لوله فشار قوی، ۹۴ ایستگاه تقویت فشار و ۴۵۹ 
هزار کیلومتر خط گاز در شــبکه های شــهری وجود دارد که 
همین ۴۵۹ هزار کیلومتر، تقریباً ۱۱ برابر محیط زمین برآورد 

می شود.
معــاون وزیر نفــت افزود: صنعــت گازی انقلابی ترین، 
مردمی ترین و جهادی ترین صنعت به شمار می رود، زیرا طی 
ســال های اخیر اتفاقات بی نظیری در ســطح جهان رخ داده 
است. همچنین در حال حاضر ۸۶۰ میلیون مترمکعب گاز به 

مخازن کشور تزریق می شود.
وی با بیان اینکه در زمستان به دلیل سرما حدود ۸۰ درصد 
گاز کشــور در بخــش خانگی، تجــاری و صنایع جز مصرف 

می شــود، گفت: زمانی که چنین اتفاقی رخ می دهد، شرکت 
ملی گاز به دلیل کنترل شــبکه مجبور اســت که بخشی از 
صنایع، به ویژه صنایع مولد، بخشی از سوخت و سبد نیروگاهی 

را به سمت سوخت مایع انتقال دهیم.
به گفته توکلی؛ برای اینکه بتوانیم از نعمت خدادادی گاز 
و فرصت حائز اهمیتی که در کشور وجود دارد به خوبی بهره مند 
شــویم، باید رعایت الگوی مصرف انرژی را در دســتور کار 
جدی داشته باشیم، دمای حرارت مناسب در محیط بین ۱۸ 
تا ۲۱ درجه سانتی گراد است. البته در بخش خانگی شهروندان 
می تواننــد با پوشیدن لباس گرم تر در پویش کاهش مصرف 

انرژی در کشور شرکت کنند.
وی بــا بیان اینکه بــا کاهش یک درجه ای دمای محیط 
خانگی حدود ۶ درصد صرفه جویی مصرف ایجاد شده، افزود: 
بــا کاهــش دو درجه ای دمــا به طور میانگیــن، ۵۰ میلیون 
مترمکعــب افزایش مصــرف گاز ایجاد می کند که معادل دو 

فاز پارس جنوبی به شبکه کشور گاز تزریق می شود.

شدت مصرف انرژی ایران ۳/۳ برابر میانگین جهانی است

معـاون وزیـر نیـرو در امـور آب و آبفـا از در دسـتور کار قرار 
گرفتـن برنامـه هفتـم پیشـرفت در بخـش آب کشـور خبـر 

داد.
بـه گـزارش خبرگـزاری مهـر، محمـد جوان بخت معاون 
وزیـر نیـرو در امـور آب و آبفـا بـا اشـاره به اینکـه برنامه هفتم 
پیشـرفت کشـور مورد تأکید ریاسـت جمهوری اسـت، گفت: 
برنامـه هفتـم پیشـرفت بایـد در برنامـه روزانـه مدیـران آب 
کشـور قرار گیرد. امیدواریم با اسـتفاده از تمام ظرفیت های 
علـمی، فـنی و تجـربی و توجـه بـه راهکارهـای اجتمـاعی 

بتوانیم وضعیت آب کشور را بهبود ببخشیم.
وی گفت: آنچه در برنامه هفتم پیشـرفت، درباره کاهش 
برداشـت آب تدویـن شـده، می توانـد انـقلابی در رفتـار مـا 
ایجـاد کنـد. همچنین شـکل گیری تشـکل های کشـاورزی 
و واگـذاری تصدی گری هـا بـه ایـن تشـکل ها یـک امر مهم 
اسـت و مسیـر سـخت و پـر چالـشی پیـش رو داریـم امـا باید 
برنامـه هفتـم را در دسـتور کار قـرار دهیـم و  اجـرای 
بازخوردهـای اقدامـات انجـام شـده در ایـن خصـوص بایـد 

به شرکت منابع آب ایران منعکس شود.

همچنیـن، یـزدان رضـایی معـاون برنامه ریزی اقتصادی 
وزیـر نیـرو اظهـار کـرد: برنامه هفتم پیشـرفت کشـور میثاق 
وزارت نیـرو بـا مجلـس و دولـت اسـت و در این برنامه سـهم 
هر شـرکت و اسـتان مشـخص شـده و سـرجمع این سـهم ها 

کمک می کند که به اهداف معین برسیم.
وی از تفویض اختیار به وزیر نیرو در موضوع مولدسـازی 
دارایی هـا خبـر داد و گفـت: در برنامـه هفتـم بـرای اصلاح 
سـاختار اقتصـادی آب، اعـدادی مشـخص شـده کـه بایـد با 

هماهنگی به این اعداد دست پیدا کنیم. 

اجرای برنامه هفتم پیشرفت در بخش آب کشور در دستور کار قرار گرفت

دیدار سفیر ج.ا.ایران با فعالان اقتصادی در سفارتخانه جمهوری اسلامی ایران در ترکمنستان)به روایت تصویر(
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شـرکت  بهره بـرداری  معـاون  سـلیمی،  غلامرضـا 
فولادمبارکـه در همایـش سـالانه »کاربـران توربین هـای 
گازی بـا تمرکـز بـر نیروگاه هـای کلاسF« اظهـار کـرد: 
در حـال حاضـر ناتـرازی گاز را بـا تمـام وجـود احسـاس 
می کنیـم، به گونـه ای کـه قطـعی گاز در بسیـاری از صنایـع 
کشـور موجـب توقـف تولیـد شـده و می توانـم بـه جـرات 
بگویـم کـه در صنعـت فـولاد کشـور تمـامی کارخانه هـای 
تولیـد آهـن اسـفنجی بـه دلیـل محدودیـت گاز متوقـف 

. هستند
وی افـزود: ایـن در حـالی اسـت کـه ۱۲ واحـد تولید آهن 
اسـفنجی یـا مگامـدول در گـروه فـولاد مبارکه نیـز متوقف 
شـده اسـت؛ برق نیز همین شـرایط را دارد و طی سـال های 
اخیـر مدت زمـان اعمـال محدودیت هـای سـالیانه انـرژی 
بـه شـدت افزایـش پیـدا کـرده اسـت. در ایـن میـان، مردم، 
صنـوف و صنعـت بایـد از نهادهـای حاکمیـتی مطالبه گـری 
کـرده تـا تدابیـر عملیـاتی و چابـکی بـرای رفـع ایـن 

ناترازی هـا صورت گیرد.
سـلیمی یـادآور شـد: مـا به عنوان متولیان صنعت کشـور 
نیـز می توانیـم بـا هم افـزایی و تصمیم سـازی در کنـار 
نهادهـای حاکمیـتی گام هـای موثـری بـرای رفـع ناترازی 
انـرژی برداریـم کـه برگـزاری همایش هـای تخصـصی و 
همیـن  ازجملـه  نیـز  امـروز  همایـش  مثـل  علـمی 

هم افزایی هاسـت و این امر می تواند نخسـتین گام باشـد.
معـاون بهره بـرداری شـرکت فـولاد مبارکـه در ادامـه 
خاطر نشـان کرد: صنایع کشـور در شـرایط ناترازی انرژی 
می تواننـد دو راهـکار انتخـاب کننـد، نخسـت آن کـه تولیـد 
خـود را متوقـف کننـد کـه ایـن راهـکار عاقلانـه ای نیسـت 
و در وهلـه دوم بـرای تأمیـن انـرژی مـورد نیـاز خـود اقـدام 

کننـد کـه فـولاد مبارکـه راه حـل دوم را انتخـاب کـرده و 
اسـتراتژی خودتامینی را در پیش گرفته اسـت.

وی ادامـه داد: مسیـری کـه فـولاد مبارکـه در راسـتای 
خودتامیـنی در پیـش گرفتـه را بسیـاری از شـرکت های 
بـزرگ دنیـا مثـل سامسـونگ سـپری کرده انـد، به طـوری 
کـه وقـتی بـه توسـعه یافتگی رسیدنـد و احسـاس کردنـد 
کـه بـه میـزان کافی سـفارش و تـوان تولید بـرای محصول 
خـود دارنـد امـا زیرسـاخت لازم را ندارنـد، خودشـان اقـدام 
بـه خودتامیـنی در زیرسـاخت های خـود کردند و این نشـان 

از اهمیت تفکر توسـعه ای دارد.
سـلیمی تفکـر تولیـد و توسـعه را مهـم دانسـت و افـزود: 
امـروز یـک نیـروگاه سیـکل ترکیبی ۹۱۴ مـگاواتی کلاس 
F در فـولاد مبارکـه فعـال اسـت و در کنـار آن نیـروگاه 

خورشیـدی ۶۰۰ مـگاواتی فـولاد مبارکـه نیـز، ۴۰مگاوات 
بـرق را وارد مـدار کـرده و امسـال بـا بـرق تولیـد خـودش 
فصـل تابسـتان را سـپری کـرد و در غیـر ایـن صورت، تولید 
فـولاد مبارکـه مثـل بسیـاری از صنایـع دیگـر متوقف شـده 

بود.
معـاون بهره بـرداری شـرکت فـولاد مبارکـه بـه رکـورد 
احـداث تیـروگاه سیـکل ترکیـبی فـولاد مبارکه اشـاره کرد 
و گفـت: احـداث نیـروگاه سیـکل ترکیـبی ۹۱۴ مـگاواتی 
کلاس F فـولاد مبارکـه از زمـان انعقـاد قـرارداد تـا زمـان 
تولیـد بـرق، تنهـا ۱۴ مـاه بـه طـول انجامیـد کـه ایـن امـر 
در نـوع خـود یـک رکـورد محسـوب می شـود و امیـدوارم 
بتوانیـم در تکمیـل نیـروگاه خورشیـدی نیـز بـا همیـن 
چابـکی پیـش برویـم.وی ادامـه داد: بنابرایـن می تـوان 

علی رغـم وجـود تحریم هـا و محدودیت هـا نیـروگاه کلاس 
F احـداث کـرد و البتـه کـه نیازمنـد اراده و هنـر مدیریـتی 
نصب شـده  ظرفیـت  اسـت.  خواسـتن  فعـل  صـرف  و 
نیـروگاهی کشـور در حـوزه تولیـد بـرق حـدود ۹۴ هـزار 
مـگاوات اسـت کـه در پیـک مصـرف، ۸۳هـزار مـگاوات در 
حـال تولیـد اسـت کـه فصل تابسـتان امسـال کشـورمان با 
ناتـرازی ۱۸ مـگاواتی بـرق روبـه رو بـوده کـه ایـن میـزان 

در مقطعی به ۲۱ هزار بار اسـت.
سـلیمی در خصـوص ظرفیت هـای تولیـد انـرژی در 
شـده  نصـب  ظرفیـت  گفـت:  مختلـف  بخش هـای 
نیروگاه هـای کشـور حـدود ۹۴ هـزار مـگاوات اسـت کـه 
اکنـون حـدود ۸۳ هـزار مـگاوات تولیـد می شـود و امسـال 
ناتـرازی حـدود ۱۸ هـزار مـگاوات بـوده اسـت. در حـال 
بـر عهـده  تولیـدی کشـور  بـرق  از  درصـد   ۲۶ حاضـر 
واحدهـای نیـروگاه گازی، ۱۷ درصـد برعهـده واحدهـای 
نیـروگاه بخـار، ۳۸ درصـد برعهـده واحدهـای نیـروگاهی 
سیـکل ترکیـبی، ۱۳ درصـد برعهـده واحدهـای نیروگاهی 
نیـروگاهی  واحدهـای  برعهـده  درصـد   ۱.۴ بـرق آبی، 
تجدیدپذیـر، و یـک درصـد برعهـده واحدهـای نیـروگاهی 

اتمی است.
معـاون بهره بـرداری شـرکت فـولاد مبارکـه افـزود: 
امـروزه در علـم مدیریـت، مباحـث اقتصـاد چرخشی و تولید 
محصـول سـبز بسیـار پررنـگ اسـت، به طـوری کـه تمامی 
پروتکل هـای دنیـا بـه ایـن سـمت می روند که اگر شـرکتی 
می خواهـد در بـازار آینـده حضور داشـته باشـد باید محصول 
سـبز تولیـد کنـد کـه فـولاد مبارکـه در مسیـر تولیـد فـولاد 
سـبز اسـت. در نهایـت بایـد بـه سـمت تولیـد انرژی هـای 

تجدیدپذیـر بـا راندمـان بالا حرکت کنیم. می کند.

معاون بهره برداری مطرح کرد:

جشن میلاد حضرت فاطمه زهرا )س( توقف ۱۲ واحد تولید آهن اسفنجی در گروه فولاد مبارکه به دلیل قطع گاز 
برگزار شد 

بـه گـزارش روابـط عمـومی شـرکت توزیـع نیـروی بـرق اسـتان 
سیسـتان و بلوچسـتان، در نخسـتین روز از هفته بزرگداشـت مقام زن، 
مراسـمی بـا همـکاری اسـتانداری سیسـتان و بلوچسـتان و شـرکت 

توزیع برق این اسـتان برگزار شـد.
طی ایـن مراسـم کـه مدیـرکل بانـوان اسـتانداری، رییـس سـازمان 
تبلیغـات و مشـاورین بانـوان دسـتگاه هـای اجـرایی اسـتان سیسـتان و 
بلوچسـتان حضـور داشـتند، ضمـن تبریـک ولادت حضـرت فاطمه زهرا 

)س( بـه بیـان فضایـل و مناقب این حضرت پرداخته شـد.
طی این نشسـت از بانوان به عنوان سـفیران انرژی جهت پیوسـتن 

به پویش ۲ درجه کمتر دعوت شـد.
برگـزاری دوره آمـوزشی بـا موضـوع یـوگای خنـده و منافـع شـاد 

زیسـتن از جمله محورهای حاشیه ای این مراسـم بود.
تقدیـر مدیـر کل امـور زنـان و خانواده اسـتانداری از مشـاورین زنان، 
اجـرای برنامـه هـای شـاد و مفـرح، برگـزاری مراسـم قرعه کـشی و 
اهـدای هدیـه بـه بانـوان دارای القـاب مبـارک حضـرت فاطمـه )س( و 
اهـدای گل بـه بانـوان حاضـر در ایـن مراسـم از دیگـر برنامـه هـای این 

نشست بود.

آغاز شستشوی ۴۱۷ باب مخزن ذخیره 
آب در استان ایلام

 
مدیرعامـل آبفـای اسـتان ایلام از شـروع شستشـوی و گنـدزدایی تعـداد 
۴۱۷ بـاب مخـزن بـا ظرفیـت ۲۳۰ هـزار و ۶۱ متـر مکعـب در شـهرها و 

روستاهای تحت پوشش آب و فاضلاب استان خبر داد.
 محمـد محمـدی بـا عنـوان ایـن مطلـب، گفـت: در راسـتای ارتقا سـطح 
کیـفی و به منظـور اطمینـان از سلامـت آب شـرب، طبـق برنامـه زمان بندی 
شـده از ابتـدای آذر مـاه شستشـوی ۴۱۷ بـاب از مخـازن ذخیـر  آب شـهری 
و روسـتایی بـا حجـم بیـش از ۲۳۰ هـزار و ۶۱ مترمکعـب شـروع و تـا پایـان 

اسفندماه ادامه خواهد داشت. 
وی اظهار داشـت: طبق دسـتورالعمل سـالانه دفتر بهداشـت آب شـرکت 
مهنـدسی آب و فـاضلاب کشـور و به منظـور رسیـدن بـه اسـتاندارد و ارتقای 
سـطح کیـفی و کـمی آب آشـامیدنی مشـترکین و همچنیـن پاک سـازی 
مخازن، عملیات شستشـوی مخازن در تمامی شـهرها و روسـتاهای تابعه 

صورت می گیرد. 
مدیرعامـل شـرکت آب و فـاضلاب اسـتان ایلام در بیـان مزیـت 
شست وشـوی مخـازن آب تأکیـد کـرد: شستشـوی منظـم و صحیح مخازن 
آب نـه تنهـا بـه حفـظ سلامـت و کیفیـت آب کمـک می کنـد، بلکـه موجب 
افزایـش طـول عمـر مفیـد مخـازن و جلوگیـری از هزینه هـای احتمـالی 

تعمیر و تعویض نیز می گردد. 
محمـدی تصریـح کـرد: ایـن عملیـات ضدعفـونی و گنـدزدایی با حضور 

نمایندگان مراکز بهداشت صورت می گیرد.

تکمیل پروژه های نیمه کاره هدف اصلی 
است

 اسـتاندار مازنـدران تکمیـل پـروژه هـای نیمـه کاره را هـدف و اولویـت 
اصلی بیان کرد.

بـه گـزارش خبرنـگار مهـر، مهـدی یونسی عصر جمعـه در حاشیه بازدید 
از پروژه هـای نیمـه کاره سـاری افـزود: در پی آن هسـتم کـه پروژه هـای 
نیمـه کاره شهرسـتان ها را شناسـایی و بـا دریافـت منابـع پروژه هـا را تکمیل 

کنیم.
وی بـا اشـاره بـه ایـن کـه در ایـن هفتـه جلسـه مجـددی بـا مسـئولان 
ذیربـط داشـته باشیـم تـا راهکارهـا را بـرای تکمیـل پروژه هـای سـاری و 

میاندورود مشخص کنیم، گفت: نباید به مردم وعده ندهیم.
یونـسی اظهـار کـرد: پـروژه راه سـد فریـم را افتتـاح شـد بـدون آنکـه 

ارزیابی کنند در مسیر چند درخت قطع می شود.
اسـتاندار مازندران تصریح کرد: همچنین مسیر دیگر سـد فریم سـالیان 
سـال سـاخته شـده و ایـن پـروژه غیـر علـمی بـوده کـه سـبب جمـع شـدن 

آب می شود و باید ببینیم راهکاری برای اجرای پروژه وجود دارد یا خیر.

آغاز برداشت نیشکر در ۲۵ هکتار از مزارع 
لنگرود

سرپرســت جهاد کشــاورزی لنگرود، با اشاره به آغاز برداشت نیشکر در این 
شهرستان، گفت: برداشت محصول نیشکر از اواخر آذرماه آغاز می شود.

هادی امیدپور در گفت وگو با ایسنا، از آغاز برداشت نیشکر از مزارع نیشکر 
شهرســتان خبر داد و گفت: نیشــکر در شهرستان لنگرود در سطح تقریبی ۲۵ 

هکتار کشت شده است.
وی متوسط عملکرد انواع محصولات حاصل از نیشکر را در هکتار ۴ و نیم 
تن پیش بینی کرد و گفت: کشــت قلمه های نیشــکر در شهرستان در ماه های 
فروردین و اردیبهشت انجام شده و برداشت آن از اواخر آذرماه آغاز شده است

سرپرست مدیریت جهاد کشاورزی شهرستان لنگرود با بیان اینکه نیشکر 
در کارگاه های سنتی روستایی فرآوری شده و انواع محصولاتی نظیر شکر سیاه، 
قهوه ای، ســرخ و ملاس از آن به دســت می آید، خاطرنشــان کرد: شکر سیاه و 
قهوه ای از نظر ارزش دارویی و بهداشــتی نســبت به شکر حاصل از چغندر قند 

برتری دارد.

 یلدای فاطمی در جوار مزار 
شهید رضا عطارد برگزار شد

جمعی از دانش آموزان و دبیران دبیرستان فرزانگان لنگرود امروز با دعوت 
از همســر شــهید رضا عطارد از شهدای دانشجوی دوران دفاع مقدس، جشن 

یلدای خود را در کنار مزار این شهید برگزار کردند.
دانش آموزان در این مراسم که با حضور همسر شهید رضا عطارد و خواهران 
شهید کامکار و شهید نورموسوی برگزار شد؛ پس از قرائت فاتحه، دانش آموزان 

به شرح زندگینامه و وصیتنامه شهید عطارد پرداختند.
پس از حافظ خوانی و تفأل به حافظ به نیت شهید، از خاطرات همسر شهید 
عطارد بهره مند شدند. دانش آموزان به بهانه فرا رسیدن میلاد با برکت حضرت 

زهرا)س( و روز زن، از همسر شهید عطارد تجلیل و قدردانی کردند.

اخبار

قاسم توانایی/ خبرنگار جهان اقتصاد
 معـاون هماهنـگی امـور زائریـن و گردشـگری اسـتانداری فارس از اضافه شـدن 
تعـداد پروازهـای حـج عمـره در دی مـاه بنابـر تقاضـای زائـران خبـر داد و افزود: پرواز 
ـ طائـف بـرای اولیـن بـار در کشـور بـه لیسـت پروازهـای حج اسـتان فارس  شیـراز ـ

اضافه خواهد شد. 
محمـد فـرخ زاده ، بـا اشـاره بـه پیگیری هـای انجام شـده در سـازمان حج و زیارت 
فـارس بـرای رفـاه حـال زائریـن اظهـار کـرد: بـرای حج عمـره مفرده هـر ۵ روز یک 

پرواز به تعداد ۲۶۵ نفر و از اول دی ماه به هفته ای ۲ پرواز افزایش خواهد یافت.
وی بـا بیـان اینکـه یـکی از ایـن پروازهـا خـط شیـراز مدینه و دیگری بـرای اولین 
بـار در کل کشـور در خـط شیـراز طائـف خواهـد بـود، از تلاش هـا بـرای ایجـاد پـرواز 
سـوم نیـز خبـر داد.فـرخ زاده در خصـوص تعـداد کاروانهـای اعـزامی به کشـور عراق 
نیـز گفـت: در هفتـه ۶ کاروان زمیـنی و ۴ کاروان بـه صـورت هـوایی بـه عـراق اعـزام 
ـ نجـف بـه دو پرواز  می شـوند و بـا پیگیری هـای صـورت گرفتـه، پروازهـای شیـراز ـ
بوئینـگ ۱۴۵ نفـر افزایـش پیـدا کـرد و بـه ایـن ترتیـب هـر هفته ۲۹۰ نفـر که حدود 

۱۶۰ نفـر در قالـب کاروان هـای زیـارتی و مابـقی مسـافران سیاحـتی و زیـارتی و 
پزشـکی ایرانی و عراقی هسـتند با این پروازها جابه جا خواهند شـد.معاون هماهنگی 
امـور زائریـن و گردشـگری اسـتانداری فـارس تصریح کرد: اخیرا بـرخی کاروان های 
غیـر مجـاز مسـائلی را بـرای زائریـن ایجـاد کرده انـد کـه ضمـن انتظـار رسیـدگی 
دسـتگاه های قضـایی و انتظـامی، توصیـه می شـود مـردم سـفرهای زیـارتی خـود را 
طبـق مصوبـه شـورای عـالی امنیـت مـلی فقـط بـا کاروان های زیر نظر سـازمان حج 

و زیارت که مجاز به اعزام زائران به صورت قانونی هستند، انجام دهند.

معاون استاندار اعلام کرد:

افزایش پروازهای حج عمره در دی ماه در فارس

اکرم عدالت جو / خبرنگار جهان اقتصاد
رئیس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرســتان نیشــابور و میانجلگه از  
اجرای پروژههای  لکه گیری و روکش  آسفالت با اعتباری بالغ بر ۱۰۰میلیارد تومان 

در نیشــابور  و میانجلگه خبر داد.
رئیس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرســتان نیشــابور و میانجلگه در 
نشســت خبری با اصحاب رســانه به مناسبت روز حمل ونقل اظهار کرد: ۲۰کیلومتر 
لکه گیری و  آســفالت جاده های شــریانی  و اجرای پروژههای  لکه گیری و روکش  
آســفالت با اعتباری بالغ بر ۱۰۰میلیارد تومان در نیشــابور  و میانجلگه  طی یکســال 

گذشــته انجام شــده است.مجید مفیدی فر گفت: ســه قرار داد اصلی برای راه های 
روســتایی داریم که باید تخصیص اعتبار لازم انجام شــود که ۲۵ کیلومتر احداث در 
این طرح هســت که نیاز به ۱۰۰میلیارد تومان اعتبار اســت.وی خاطر نشان کرد: راه 
های روســتایی نیشــابور پرگردشــگر و پرترافیک هســتند و نیاز به مرمت دارند و ما 
۳۰۰کیلومتر تسطیح و رگلاژجاده های روستایی را انجام داده ایممفیدی فز یادآورشد: 
ما با اعتباری بالغ بر۲۰میلیارد تومان ایمن ســازی و تاسیســات راه ها و اجرای گارد 
ریلها و آشکار سازی تقاطع ها صورت گرفته است .وی عنوان کرد: طی ۸ ماه امسال 
در بخش حمل و نقل مســافر تعداد۲۳۰۰ســفر و تعداد ۲۸۰۰۰مســافر داشته ایم که 

نســبت ســال گذشته ۲۳ درصد ذر بخش ســفر و ۴۱ درصد دربخش مسافر کاهش 
داشــته ایم.مفیدی تاکید کرد: در بخش حمل ونقل کالا در ســفرهای درون استانی 
۲۴۵۶۴۰مورد جابجایی کالا را با ۵۵۸۰۳ تن  داشــته ایم و ودر بخش برون اســتانی 
۶۵۸۷۰مورد جابه جایی کالا را با ۱۱۶۶۵۴ تن داشــته ایم.رئیس اداره راهداری و 
حمل و نقل جاده ای شهرســتان نیشــابور و میانجلگه تصریح کرد: ما   ۴۲۰۰ ناوگان 
حمل ونقل بار در شهرستان نیشابور داریم  که مقام اول استان را نسبت به جمعیت 
دارا هستیم که طی سه ماهه اول سال ۱۸ هزار برگ بارنامه در فصل دوم سال ۱۵ 

هزار برگ بارنامه و در فصل ســوم ســال ۱۲ هزار برگ بارنامه صادر شــده است

اجرای پروژه های لکه گیری و روکش آسفالت با اعتباری بالغ بر ۱۰۰میلیارد تومان در نیشابور بزرگ

       فریباصدقی/ خبرنگار جهان اقتصاد
درپی بـرودت هـوا و پیش بیـنی کاهـش شـدید دمایهـوا در هفتـه ی گذشـته و بـا 
توجه به بارش برف ، خوشـبختانه شـرایط سوخت رسـانی در منطقهخراسـان رضوی 
روال عادی دارد و با تمهیدات پیش بینی شـده علیرغم کاهش دمای هوا ویخبندان 
سطح جاده ها و خیابان ها هیچ مشکلی در زمینه توزیع سوخت در نیروگاه هایاستان 
وجایگاه هـا ی عرضـه فـرآورده و همچنیـن مصـرف کننـدگان بخـش هـای صنعت 

کـه از سـوختجایگزین اسـتفاده می کننـد بوجـود نیامـده اسـت.   عـلی اصغر اصغری 
مدیـر شـرکت مـلی پخـش فـرآورده هاینفتی منطقه خراسـان رضوی ، ضمن حضور 
در انبـار نفـت شـهید بیخـوش مشـهد و بـررسی اوضـاع ورونـد عملیـات تخلیـه و 
بارگیـری نفتکـش هـا از شـرایط مناسـب سوخت رسـانی سـخن گفـت و درراسـتای 
پایـداری خدمـات از همشـهریان عزیـز درخواسـت نمـود عطـف بـه تاکیـد ریاسـت 
محترمجمهـور و همـراهی بـا سـایر هموطنـان جهـت مشـارکت در پویـش ۲ درجـه 

کمتـر و یـک لامـپ خاموششـرکت نماینـد و تاکیـد نمـود این پویـش جهت کاهش 
مصـرف و تامیـن رفـاه مـردم اسـت .   اصغریخاطرنشـان کـرد: سوخترسـانی مطلوب 
و بموقـع بـه مـردم عزیـز و مصـرف کننـدگان وظیفـه ی ماسـتکه بـا تلاش بی وقفه 
همـکاران  پخـش منطقهخراسـان رضـوی تـا این لحظه این مهم انجام شـده اسـت 
درایـن شـرایط آب و هـوایی باوجـود سـختی هـای موجـود ، نیـاز مصـرف کنندگان و 

مردم عزیز را تامین کرده ایم.

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده هاینفتی منطقه خراسان رضوی 

 شرایط مطلوب سوخت رسانی در منطقه خراسان رضوی با توجه به بارش برف و شدت برودت هوا      

 سیما نیک رفتار/ خبرنگار جهان اقتصاد
یکصد و ششــمین نشســت شــورای گفتگوی دولت و بخش 
خصوصی استان آذربایجان شرقی با حضور بهرام سرمست؛ استاندار 
آذربایجان شــرقی، یونس ژائلــه؛ رئیس اتاق تبریز، سید مصطفی 
سیدهاشمی؛ جانشین رئیس هیئت عامل صندوق توسعه ملی، هیئت 
نمایندگان اتاق بازرگانی تبریز و جمعی از نمایندگان بخش دولتی و 
خصــوصی بــا محوریت »ناترازی بــرق و چالش های پیش روی 
واحدهای تولیدی در این زمینه« و »نحوه تخصیص منابع صندوق 
توسعه ملی برای پروژه های استانی بخش خصوصی و بررسی دلایل 
ســهم اندک آذربایجان شــرقی از منابع ارزی این صندوق« در اتاق 

بازرگانی تبریز برگزار شد.
یونس ژائله؛ رئیس اتاق بازرگانی تبریز ناترازی انرژی را چالش 
جدی برای صنایع عنوان کرد و افزود: خسارت سنگینی از بابت این 

امر به صنایع وارد می شود.
وی ادامه داد: طی سال های قبل، ناترازی انرژی توسط بخش 
خصوصی پیش بینی شــده و راهکارهای مناســبی از جمله توسعه 

نیروگاه های خورشیدی برای کاهش ناترازی مطرح شده است.
رئیس اتاق تبریز ضمن انتقاد از تداوم روند ناترازی در کشــور 
خاطرنشان کرد: راه درست، بهره گیری از انرژی پاک و خورشیدی 
اســت که چون نیازمند سرمایه گذاری سنگین است، بخش دولتی 
باید در این مسیر پیش قدم شود. در این زمینه دولت می تواند با تسهیل 
در صدور مجوز احداث نیروگاه  خورشیدی، صدور مجوزهای محیط 
زیستی و تخصیص زمین و در اختیار قرار دادن زیرساخت های لازم، 
بخــش خصوصی را به ســرمایه گذاری در این زمینه ترغیب کند، 
همانگونه که اکنون نیز افرادی از بخش خصوصی اســتان آماده 
سرمایه گذاری در حوزه انرژی پاک هستند، اما به دلیل وجود موانع، 

نمی توانند پا پیش بگذارند.

 بهرام سرمست، استاندار آذربایجان شرقی نیز اظهار کرد: کلیه 
اختیــارات قابــل تفویض به اســتان را از طریق وزارتخانه ها دنبال 

می کنیم.
وی بر لزوم شناسایی مناطق دارای مزیت سرمایه گذاری استان 
و اصلاح اطلاعات اســتان در ســامانه شرکت ساتبا جهت معرفی 

استان به سرمایه گذاران احداث نیروگاه تاکید کرد.
استاندار آذربایجان شرقی از پیگیری استانداری جهت تفویض 
اختیار صدور مجوز تا مرحله تخصیص زمین احداث نیروگاه خبرداد

سرمســت با اشاره به موافقت صندوق توسعه ملی با تخصیص 
۸۰۰ میلیون دلار برای ساخت نیروگاه خورشیدی در استان، اظهار 
کرد: صندوق توســعه ملی تا به امروز در اســتان کارکردی نداشته و 

ناترازی را در این زمینه شاهد هستیم.
وی افزود: بر اساس گزارش بانک مرکزی، سهم استان از کل 
منابع بانک های کشور بالغ بر ۲.۴۸ درصد بوده و رتبه هفتم را دارد 
درحالی که ۴.۸ جمعیت کشــور در این اســتان و ۱۰ درصد جمعیت 
فعال کشور در این استان است و بخش اعظم اقتصاد استان در دست 

بخش خصوصی است.
سرمست با بیان این که از ۱۶۰ میلیارد دلار درآمد صندوق توسعه 
ملی باید ۱۰ درصد سهم استان باشد، گفت: از سال ۱۴۰۰ تا امروز 
تخصیص اعتبار ارزی صفر و از لحاظ ریالی حداکثر ۲ درصد بوده 

است در حالی که کرمان ۹ درصد و یزد ۸.۵ درصد دریافتی دارند.
اســتاندار آذربایجان شــرقی اظهار کــرد: در تخصیص اعتبار 
پروژه های نیمه تمام بر روی کمک صندوق توســعه ملی حســاب 
می کنیم و امیدواریم عقب ماندگی صنایع از این طریق جبران شود

یونس اکبرپور پایدار؛ رئیس کمیسیون صنایع و انرژی اتاق تبریز 
با تاکید بر اینکه صنایع تحمل تعطیلی دو روزه به دلیل نبود برق و 
گاز را ندارند، افزود: خســارت هر یک روز قطعی برق، معادل ۱۶.۵ 

درصد ارزش افزوده واحدهای تولیدی است.
وی با بیان این مطلب ادامه داد: خســارات ناشی از قطعی برق، 
باعث افزایش هزینه تولید شده و در نهایت این هزینه از جیب مردم 

پرداخت می شود  و در نهایت به کوچک شدن صنایع می انجامد.
پایــدار گفــت: علیرغم تعطیلی چنــد روزه واحدهای تولیدی، 
هزینه هــای جاری از قبیل حقوق هزینه های بیمه تامین اجتماعی 
کارگران، پرداخت سود تسهیلات بانکی و… پابرجا است. از سوی 
دیگر قطعی برق موجب خرابی دستگاه ها و ماشین آلات می شود و 

بار مالی مضاعفی به کارخانجات تحمیل می کند.
وی فرسودگی صنایع را یکی از دلایل افزایش مصرف سوخت 

در کشور دانست.
پایدار بر لزوم فرهنگسازی در راستای کاهش مصرف سوخت 

در منازل و واحدهای مسکونی تاکید کرد.
  سید مصطفی سیدهاشمی؛ جانشین رئیس هیئت عامل صندوق 
توسعه ملی اظهار کرد: همه معتقد هستیم که توسعه کشور نیازمند 
حضور سرمایه گذاران بااهل، با معرفت، متدین و متعهد به نظام و 

آشنا به مباحث اقتصادی است.
وی با تاکید بر این که کسانی می توانند قفل بخش اقتصادی را 
بگشایند که با مسائل بنگاه داری و شرکت داری آشنا باشند، افزود: 
دولت ها نمی توانند اقتصاد را به خوبی اداره کنند و هر دولتی در هر 

کشوری هزینه بسیار بالایی داشته و توان اداره اقتصاد را ندارد.
سیدهاشــمی با بیان این که بر اساس اساسنامه صندوق توسعه 
مــلی، ۸۰ درصــد درآمد صندوق باید برای بخش خصوصی صرف 
شود، اظهار کرد: ارتباطات خارجی سالم در بخش اقتصادی به عنوان 

اهرم اقتصادی باید به کمک ما بیاید.
سیدهاشمی با بیان این که ۱۶۰ میلیارد دلار از محل درآمد نفتی 
وارد صندوق توســعه ملی می شــود، گفت: بخشنامه بسیار مهم و 

شــجاعانه دکتر پزشــکیان در ۲ هفته پیش صادر شده که شاید در 
طول تاریخ بی نظیر باشد و بر اساس آن تکلیف شده تا نیروگاه های 

خورشیدی در سطح کشور احداث شود.
جانشین رئیس هیئت عامل صندوق توســعه ملی پیشنهاد داد: 
پروژه های دارای پیشــرفت ۶۰ درصدی اســتان به صندوق توسعه 
ملی معرفی شوند و از طریق اوراق مراحبه ارزی، تامین مالی شوند

وی ســپرده گذاری مقید و مشــارکت صندوق توســعه ملی در 
پروژه های سودآور را از دیگر روش های تامین مالی عنوان کرد.

سیدهاشمی با بیان این که احداث هر ۱۰ مگاوات نیازمند چهار 
میلیون دلار پول است، افزود: سهم آذربایجان شرقی در این بخشنامه 
رئیس جمهور، ساخت ۲ هزار مگاوات نیروگاه خورشیدی است که 

۸۰۰ میلیون دلار سرمایه گذاری لازم دارد.
وی بــا بیان این که مراحل تایید ســرمایه گذاری برای احداث 
نیروگاه خورشیدی از طریق سامانه ساتبا انجام می گیرد، ادامه داد: 
هر نیروگاه ۱۰ مگاواتی، سالانه ۶۰ میلیارد تومان درآمد خالص دارد 
و با توجه به شــرایط کشــور، باید جایی نیروگاه احداث شــود که در 
سریع ترین زمان و راه ممکن به شبکه برق وصل شود.جانشین رئیس 
هیئت عامل صندوق توسعه ملی با بیان این که بحث واردات تجهیزات 
این نیروگاه برعهده وزارت نیرو اســت و تنها کشــوری که می تواند 
تامین کند، چین است، اظهار کرد: صندوق توسعه ملی قراردادی با 
وزارت نیرو بســته تا از محل منابع صندوق، پنج میلیارد دلار برای 
ناترازی انرژی های تجدیدپذیر در اختیار دولت قرار می دهد که ۸۰۰ 

میلیون دلار آن برای آذربایجان شرقی است.
وی با بیان این که سرمایه گذارانی که مجوز آن ها تایید شده است 
می تواننــد از طریــق بانک عامل خود برای دریافت این اعتبار اقدام 
کنند، افزود: دریافت اقساط این تسهیلات پرداختی از سوی صندوق، 

به صورت ارز و یا ریال معادل ارز خواهد بود .

دریکصد و ششمین نشست شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان آذربایجان شرقی  صورت گرفت:

موافقت صندوق توسعه ملی با تخصیص ۸۰۰ میلیون دلار برای ساخت نیروگاه خورشیدی
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 محسن  رفیعی
 
 
 
 

کارتون روز

گیشـه سینمـای ایـران همانطـور کـه پیش بیـنی 
می شـد چنـد مـاه قبـل از پایان سـال، بـه فروش بیش 
از ۱۵۰۰ میلیـارد تومـان رسیـد. بخـش زیـادی از این 
رقـم فـروش مدیـون چنـد فیلم کمدی اسـت در حالی 
مهجورنـد؛  همچنـان  غیرکمـدی  فیلم هـای  کـه 
هماننـد سـه فیلـم جدیـد کـه پـس از دو روز، تنها یک 

میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان بلیت فروخته اند.
بـه گـزارش ایسـنا، تـا شـروع جشـنواره فجر زمان 
زیـادی بـاقی نمانـده و سینماگـرانی کـه ترجیـح 
می دادنـد فیلم هـای پشـت خـط اکران مانـده ی خود 
را هرچـه زودتـر روی پـرده نقـره ای نمایـش دهنـد به 
تکاپـو افتادنـد و بـه ایـن ترتیـب سـالن های سینما که 
در طـول ماه هـای گذشـته بیشـتر در قبضـه فیلم های 
کمدی بودند، در آسـتانه فصل زمسـتان میزبان چند 
فیلـم غیرکمـدی شـده اند. البتـه قـرار اسـت در هفتـه 
جدیـد هـم یـک فیلـم دیگـر )علـت مـرگ: نامعلوم( 

به سبد اکران اضافه شود.
نکتـه قابـل تأمـل دربـاره فیلم های اکران شـده از 
یـک مـاه خیـر تاکنـون ایـن اسـت کـه یـا جـزو آثـار 
توقیفی سـال های اخیر محسـوب می شـوند یا اینکه 
در جشـنواره های داخـلی و خـارجی موفـق به کسـب 
جوایـزی شـده اند امـا بـا ایـن وجـود نسـبت بـه 

فیلم های کمدی فروش چشمگیری ندارند.
سـالن های سینمـایی از ابتـدای سـال تاکنـون 
بیـش از ۵۰ فیلـم را اکـران کرده انـد کـه از بیـن آن هـا 
کمدی هـا پرمخاطب تـر بودند، بجز »مسـت عشـق« 
که یک اسـتثناء محسـوب می شـد و احتمالًا به لطف 
بازیگرانـش بـه خصـوص چهره هـای معـروف ترکیه 
در کنـار بازیگـرانی همچـون شـهاب حسینی و پارسـا 
پیروزفـر و تبلیغـات قابـل توجـه ماهـواره ای شـانس 

بیشتری برای جذب مخاطب به سینما داشت.
در حـال حاضـر فیلم های »تگـزاس ۳«، »زودپز« 
و »تمسـاح خـونی« در صـدر جـدول فـروش سینماها 
قـرار دارنـد کـه روی هـم رفتـه حـدود ۶۱۷ میلیـارد 

تومان از فروش ۱۵۰۰ میلیاردی را در اختیار دارند.
در میـان فیلم هـای اکـران شـده پنـج فیلـم بـه 
فـروش بـالای ۱۰۰ میلیـارد تومان رسیدند که شـامل 
»تگـزاس ۳«، »زودپـز«، »تمسـاح خـونی«، »۷۰ 
سی« و »مسـت عشـق« می شـوند. البتـه بـه نظـر 
می رسـد فیلـم »صبحانـه بـا زرافه هـا« نیـز اگـر تـا 
پایـان سـال روی پـرده بمانـد بـه ایـن میـزان فروش 

خواهد رسید.
اگرچـه فـروش سینمـا بـه مـدد اکـران فیلم هـای 
کمـدی بـه بیـش از ۱۵۰۰ میلیـارد رسیده، اما تعدادی 
فیلـم کمـدی هـم در ایـن میـان بـوده کـه می تـوان 
آن هـا را در مقایسـه بـا دیگـر آثـار کمـدی در جـذب 
مخاطـب نـاکام دانسـت مثـل »قیـف«، »مفت بـر«، 
»ملاقـات بـا جادوگـر«، »شهسـوار« و »قلهک« که 
اگرچـه بجـز »قلهـک« بقیـه، فـروش بـالای ۱۰ 
میلیـارد تومـان داشـتند امـا ایـن ارقـام در وضعیـت 

فعلی شکست محسوب می شود.
علاوه بـر این هـا در ایـن ۹ مـاه چنـد فیلـم مرتبـط 
بـا سینمـای کـودک هـم اکران شـدند مثل انیمیشـن 
»ایلیـا  گربه هـا۲«،  »شـهر  قهرمـان«،  »ببـعی 
جسـتجوی قهرمـان«، »شـنگول منگـول« و »بـاغ 
کیانـوش« کـه فقـط »ببـعی قهرمـان« توانسـته بـه 

فروش بیش از ۵۰ میلیارد تومان برسد.
وضعیـت فیلم هـای غیـر کمـدی -چـه آن هـایی 
کـه موضـوعی اجتمـاعی داشـتند و چـه آن هـایی که 
در حـوزه سینمـایی دفـاع مقـدس سـاخته شـده بودند 
- هـم تعریـف خـاصی نـدارد جـز اینکـه فعـالان این 
حـوزه نسـبت بـه آنچـه در ایـن سـال بر سـر سینمای 
اجتمـاعی آمـد، گله منـد بودنـد و امیدوارنـد بـا تغییـر 
شـرایط و رویکـرد جدیـد مدیریـت سینمـا، فیلم های 

باکیفیت بیشـتری در این حوزه سـاخته شـود تا علاوه 
بـر جـذب مخاطـب کمـکی باشـد کـه سینمـای 

روشنفکری و دغدغه مند از بین نرود.
در ادامـه ایـن گـزارش بـه آمـار فروش تعـدادی از 
فیلم هـای در حـال اکـران و نیـز سـه فیلـم که در صدر 
جـدول فـروش هسـتند اشـاره می شـود. ایـن آمـار 
براسـاس اطلاعـات سـامانه مدیریـت و فروش اکران 

)سمفا( تا ظهر روز جمعه، ۳۰ آذرماه هستند.
»تگـزاس ۳« بـه کارگـردانی مسـعود اطیـابی: ۴ 
میلیـون و ۴۴۵ هـزار نفـر تماشـاگر و ۲۴۹ میلیـارد 

تومان فروش
»زودپـز« بـه کارگـردانی رامبـد جـوان: ۳ میلیون 
و ۶۰۸ هـزار نفـر تماشـاگر و ۲۰۲ میلیـارد تومـان 

فروش
»تمسـاح خـونی« بـه کارگـردانی جـواد عـزتی: ۲ 
میلیـون و هشـتصد هـزار نفـر تماشـاگر و ۱۶۸ میلیارد 

تومان فروش
»۷۰سی« بـه کارگـردانی بهـرام افشـاری: دو 
میلیـون و ۱۱۳ هـزار نفـر تماشـاگر و ۱۲۳ میلیـارد 

تومان فروش
»صبحانـه بـا زرافه هـا« بـه کارگـردانی سـروش 
صحـت: یـک میلیـون و ۵۴۰ هـزار نفر تماشـاگر و ۹۳ 

میلیارد تومان فروش

»پـول و پـارتی« بـه کارگـردانی سـعید سـهیلی: 
یـک میلیـون و ۶۸۴ هـزار نفـر تماشـاگر و ۹۱ میلیارد 

تومان فروش
حسیـن  کارگـردانی  بـه  قهرمـان«  »ببـعی 
صفـارزادگان و میثـم حسیـنی: یـک میلیـون و ۲۹۱ 

هزار نفر تماشاگر و ۵۶ میلیارد تومان فروش
»باغ کیانوش« به کارگردانی رضا کشـاورز: ۳۷۸ 

هزار نفر تماشاگر و ۱۵ میلیارد تومان فروش
»شـنگول منگـول« بـه کارگـردانی کیانـوش 
دالونـد و فـرزاد دالونـد: ۱۷۶ هـزار نفـر تماشـاگر و ۹ 

میلیارد و ۲۷۱ میلیون تومان
بـه کارگـردانی حمیـد  نفـر«  دو  »آریـا شـهر 
بهرامیـان: ۱۵ هـزار نفـر تماشـاگر و یـک میلیـارد و 

۱۹۳ میلیون تومان فروش
»اسـتاد« بـه کارگـردانی عمـاد حسیـنی: ۲۲ هزار 
نفـر تماشـاگر و یـک میلیـارد و ۴۳ میلیـون تومـان 

فروش
»سـه جلـد« بـه کارگـردانی مهـدی اسـماعیلی: 

۸۰۰۰ نفر تماشاگر و ۴۸۸ میلیون تومان فروش
»نبودنـت« بـه کارگردانی کاوه سـجادی حسینی: 
حـدود ۵۴۰۰ نفـر تماشـاگر و ۳۰۴ میلیـون تومـان 

فروش
»خائـن کـشی« بـه کارگردانی مسـعود کیمیایی: 
حـدود ۵۰۰۰ نفـر تماشـاگر و ۲۷۵ میلیـون تومـان 

فروش
»شـبگرد« بـه کارگـردانی فـرزاد مؤتمـن: ۴۱۵۰ 

نفر تماشاگر و ۲۲۸ میلیون تومان فروش
»بـرف آخـر« به کارگردانی امیرحسین عسـگری: 

هزار نفر تماشاگر و ۸۳ میلیون تومان فروش
»عزیـز« بـه کارگردانی مجیـد توکلی: حدود ۸۰۰ 

نفر تماشاگر و ۵۲ میلیون تومان فروش
»تمـارض« بـه کارگـردانی محمدرضا لطفی ۵۱۲ 

نفر تماشاگر و ۳۰ میلیون تومان فروش
تعداد مخاطبان سینما از ابتدای سـال تاکنون ۲۷ میلیون 
و ۱۶۵ هزار نفر اسـت. سـال گذشـته فروش کلی سینما در 
دی مـاه بـه هـزار میلیـارد تومـان رسید و تعـداد مخاطبان هم 
بیـش از ۲۳ میلیـون نفـر بـود. کارشناسـان سینمـا در ماه های 
ابتـدای امسـال پیش بیـنی می کردنـد کـه بـا توجـه بـه ادامه 
اسـتقبال مـردم از فیلم هـای کمـدی و حـدود ۱۰ فیلم کمدی 
در صـف اکـران، فـروش سینمـا زودتـر از مدت زمان مشـابه 

سال قبل به هزار میلیارد تومان می رسد.  

رئیس ســازمان صداوسیما هم زمانی اجرای برنامه هفتم توســعه و آغاز به  کار دولت چهاردهم 
و مجلس دوازدهم را فرصتی ارزشمند برای تحقق مصوبات این برنامه دانست و گفت: رسانه ملی 
به  لحاظ ســاختاری و ســازوکاری، نهادی فرادولت و فرامجلس اســت و بنایش بر کار قرارگاهی، 

افق گشایی و بن بست شکنی است که می تواند در تحقق برنامه هفتم نقش آفرینی کند.  
به  گزارش ایســنا به نقل از روابط  عمومی ســازمان صداوسیما، پیمان جبلی در نخستین جلسه 
شورای عالی اقتصادی صداوسیما اظهار کرد: یکی از اهداف تحولی ما در دوره جدید رسانه ملی، 
استفاده از ظرفیت های نهفته برای حل مشکلات کشور و کمک به رشد، توسعه و پیشرفت جامعه 

در ابعاد مختلف است.
وی افزود: تجارب موفق عملکردی ما در به ســرانجام رســاندن مصوبات و قوانین مهم، اما 
مغفول، طی دو ـ ســه ســال اخیر حاکی از ظرفیت قابل  توجهی اســت که نمودش را می توان در 
تثبیت پنجره واحد خدمات الکترونیک، آزادسازی سواحل و دیگر پرونده های مهمی دید که سال ها 
ذیل بندها و احکام برنامه  توســعه، قوانین بالادســتی و سیاســت های کلی نظام بدون متولی و 

غیرمحقق مانده بود. صداوسیما کمک کرد تا این اهداف محقق شوند.  
رئیس ســازمان صداوسیما با اشــاره به اینکه در آســتانه اجرای برنامه هفتم توسعه قرار داریم، 
گفت: دولت چهاردهم و مجلس دوازدهم نیز تازه نفس و در ابتدای راه اند و امید اســت با رویکرد 
هم افزایانه، میزان تحقق برنامه هفتم توســعه برخلاف ســایر برنامه های توسعه ای، به بیش از ۳۰ 
درصد برســد. جبلی ادامه داد: هم زمانی اجرای برنامه هفتم توســعه که در مردادماه ابلاغ شــد و 
آغازبه کار دولت چهاردهم و مجلس دوازدهم را می توان فرصتی ارزشمند تلقی کرد که این نهادها 
بــا هم افــزایی فعــال به تحقق برنامه، به  میزان بیش از میانگین معمول کمک کنند. در این  میان، 

فرصت طلایی دیگر، صداوسیمای دوره تحولی است.  

جدول فروش سینمای ایران در آخرین روز پاییز

جبلی: بنای صداوسیما بر افق گشایی و 
بن بست شکنی است

نشست رییس اتاق مشترک ایران و ترکمنستان با رئیس اتاق بازرگانی ترکمنستان)به روایت تصویر(
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عضــو انجمن علوم خــاک ایران گفت: کشــورهای دنیا، 
سیاســت گذاری برای رفع باقی مانده مواد مضر در محصولات 
کشاورزی از نیترات تا فلزات سنگین را در دستور کار خود قرار 

داده اند.
به گــزارش خبرنگار مهر، برگشــت محصولات صادراتی 
کشــاورزی از سوی کشورهای مقصد امر نامبارک برای کشور 
بوده و از آن نامبارک تر توزیع آن در بازار داخل اســت. امســال 
هم بخشی از پسته های صادراتی از سوی اتحادیه اروپا برگشت 

شد.
کیفیت و سلامت محصولات به شکل مستقیم در توانمندی، 
هوش و سلامت نسل های آینده تأثیر دارد. به طور قطع هر چه 
نژاد و نسل کشوری سالم تر و توانمندتر باشد و به لحاظ هوشی 
نســبت به ســایر کشور در وضعیت بالاتری قرار داشته باشد در 
حوزه های مختلف بهداشــتی، اجتماعی، ورزشی، اقتصادی و 

فرهنگی چالش های کمتری خواهیم داشت.
یک مســاله به شــکل زنجیره، حلقه به حلقه تمام حوزه ها را 
درگیر می کند. امروز فقط موضوع عدم موفقیت صادرات مساله 
نیست که به طور قطع بهترین محصولات برای این بخش در 
نظر گرفته می شود بلکه بهره مندی کالاها از سلامت بر اساس 
استانداردهای روز جهانی است که در بازار داخل توزیع و مصرف 

می شود.
رئیس پیشین سازمان ملی استاندارد در این خصوص عنوان 
کرده بود، برای استاندارد در هر حوزه ای از کالا تا خدمات قانون 
وجود دارد. اســتانداردهای هر کشــوری، تابع نظامات خاصی 
است. برگشت محصولات به دلیل تفاوت استاندارد کشورهای 
هــدف بــا مؤلفه های اســتانداردی ایــران اســت؛ بنابراین 
تولیدکننــدگان بایــد پیش از صادرات مذاکره کنند و با دریافت 
نظرات کشــورهای دریافت کننده، محصولات را تولید و صادر 

کنند.
وی در پاســخ به چرایی توزیع محصولات برگشــتی در بازار 
داخل اظهار کرده بود، محصولی که در داخل تولید می شــود با 
مؤلفه های اســتاندارد ملی بوده و برای مصرف داخل مشــکلی 
نــدارد؛ بنابرایــن ایــرادی به ایــن عرضه وارد نیســت. نرم 
اســتانداردهای ما در بیشینــه و کمینه در حوزه نباتات، آفات و 
ســموم با اســتاندارد کشــورهای هدف متفاوت بــوده، اما با 
شــاخص های داخــلی همخــوانی دارد. در نظامــات تدوین 
استانداردهای جهان به گونه ای عمل می شود که دیوار واردات 
به کشورهای جهان اول با وضع استانداردهای ملی، بلند است 
در مقابل دیوار کشــورهای در حال توســعه برای صادرات به 

کشورهای جهان اول کوتاه مانده است.
در این خصوص برخی از مدیران متولی تولید هم معتقدند، 
بعضی از این محصولات مانند فلفل دلمه در سفره خانوار ایرانی 
جایــگاه ویــژه ندارد برعکس مثلًا روسیه مصرف بسیار بالایی 
دارنــد. بنابرایــن مصرف پایین برخی محصولات در کشــور 

اثربخشی سموم را کاهش می دهد.
این در حالی است که کشورهای اسکاندیناوی سال ها است 
روی تغذیه کودکان خود کار می کنند که با تقویت ژن ها، نژادی 
قوی پرورش دهند و نسل آینده افرادی سالم تر با بهره هوشی 

بالاتر باشند.
اما برخی از کارشناسان تغذیه هم عنوان می کنند، کودهای 
شیمیایی و آفت کش ها مانند دارو، دردی را درمان می کنند اما 
ممکن اســت در برخی مواقع عوارض دیگری به دنبال داشــته 
باشند؛ ولی هنگام بیماری چاره ای جز مصرف دارو نیست. بهتر 
اســت این کالاها در ســطحی تولید شوند که کمترین عوارض 

را برای موجودات زنده اعم از انسان و گیاهان داشته باشند.
در عصــر فعــلی تمام کشــورها به دنبال این هســتند که 

محصولات کشــاورزی خود را بهبود دهند. بنا به گفته یکی از 
اعضای انجمن صنایع کنسرو ایران، اروپا از سال ۲۰۲۵ میلادی 
محصولات کشت شده با کود شیمیایی و دفع آفات را خریداری 
نمی کند و کشورهای صنعتی امروز کود و سمومی تولید می کنند 
که حتی قابل خوردن هســتند. یا نماینده ریاست اتاق بازرگانی 
و صنایــع فدراسیون روسیه در ســفر بــه ایران و در اتاق تعاون 
تهران، درباره چرایی برگشــت محصولات کشاورزی ایران به 
ویــژه صیفی جــات عنوان کــرد که میوه و ســبزی ایران در 
فروشگاه های زنجیره ای روسیه عرضه می شود و استانداردهای 
مواد غذایی را این فروشگاه ها تعیین می کنند. آنچه مسلم است 

آنها به ظاهر و ماندگاری کالا اهمیت زیادی می دهند.
وی در ادامه ســخنان خود اظهار کرد که ایران در صادرات 
محصولات کشاورزی به روسیه در آغاز راه است و ترکیه و مصر 
پیشــتاز بوده و پس از این کشــورها، آفریقای جنوبی و آرژانتین 
در جایگاه بعدی قرار دارند. آنها بر اساس استانداردهای روسیه 
محصولات کشاورزی مورد نیاز بازار ما را تولید و صادر می کنند
تمرکز کشورها بر باقی مانده مواد در محصولات کشاورزی
حال با این شــرایط و تغییر رویکردها در کشــاورزی مدرن، 
متولیــان امــر برای بهبود کیفیــت ریزمغذی های شیمیایی و 

تضمین سلامت محصولات کشاورزی چه برنامه ای دارند؟
کامبیز بازرگان، عضو انجمن علوم خاک ایران درباره حذف 
کودهای شیمیایی از چرخه مصرف برای بهبود و سلامت منابع 
پایه، گیاه و در نهایت انسان در کشورها جهان به مهر گفت: در 
ایــن خصوص باید دو موضــوع را با یکدیگر مورد بررسی قرار 
دهیم؛ ضمن اینکه بخش اعظمی از تولید، مرهون این کودهای 

شیمیایی است.
وی افزود: اما استفاده از این کودها ممکن است تبعات زیست 
محیطی هم داشته باشد. چالش امروز شوری و فرسایش خاک، 
برخی باقی مانده های مواد شیمیایی در محصولات کشاورزی 

و… از جمله پیامدهای این کودهای شیمیایی است.
وی افزود: کشــورهای دنیا، ابتدا سیاســت گذاری برای رفع 
باقی مانده این مواد در محصولات از نیترات تا فلزات ســنگین 

را در دستور کار قرار داده اند.
وی ادامه داد: این مواد مضر در محصول نهایی پایش می شود 
و بــه ایــن موضوع کاری ندارند کــه بهره برداران از چه کودی 
اســتفاده می کند، بلکه تاکید دارند مدیریت کود و آفت کش ها 
بایــد به گونه ای باشــد که در محصــول نهایی مثل انار، انگور، 

گوجه فرنگی و… شاهد تولید کالای سالم باشیم.
وی تصریح کرد: بر اساس استانداردهای کشورهای صنعتی 
برخی مواد موجود در محصولات مانند باقی مانده آفت کش ها، 
باقی مانده کودها و.... مورد بررسی قرار می گیرند؛ این موضوع 
در مدیریت مصرف اســت که کشــورها در جهان نخست پیگیر 

آن هستند.
عضو انجمن علوم خاک با بیان اینکه ما هم در کشــور این 
موضوع را در نظر داریم، اظهار کرد: البته سیاســت جایگزینی 
کودهای شیمیایی با سایر مواد جایگزین، در واقع انواع کودهایی 
که بتوانند نیاز گیاه را هم تأمین کنند، در کشور سرعت آن بسیار 

کند است که انتظارها را برآورده نمی کند.
این محقق افزود: در خصوص اقدامات جدید مانند استفاده 
از انرژی های پاک و تجدیدپذیر دنیا هدف بزرگی تعیین می کند 
و تاکید دارد، باید به این ســمت حرکت شــود؛ اما واقعیت این 
است که در این مسیر و مسابقه، شرایط کشورهای کمتر توسعه 
یافته با توسعه یافته یکسان نیست. به عنوان مثال، گلخانه دار 
هلندی برای تأمین انرژی مورد نیاز خود، آب از اعماق می آورد 
و از گرما آن اســتفاده کرده و دوباره آب را به محل نخســت آن 

برمی گرداند.
بازرگان یادآور شــد: این شــرایط در کشــور فراهم نیست و 
زیرســاخت های لازم را نداریم. اما حال باید پرسید، چون این 
موقعیت را در اختیار نداریم آیا باید کشت و کار را تعطیل کرد؟
وی تاکیــد کــرد: البته آنها این مسیــر را رفته اند ما هم باید 
برویم؛ به طور قطع نه با آن سرعت کندی که یک قرن بعد به 
۲۰ ســال قبل کشــورهای پیشرفته برسیم. در این مسیر باید به 

سرعت خود شتاب بیشتری دهیم.

عضو انجمن علوم خاک در پاسخ به راهکار برون رفت بخش 
کشــاورزی از شــرایط فعلی، گفت: راه حل فقط این اســت که 
فناوری وارد واحدهای تولیدی و مزارع شود تا بهره وری و تولید 
در حوزه های مختلف از جمله تولید کودهای شیمیایی ارتقا یابد

این پژوهشگر در حوزه خاک در ادامه سخنان خود در تأثیر 
اســتفاده از کودهای مناسب بر کاهش سرعت فرسایش خاک 
در کشــور، گفت: مدیریت خاک یک بســته اســت و در حوزه 
کشاورزی معتقدیم که باید به سمت کشاورزی حفاظتی، تناوب، 
حفظ بقایا، حداقل شــخم حرکت کنیم تا شرایط خاک ها بهبود 

یابد.
بازرگان در پایان افزود: این روند با انواع تخریب مانند کاهش 
مواد آلی، تنوع زیستی و بنیه حاصلخیزی خاک، همچنین مسئله 

فرسایش و شوری خاک مقابله می کند.
در ادامــه علیرضا مهاجر، معــاون امور زراعت وزارت جهاد 
کشاورزی در پاسخ به پرسش مهر مبنی بر برنامه های آینده در 
حوزه تولید و تأمین کودهای مورد نیاز کشــاورزی، با توجه به 
اینکه اتحادیه اروپا تا سال ۲۰۲۵ محصولات تولید شده با کود 
شیمیــایی را از چرخــه واردات حــذف می کند، گفت: مصرف 
کودهای شیمیایی در جهان حدود ۳۰۰ کیلو گرم است اما میزان 
مصرف کشورهای اروپایی بالای ۵۰۰ کیلو گرم است. بنابراین 

سوال شما انحرافی است و نباید وارد این مسائل شد.
وی افزود: به اســتثنا یکی دو محصول ســبزی و صیفی، در 
باغبانی تقریباً می توان به یقین گفت که محصولات ما به لحاظ 
کیفیــت به نســبت مصــرف کودهای شیمیــایی جز بهترین 

محصولات هستند، به دلیل آفتاب خوبی که در کشور داریم.
این مسئول دولتی ادامه داد: در تولید همین گندم داخل که 
به خودکفایی رسیدیم کشــورهای اتحادیه اروپا برای کشت تا 

برداشت آن حداقل ۶ بار سم پاشی می کنند.
وی اظهار کرد: میزان مصرف سم و کود ما نسبت به جهان 

کمتر است.

گرانی ها ناشی از شرایط تورمی و »سلامت و تولید« رو در روی هم
اقتصاد وابسته به ارز است

مدیر گروه کشــاورزی اندیشــکده اقتصاد مقاومتی گفت: بررسی ها 
نشــان می دهد بهم ریختگی بازار عموماً ناشی از ســاختار نیســت بلکه 

گرانی ها ناشی از شــرایط تورمی و اقتصاد وابســته به ارز است.
به گزارش خبرگزاری مهر، پنجمین نشســت از یازدهمین همایش 
ســالانه اقتصاد مقاومتی با موضوع »چالش ها و الزامات ادغام وظایف 
بازرگانی در وزارت جهاد کشاورزی« برگزار شد. در این نشست پیرامون 
ســاختار و شیوه فعلی تنظیم بازار محصولات کشــاورزی صحبت شد و 
کارشناســان و مســئولان بــر ضرورت مدیریــت یکپارچه و هماهنگ 

وظایف تولید و تجارت کشــاورزی تاکید کردند.
همچنیــن کارشناســان با ذکر اثرات قانــون تمرکز بر تولید و بازار، 
اجرای مطلوب قانون تمرکز را خواســتار شــدند و به الزامات و تغییرات 

مورد نیاز پرداختند.
احمد حق پژوه، عضو اتاق اصناف کشــاورزی با اشــاره به اینکه در 
کشــاورزی حمایــت از تولیدکننــده به معنی حمایــت از مصرف کننده 
اســت، گفت: هر چه کشــاورزی بهره ورتر باشــد، مصرف کننده هم در 

نهایت رضایت بیشــتری خواهد داشت.
وی ادامه داد: قوانین برای تنظیم بازار کشور کافی است. مهمترین 
الــزام بــرای اجرای قانون تمرکز ذهنیت مجریان اســت. تا وقتی عزم 

وجود نداشــته باشد بحث ها فایده ای ندارد.
وی افزود: نهادسازی های لازم در ساختار حاکمیتی باید ایجاد شود 
و الزام اســت تشــکل ها بر اســاس آئین نامه اجرایی قانون برای انجام 
عملیات اجرایی قانون تقویت و ســازماندهی شــوند. این قانون، جامع و 

مانع تصویب نشــده اســت و برای اجرا مشکلاتی وجود دارد.
نــازک نوبــری، رئیس امور ســاختارهای کلان ســازمان اداری و 
اســتخدامی در ایــن نشســت، گفت: تنظیم بازار یــکی از کارکردهای 
مدیریت بازار است. مدیریت بازار به معنای ارتباط پویای تولید و مصرف 
در یک فضا به نام بازار اســت و نباید به ســمت یک طرف تولیدکننده و 
مصرف کننده متمایل شــود. بنابراین نمی توان گفت یک بخشی از این 
زنجیره بازار به نام تولید، توسط یک فرد هدف گذاری شود و یک بخش 

دیگر تکلیف مصرف را مشــخص کند.
وی افــزود: در تعریــف ســازمان های دولتی و ســازماندهی اداری 
متأســفانه به جای اینکه ابتدا نقش دولت را معین و مشــخص کنیم، بعد 
از آن به ســراغ نقش آفرینی دولت بیاییم و ببینیم اجرای این نقش از 

طریق چه ســاختار وزارتی باشــد، تمرکزمان بر ساختار اداری است.
رئیس امور ســاختارهای کلان ســازمان اداری و استخدامی تصریح 
کرد: به طور کلی وظیفه اصلی دولت، تعادل بخشی بین ارکان مختلف 
جامعه اســت و به طور خاص در حوزه کشــاورزی وظیفه دولت ایجاد 
تعــادل بیــن طرف های مختلف بازار کشــاورزی اســت. پس دولت نه 
تولیدکننــده اســت نه مصرف کننده، بلکــه تنظیم بخشی این دو را به 

عهده دارد که باید یکپارچه مدیریت شــود.
وی افزود: به علاوه در بخش کشاورزی یک ویژگی خاص هم وجود 
دارد و آن »امنیت غذایی« است که خروجی مدیریت یکپارچه و مناسب 
وظیفه دولت اســت. به عبارتی ویژگی محصولات این بازار آن اســت 
که درهم تنیدگی با پایداری منابع طبیعی و امنیت غذایی کشــور دارد

مهدی ســروی، مدیر گروه کشاورزی اندیشکده اقتصاد مقاومتی در 
ادامه گفت: آنچه به ذهن سیاســت گذار می رســد این اســت که بازار 
محصولات غذایی دچار اختلال اســت پس باید ســاختار را تغییر دهیم. 
اما بررسی ها نشــان می دهد بهم ریختگی بازار عموماً ناشی از ســاختار 
نیســت بلکه گرانی ها ناشی از شــرایط تورمی و اقتصاد وابســته به ارز 

اســت که راهکارهای مختلفی برای حل این مشــکلات وجود دارد.
وی افزود: بنابراین تشــکیل وزارت بازرگانی و تغییر ســاختار اداری 
هــم نمی تواند مشــکل را حل کند و اخــتلالات با وزارت یا بی وزارت 
بازرگانی ادامه خواهد داشــت. دولت متأســفانه به جای اینکه ریشــه 
مشــکل یعنی ارز و تورم را حل کند، دنبال راه حل دم دســتی می رود و 
می گوید برای حل مشکل تنظیم بازار یک وزارت تشکیل دادم. مجلس 
هم از این راه حل اســتقبال می کند چون تعداد وزرا افزایش می یابد و 

اهرم فشــار مجلس بر دولت زیاد می شود.
مدیر گروه کشــاورزی اندیشــکده اقتصاد مقاومتی ادامه داد: البته 
روشــن اســت که شیوه فعلی مدیریت بازار با مشکلات عدیده ای مواجه 
اســت و این مشــکل ناشی از نهادی به نام ســتاد تنظیم بازار است که از 
کوچک ترین تا بزرگترین محصولات را بررسی و قیمت گذاری می کند 

و با عملیات پلیسی حتی با قطع صادرات در میدان وارد می شــود.
وی یادآور شــد: حال اگر این شیوه همچنان مد نظر ما باشــد کار 
دســت وزارت جهاد کشــاورزی هم بیاید همچنان مشکل حل نخواهد 
شــد. ما نخســت باید مشخص کنیم بر اســاس توان اکولوژیکی کشور 
چقــدر برنــج، گوشــت و... می توانیم تولید کنیــم و بعد هم معلوم کنیم 

چقــدر مصــرف داریم و این بازار را برنامه محور مدیریت کنیم.
ســروی با اشــاره به اینکه قانون تمرکز در دو مقطع در کشــور اجرا 
شــده اســت، گفت: با همین وضعیت فعلی و وجود ســتاد تنظیم بازار باز 
هم این قانون اثرات مثبت خودش را نشــان داده اســت. مثلًا در حوزه 
دانه هــای روغــنی که وابســتگی زیادی به واردات داشــتیم، معاونت 
بازرگانی وزارت جهاد با ابزار بازرگانی خود که در اختیار داشــت، طرح 
اتصــال یکپارچــه زنجیره تولید دانه روغــنی به واردات را اجرا کرد که 
اگر وزارت تفکیک شــده بود چنین اتفاقی نمی افتاد. یا در دو ســال اخیر 
بــا اجــرای قانون تمرکز، کنترل خوبی بر قیمت نهاده وارداتی و ســهم 

واردکنندگان اعمال شده است.
وی ادامه داد: بنابراین در وضع فعلی مشــکلاتی از قبیل بســتن و باز 
کــردن خلــق الســاعه واردات و صادرات همچنان با تشــکیل وزارت 
بــازرگانی باقی خواهد بود. مثلًا در ســال های اخیر می گویند مدیریت 
وزارت جهاد کشاورزی موجب کاهش ارزش صادرات بخش کشاورزی 
شــده اســت، در حالی که این مشــکل ناشی از ارزش گذاری گمرکی و 
پیمان سپاری ارزی بوده است که موجب شده ارزش کالاهای صادراتی 
کم اظهاری شود و حتی اگر وزارت بازرگانی داشتیم هم همین مشکل 

وجود داشت.

خبر

مدیرکل دفتــر میوه های گرمسیری و نیمه گرمسیری 
وزارت جهادکشــاورزی با بیان اینکه ایران ســومین تولید 
کننده انار در جهان اســت، گفت: امســال نســبت به سال 

گذشــته ۱۰ هزار تن افزایش تولید انار داشتیم.
بــه گزارش خبرگزاری مهر، زهرا جلیلی مقدم مدیرکل 
دفتــر میوه های گرمسیری و نیمه گرمسیری وزارت جهاد 
کشــاورزی گفت: ســطح باغات انار کشور ۹۶ هزار هکتار 
اســت که از این ســطح، امسال حدود یک میلیون و ۳۴۰ 
هزار تن محصول تولید شــده که افزایش ۱۰ هزار تنی را 

نســبت به ســال گذشته نشــان می دهد. فارس، مرکزی، 
خراســان رضوی، اصفهان، یزد و ســمنان جز بزرگترین 

اســتان های تولید کننده انار هستند.
وی با بیان اینکه بیش از ۸۰۰ ژنو تیپ انار در کشــور 
کشــت می شــود، افزود: ده رقم تجاری آن از جمله ملس 
ســاوه، شیشــه کپ، رباب، نادری، خزر، اردستانی، قجاق، 
بجســتانی، ملس یزدی، گلوباریک و یوسفخانی بیشترین 
میزان ســطح را به خود اختصاص دادند و »ایران« دارای 
رتبه سوم تولید انار و رتبه نخست در سرانه تولید در جهان 

است.
جلیلی مقــدم بیــان کرد: انار تولیدی ایــران به لحاظ 
کیفیــت و نحــوه تولید اهمیت خاصی دارد و این محصول 
به دلیل دارا بودن انواع آنتی اکسیدان ها در پیشــگیری از 
بسیاری بیماری ها مؤثر اســت و از این رو ارزش غذایی و 

دارویی بالایی دارد.
وی درباره افزایش کمی و کیفیت انار کشــور گفت: با 
توجــه به محدودیت منابــع آبی و تغییرات اقلیمی حادث 
شده، برای حفظ باغات و بهبود کمیت و کیفیت محصول 

تولیدی، اقدامات مختلفی از جمله اســتفاده از روش های 
نوین آبیاری، احداث ســایبان در باغات، انجام عملیات به 
بــاغی نظیر هــرس، تغذیه، مبارزه با آفــات و بیماری ها 

ضروری است.
مدیرکل دفتــر میوه های گرمسیری و نیمه گرمسیری 
وزارت جهاد کشــاورزی یادآور شد: استفاده از روش های 
نوین مقابله با تنش ها در راســتای مدیریت بهینه تولید و 
ارتقــای بهره وری الزامی اســت و با روش های قدیمی و 

ســنتی نمی توان کیفیت بهینه را به دست آورد.

 مدیــرکل دفتــر بهبود تغذیه و جایگاه امور دام وزارت 
جهاد کشاورزی گفت: ۶۱ درصد کارخانجات خوراک دام، 
طیور و آبزیان در دو ســال اخیر رتبه بندی شــدند و برای 

آنان گواهی صادر شد.
بــه گزارش ایرنــا از وزارت جهاد کشــاورزی، »سید 
احمدرضــا سیدعلیان« افزود: برای تضمین تولید خوراک 
آمــاده با کیفیت و بهبود بهره وری، رتبه بندی کارخانجات 
خــوراک دام، طیــور و آبزیان را بر اســاس فناوری های 

ســخت افزاری و نرم افزاری انجام داده ایم.
مدیــرکل دفتر بهبــود تغذیه و جایگاه امور دام وزارت 
جهــاد کشــاورزی تصریــح کرد: با رتبه بندی مشــخص 

می شــود که کارخانجات تولید خوراک آماده دام و طیور 
دارای چه فناوری ها و قابلیت هایی هســتند.

وی اظهــار داشــت: با بهره مندی از آزمایشــگاه های 
کشــور، کنتــرل کیفیت، بهبود کیفیــت و تضمین کیفیت 
خوراک دام و طیور کارخانجات را با سازمان نظام مهندسی 
کشاورزی و منابع طبیعی آغاز کرده ایم و دستورالعمل آن 

تدوین و حدود ۶ ماه پیش ابلاغ شــده است.
سیدعلیان با اشاره به فعالیت ۱۸۶ آزمایشگاه در کشور، 
ابراز امیدواری کرد که این آزمایشگاه ها در زمینه تضمین 
کیفیــت خــوراک آماده کار کنند و کارخانجات با شــرایط 
تضمیــن شــده، خوراک تولیدی خــود را به صنعت دام و 

طیور تحویــل دهند.وی گفــت: اتحادیه های دامداران، 
مرغــداران و مرغ تخمگــذار موظفند در این زمینه کمک 
کنند.مدیــرکل دفتر بهبود تغذیه و جایگاه امور دام وزارت 
جهاد کشــاورزی درباره نیاز کشــور به نهاده های علوفه و 
خوراک آماده دام، طیور و آبزیان، افزود: با توجه به میزان 
جوجه ریزی و آمار دام، طیور و آبزیان کشور، علوفه مورد 
نیاز ســالانه ۲۷ میلیون تن شــامل ذرت، کنجاله ســویا، 
کنجالــه آفتابگــردان، کنجالــه پنبه دانــه، گندم دامی و 
سورگوم و حدود ۱۶ میلیون تن خوراک آماده کارخانجات 
برآورد می شود.وی، میزان وابستگی به واردات نهاده های 
دام و طیور را ۸۵ درصد عنوان کرد و اظهار داشــت: برای 

کاهش میزان وابســتگی در چند ســال اخیر در راســتای 
جایگزینی گیاهان علوفه ای مقاوم به خشــکی و شوری با 
کنجاله سویا و ذرت در مناطق خشک کشور اقدام کرده ایم.

سیــد علیــان ادامه داد: با تنوع بخــشی و جایگزین کردن 
گیاهان علوفه ای مقاوم به خشــکی و شــوری، علاوه بر 
کاهــش وابســتگی بــه واردات نهاده های دام و طیور، در 
مصــرف آب نیز صرفه جویی می شــود.وی با بیان اینکه 
برای کاهش مصرف ذرت باید گندم دامی و ســورگوم در 
جیره غذای دام و طیور جایگزین شــود، افزود: برنامه این 
جایگزیــنی در جیره غذایی دام و طیور را نوشــته ایم و به 

معاونت توســعه بازرگانی وزارتخانه ارسال کرده ایم.

ایران رتبه سوم تولید »انار« در جهان

۶۱ درصد کارخانجات دام، طیور و آبزیان رتبه بندی شدند

 معــاون بــازرگانی وزارت جهادکشــاورزی گفــت: موضــوع 
واردات ۶۰ هــزار تــن برنــج تقلــبی بــه کشــور کــذب محــض 

بوده و هیچ برنج فاسدی وارد کشور نشده است.
ــازی  ــای مج ــش در فض ــدی پی ــا، چن ــزارش ایرن ــه گ ب
ــه  ــدی ب ــبی هن ــج تقل ــن برن ــزار ت ــد ۶۰ ه ــاری از خری اخب
ارزش ۶۰ میلیــون یــورو منتشــر شــد کــه کارهــای واردات آن 
در دولــت سیزدهــم توســط شــرکت جاهــد موسســه جهــاد 
ــه وزارت جهــاد کشــاورزی آغــاز شــده  اســتقلال وابســته ب

بــود؛ در ایــن خبــر عنــوان شــده بــود کــه ایــن محمولــه بــا 
عنــوان برنــج ۱۱۲۱ خریــداری شــده امــا محمولــه تحویــل 

داده شده، این کیفیت را ندارد.
احمــد خــانی نــوذری در گفت وگــو بــا خبرنــگار اقتصــادی 
ــوده و  ــج آل ــچ برن ــون هی ــه تاکن ــر اینک ــد ب ــا تاکی ــا ب ایرن
ــج  ــت: برن ــار داش ــت، اظه ــده اس ــور نش ــدی وارد کش فاس
وارداتی مــورد اشــاره دارای تاییدیــه از ســازمان مــلی 
اســتاندارد و ســازمان غــذا و دارو اســت بنابرایــن ســالم بــوده 

و هیچ تقلب و تخلفی صورت نگرفته است.
ــدی  ــج ۱۱۲۱ هن ــرارداد برن ــق ق ــرد: طب ــح ک وی تصری
ــک  ــا ی ــن محصــول را ب ــا فروشــنده ای ــداری شــده ام خری
برنــج دیگــر مخلــوط کــرده اســت؛ ایــن یــک بحــث تجــاری 
اســت و بایــد حــل و فصــل شــود.خانی نــوذری بــا یــادآوری 
اینکــه ایــن محمولــه توســط شــرکت جاهــد بــه عنــوان یــکی 
از شــرکت  هــای موسســه جهــاد اســتقلال وابســته بــه وزارت 
جهــاد کشــاورزی تامیــن شــده اســت و آنــان بایــد پاســخگوی 

آن باشــد، اظهــار داشــت: شــرکت بــازرگانی دولــتی ایــران 
متــولی ذخایــر اســتراتژیک کشــور اســت کــه برنــج مربــوط 

به ذخایر توسط همین شرکت تامین و وارد می شود.
افــزود:  جهادکشــاورزی  وزارت  بــازرگانی  معــاون 
خریدهــای موسســه جهــاد اســتقلال فــارغ از ذخایــر شــرکت 
بــازرگانی دولــتی اســت و در حــوزه کالاهــای کشــاورزی بــه 
شــرکت های بــازرگانی دولــتی ایــران و پشــتیبانی امــور دام 

کمک می کند.

ــور دام  ــگاه ام ــه و جای ــود تغذی ــر بهب ــرکل دفت مدی
وزارت جهــاد کشــاورزی گفــت: رتبه بنــدی کارخانجــات 
ــاز و  ــل آغ ــان از دو ســال قب ــور و آبزی خــوراک دام، طی
ــده  ــادر ش ــواهی ص ــا گ ــد آنه ــرای ۶۱ درص ــون ب تاکن

است.
بــه گــزارش خبرگــزاری مهــر، سیــد احمدرضــا 
ــگاه  ــه و جای ــود تغذی ــر بهب ــرکل دفت ــان، مدی سیدعلی

امــور دام وزارت جهــاد کشــاورزی بــا بیــان ایــن کــه ۶۱ 
ــان در  ــور و آبزی ــوراک دام، طی ــات خ ــد کارخانج درص
مــدت دو ســال اخیــر رتبه بنــدی و بــرای آنــان گــواهی 
صــادر شــده اســت، گفــت: بــرای تضمیــن تولیــد 
خــوراک آمــاده باکیفیــت و بهبــود بهــره وری، رتبه بنــدی 
کارخانجــات خــوراک دام، طیــور و آبزیــان را بــر اســاس 
انجــام  نرم افــزاری  و  ســخت افزاری  فناوری هــای 

ــخص  ــدی مش ــا رتبه بن ــرد: ب ــح ک ــم.وی تصری داده ای
ــاده دام و  ــد خــوراک آم می شــود کــه کارخانجــات تولی

طیور دارای چه فناوری ها و قابلیت هایی هســتند.
وی در همیــن حــال افــزود: بــا بهره منــدی از 
آزمایشــگاه های کشــور کنتــرل کیفیــت، بهبــود کیفیــت 
و تضمیــن کیفیــت خــوراک دام و طیــور کارخانجــات را 
بــا ســازمان نظــام مهنــدسی کشــاورزی و منابــع طبیــعی 

ــدود ۶  ــن و ح ــتورالعمل آن تدوی ــم و دس ــاز کرده ای آغ
ماه پیش ابلاغ شــده است.

سیدعلیــان بــا اشــاره بــه فعالیــت ۱۸۶ آزمایشــگاه در 
ــگاه ها  ــن آزمایش ــه ای ــرد ک ــدواری ک ــراز امی ــور اب کش
در زمینــه تضمیــن کیفیــت خــوراک آمــاده، کار کننــد و 
کارخانجــات بــا شــرایط تضمیــن شــده، خــوراک 

تولیــدی خــود را بــه صنعــت دام و طیور تحویل دهند.

موضوع واردات ۶۰ هزار تن برنج تقلبی به کشور چه بود؟

رتبه بندی ۶۱ درصد از کارخانجات تولید خوراک دام، طیور و آبزیان



WWW.JAHANEGHTESAD.COM

1 دی ماه 1403 سال سی ودوم  شماره 8591 شنبه 

   Saturday   2024 21 December اخبار10

به گفته مســئولان در هفته ای که گذشــت پیگیری ها در 
زمینه رفع فیلترینگ ادامه دارد و این موضوع به جد در دســتور 
کار دولت بوده و جلسات بسیاری در مرکز ملی فضای مجازی 
برگزار شــده اســت و به زودی در جلســه شورای عالی فضای 

مجازی نظر نهایی کمیته، بررسی خواهد شد.
به گزارش ایســنا، هفته پایانی آذر ماه در حوزه ارتباطات و 
فناوری اطلاعات با خبر  پیوســتن وزیر ارتباطات به پویش ۲ 
درجه کمتر آغاز شد. سید ستار هاشمی در این باره توضیح داد 
درجه حرارت محیط کار و خانه خود را به میزان حداقل دو درجه 
کاهــش خواهیــم داد و این امر کمک می کند تا ما هم در بحث 
آلودگی محیط زیست کمک  کرده باشیم و هم در بحث انرژی 
و موضوعــاتی تحت عنوان ناتــزاری با توجه به برودت هوا به 
تولیدات در صنایع و تامین منابع مورد نیاز برای توسعه ارتباطات 

کشور کمک کنیم.  
هاشــمی تأکیــد کرد: اگرچه در کنار ایــن اقدامات وزارت 
ارتباطات با نگاه هوشمندسازی، نگاه ویژه ای به هوشمندسازی  

مصرف انرژی دارد که برنامه های آن ارائه شده است.   
وی با نزدیک شــدن به پایان هفته درباره آخرین اقدامات 
بــرای رفع فیلترینگ اظهار کــرد: پیگیری ها ادامه دارد و رفع 
فیلترینگ به جد در دستور کار دولت است. جلسات بسیاری در 
مرکز ملی فضای مجازی برگزار شــده اســت. روی موضوعات 
مهم و اشتراکات مهم، مسائل جمع بندی شده و درباره راه برون 
رفــت از وضعیــت موجود بحث در حال انجام اســت.  کماکان 
صحبت می کنیم تا اقناع سازی در  شورای عالی فضای مجازی 
انجام شــود و امیدوارم در یکی دو هفته آینده به نتیجه برسیم. 
اگر قرار است تصمیمی بگیریم مهم است که مبانی کارشناسی 

و نظری دقیقی داشته باشد.
وزیر ارتباطات در پاســخ به پرســشی درباره اینکه آیا برخی 
اعضای دولت با فیلترینگ مخالف هســتند؟ گفت: ۲۵ نفر چه 
با شخصیت حقیقی چه حقوقی در شورای عالی فضای مجازی 
حضــور دارند و همگــرایی باید اتفاق بیفتد. زمانی صحبت می 
کردیم که وضعیت موجود شــبکه  و کیفیت ارتباطات مناســب 
نیست که برخی از افراد همراهی نداشتند ولی الان عمده افراد 
همراه هســتند که وضعیت موجود باید تغییر کند. این مسیر را 
باید ادامه دهیم. امیدوارم در این مسیری که کار دنبال می شود 

کار به نتیجه برسد.   
مسئله ای که سید محمد امین آقامیری- دبیرشورای عالی 
فضای مجازی- در این هفته به آن اشاره کرد و گفت در  موضوع 
فیلترینگ که امروز جزو اخبار داغ اســت، برخلاف مطالبی که 
در رسانه ها منتشر می شود تاکنون رای گیری در جلسه شورای 
عالی فضای مجازی انجام نشده که موافقان و مخالفان مشخص 
شــوند.   معلوم نیســت رسانه ها از کجا می گویند فلانی موافق 

است و دیگری مخالف!
آقامیری تاکید کرد: جلســات کارگــروه فیلترینگ در حال 
برگزاری است و معاون اول رییس جمهور که خوشبختانه جزو 
متخصصان حوزه فضای مجازی هســتند در جلسه اول حضور 
داشته و نکات با نظر ایشان جمع بندی شد.  به زودی در جلسه 
شورای عالی فضای مجازی نظر نهایی کمیته، بررسی خواهد 

شد.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی در جلسه با فعالان اقتصاد 

دیجیتال در اســتان فارس که با حضور اســتاندار فارس برگزار 
شــد، با اشــاره به اینکه قوانین فضای مجازی در سکوها نسبت 
به قوانین فضای فیزیکی بر زیســت مردم تاثیرگذارتر اســت، 
تاکید کرد: حاکمیت، ایجاد فضای مناسب و سهل برای زیست 
مردم در فضای مجازی را جزو وظایف خود می داند و این رویکرد 
در تمامی بخش ها همچون زیرساخت، محتوا و امنیت فضای 
مجازی، کاربرد دارد و در حال حاضر این بخش ها ستون های 
زیســت مردم در این فضا هســتند و هر کدام تاثیر مســتقیم در 

زندگی آنها دارند.  
به گفته وی بعضی از کشورها در فضای مجازی صددرصد 
متمرکــز عمل کــرده و کل این فضا را مدیریت کردند، بعضی 
کشــورها ترکیبی عمل کردنــد و در ایران یک نهاد ملی برای 
هماهنگی در سطح کلان به دستور مقام معظم رهبری تاسیس 
شد تا نقطه کانونی تصمیم گیری، برنامه ریزی و راهبری فضای 
مجازی باشد.  علاوه بر موارد گفته شده در هفته ای که گذشت 

نشســت هم اندیشی فعالان حوزه رمزارزها در خصوص پیش 
نویس ســند ســاماندهی رمز ارزها برگزار شد که در این مراسم 
آقامیــری عنوان کرد: یــکی از چالش های مهم برای فعالان 
بخش خصوصی در حوزه رمزارزها اعمال نگاه ســلیقه ای در 
این زیست بوم است که مرکز ملی فضای مجازی برای اصلاح 
این نگاه و ایجاد چتری قانونی بر این حوزه نســبت به تصویب 
این سند اقدام کرده است تا فعالیت در این حوزه شفاف و قانونمند 

شده و از موازی کاری در این حوزه جلوگیری شود.  
وی با اشــاره به اینکه پس از ابلاغ این ســند تمامی مقررات 
و قوانین پیش از تصویب آن ملغی خواهد شد، افزود: در تدوین 
ســند ســاماندهی رمزارزها که وزارت اموری اقتصاد و دارایی 
متولی ارائه آن مطابق با ســند راهبردی فضای مجازی کشــور 
است، ۸ دستگاه همکاری کرده اند تا پیش نویس اولیه آن آماده 
و در کمیسیــون عــالی تنظیم مقررات فضای مجازی کشــور 

بررسی شود.  
به گفته وی مرکز ملی فضای مجازی معتقد است که حوزه 
رمز ارزها حوزه ای راهگشــا در بسیاری امور اســت بنابراین در 
این سند سعی بر آن است تا مهمترین چالش این حوزه از جمله 
موازی کاری و اعمال ســلیقه، رفع شــده و مردم بتوانند در یک 

چارچوب کلان و سیاستی واحد در این حوزه فعالیت کنند.  
در نهایت نشســت کمیسیون عالی تنظیم مقررات فضای 
مجازی کشــور صبح روز چهارشنبه به ریاست سیدمحمد امین 
آقامیری دبیر شــورای عالی و رئیس مرکز ملی فضای مجازی 
و نمایندگان تمامی دســتگاه های ذیربط برگزار شــد.  در این 
جلسه که در واقع دومین جلسه بررسی کلیات پیش نویس سند 
»نظــام نامــه رمزارز اعــم از ایجاد رمزارز ملی و ســاماندهی 
رمزارزهــای جهــان روا« بود، بخش دیگری از کلیات و اهداف 
ســند توســط نمایندگان وزارت امور اقتصادی و دارایی به اعضا 
ارائه شــد و نمایندگان دســتگاه های متولی و همکار نظرات 

کارشناسی خود را اعلام کردند.
پس از بحث و بررسی و استماع نظرات مختلف، کلیات این 
ســند به رای اعضای کمیسیون گذاشــته شد و با رای اکثریت 
اعضا به تصویب رسید. همچنین مقرر شد که جزئیات این سند 
و پیشنهادات اعضای کمیسیون در جلسات آتی کمیسیون عالی 

تنظیم مقررات فضای مجازی کشور بررسی شود.  

آخرین وضعیت رفع فیلترینگ و سند ساماندهی رمزارزها

معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری با اعلام آمادگی 
برای کمک به صنعت پتروشیمی گفت:می کوشیم با استفاده 
از فناوری هــای نوظهــور به ویــژه هوش مصنوعی، ضمن 

افزایش بهره وری،هزینه های تولید را کاهش دهیم.
به  گزارش خبرگزاری مهر به نقل از معاونت علمی، فناوری 
و اقتصــاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، نشســت خبری 
همایــش پتروفــن با حضور معاون علــمی رئیس جمهور و 
مدیرعامل شــرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس امروز در 

محل مرکز همایش های وزارت نفت برگزار شد.
معــاون علــمی رئیس جمهور در ابتدای این نشســت، 
هم زمان شدن اولین نشست خبری دکتر محمد شریعتمداری 
در جایــگاه مدیرعامــلی هلدینگ خلیج فارس را با محوریت 
نــوآوری امری مغتنم دید و خاطرنشــان کرد: این موضوع 
نشان دهنده توجه ویژه وی به زیست بوم دانش بنیان و نوآور 
کشــور اســت. التفات دکتر شریعتمداری به حوزه نوآوری و 
دانش بنیان ها ســابقه دار اســت و او به خــوبی فرصت ها را 
تشــخیص داده و آن ها را به ایده و محصول تبدیل می کند. 
از این رو، حضور در این همایش که مسیر نوآوری در صنعت 
پتروشیمی را در دستور کار خود دارد، افتخاری بزرگ می دانم

وی با بیان اینکه ســال گذشــته نیز افتخار حضور در این 
همایش را داشته ام، افزود: همکاری من با پتروفن در بحث 
ارزیابی پتروشیمی های کشور بود و این مهم را در همکاری 
با تیمی از متخصصان پیش می بردم و از نزدیک شاهد بودم 
که این برنامه با چه دقتی طراحی و اجرا شده است. در همان 
زمــان، بــه این ارزیابی رسیدم کــه پتروفن می تواند یکی از 
مهم ترین برنامه های کشــور باشــد و بر این باورم که این 
همایش نویدبخش مسیر تازه ای در صنعت پتروشیمی است

افشین ادامه داد: صنعت پتروشیمی یکی از صنایع پیشران 
کشــور اســت و این صنعت، علاوه بر ارزآوری قابل توجه، 

زمینه ســاز تکمیل زنجیره های پایین دســتی و ایجاد ارزش 
افزوده در کشــور اســت. با این حال، در برخی موارد، شــاهد 
عدم تکمیل این زنجیره ها هســتیم. علت این امر را می توان 
در کمبود منابع بودجه ای یا سیاست گذاری هایی دانست که 
صرفاً به سودآوری کوتاه مدت توجه داشته اند و زنجیره ارزش 

را رها کرده اند.
به گفته او، یکی از چالش های اساسی صنعت پتروشیمی، 
کمبود سرمایه گذاری در حوزه تحقیق و توسعه و فناوری های 
نوین اســت. فناوری ها به سرعت در حال پیشرفت هستند و 
اگــر مــا نتوانیم خود را با این تغییــرات هماهنگ کنیم، در 
بلندمدت با مشــکلات جدی مواجه خواهیم شد. صنعتی که 
تحقیق و نوآوری را جدی نگیرد، محکوم به شکست است. 
آغاز مسیر هوشمندسازی در پتروشیمی، گامی جدی در این 

راستا است.
افشین ضمن اشــاره به اینکه ما در معاونت علمی برای 
کمک به صنعت پتروشیمی از آمادگی کامل برخوردار هستیم، 
تصریح کرد: می کوشیم با بهره گیری از فناوری های نوظهور 
به ویــژه هوش مصنــوعی این همــکاری را پیش ببریم و به 
عبارتی نهضت هوشمندســازی و نوظهور را با یک صنعت 
پیشــران کلیــد بزنیم تا طی آن ضمــن افزایش بهره وری، 

هزینه های تولید را کاهش دهیم.
معــاون علــمی رئیس جمهور با بیان اینکه یکی از نکات 
برجسته این همایش، تقدیر از مدیران نوآور است، افزود: این 
تقدیــر تنهــا جنبه نمادین ندارد و هدف از آن، شناســایی و 
برجسته ســازی مدیرانی اســت که نوآوری را به مرحله اجرا 
رســانده اند. آنچه در این بخش باید مدنظر باشــد، عدد این 
جایزه نیســت بلکه اعتبار و برندی اســت که از رهگذر این 

جایزه به مدیران نوآور تعلق می گیرد.
وی همچنیــن طرح نیازهای فناورانه از ســوی صنعت 

پتروشیمی و ورود شرکت های دانش بنیان برای پاسخگویی 
به این نیازهای راهبردی و فناورانه را از دیگر ابعاد مهم این 

همایش برشمرد.
افشیــن در بخش دیگری از صحبت های خود بر اهمیت 
برگزاری این نوع همایش ها متمرکز شد و گفت: تمام اتفاقات 
بــزرگ در دنیــا از رهگذر همین همایش ها و نمایش ها رقم 
می خورد. دنیای امروز، دنیای عرضه و معرفی اســت چراکه 
از طریق همین بســتر اســت که تبــادل اطلاعات صورت 
می گیرد. اما با همه این احوال باید مراقب باشیم که نوآوری 
در صنعت، نمایشی نباشــد. صــرف تأسیس مراکز نوآوری 

بدون نتیجه، تنها به هدررفت منابع منجر خواهد شد.
وی ادامــه داد: این رویداد بســتری بــرای تعامل میان 
شــرکت های دانش بنیان، محققان و دانشگاهیان با صنعت 
پتروشیمی فراهم می کند. بررسی ســه دوره گذشــته نشان 
می دهد که همایش پتروفن مسیری صعودی و موفقیت آمیز 

داشته و امسال نیز با قوت بیشتری ادامه می یابد.
رئیس بنیاد ملی نخبگان در جمع خبرنگاران در پاسخ به 
این پرســش که هوش مصنوعی در حوزه پالایشــگاهی و 
پتروشیــمی چگونه می تواند اثرگذار باشــد، گفت: وقتی از 
هوش مصنــوعی صحبــت می کنیم، یعنی توانایی انجام هر 
کاری که هوش واقعی می تواند انجام دهد. از این رو، هوش 
مصنوعی در صنعت پتروشیمی در ارتقاء بهره وری، کم کردن 
هزینه ها، تصمیم گیری های بهتر و... می تواند اثرگذار باشــد 
و از یــک طــرف به مدیران برای گرفتن تصمیمات بهتر و از 
طرف دیگر به صنعت برای اســتفاده کمتر از انرژی و ارتقاء 

بهره وری کمک کند.
وی همچنیــن تصریــح کرد: بر این باور هســتم که اگر 
هلدینگ خلیج فارس پیشــگام هوش مصنوعی کشور باشد، 
حتماً عقب ماندگی هایی که در این بخش داریم، به ســرعت 

جبران خواهد شد.
معــاون علمی رئیس جمهور در پایان خاطرنشــان کرد: 
امیدوارم دســتاوردهای این همایش و نمایشــگاه پیش رو، 
تحولات بزرگی را در صنعت پتروشیمی کشــور رقم بزند. با 
تکیه بر دانش و فناوری های نوین، آینده ای روشن برای این 

صنعت در پیش است.
گفتنی است همایش پتروفن ۱۴۰۳ از دوم تا چهارم دی ماه 
بــا همکاری هلدینگ خلیج فارس و معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در مرکز همایش های 
کوشک وزارت نفت برگزار می شود. این رویداد، با محوریت 
رفع نیازهای فناورانه و معرفی شــرکت های نوآور، فرصتی 
برای اشتراک دانش و ایجاد هم افزایی در صنعت پتروشیمی 

است.
هدف از برگزاری همایش پتروفن ۱۴۰۳، توســعه پایدار 
فناوری و نوآوری در صنعت پتروشیمی است و در دو بخش 
»جایــزه نوآوری صنعــت پتروشیمی« و »رویداد تخصصی 
تقاضامحــور« برگزار می شــود.بزرگ ترین رویــداد ارائه 
نیازهای فناورانه صنعت پتروشیمی شامل هفت حوزه »مواد 
شیمیایی و کاتالیســت«، »تجهیزات ثابت و دوار«، »برق و 
ابــزار دقیــق«، »بهبود و تحــول در فرآیند«، »آب، انرژی، 
محیط زیســت«، »دانش فنی فرآیندی و توسعه محصول« 

و »دیجیتالیزاسیون« است.
همچنین جوایز نوآوری صنعت پتروشیمی به شرکت های 
پیشــرو در اختتامیه همایش اهدا خواهد شــد و این جوایز در 
۱۱ حوزه به شرح جایزه شرکت برتر، جایزه نوآوری در فرآیند، 
جایــزه نوآوری در محصول، جایزه نوآوری دیجیتال، جایزه 
نوآوری ســبز، جایزه نوآوری در خدمت، جایزه ساخت داخل 
و فناوری های نوین، جایزه نوآوری در مدل کسب وکار، جایزه 

مدیر نوآور، جایزه طرح برتر در نوآوری خواهد بود.

سرمایه گذاری هلدینگ خلیج فارس در پروژه هوش مصنوعی معاونت علمی

واکنش ایلان ماسک به توقیف تجهیزات 
استارلینک در هند

ایلان ماســک در پی توقیف دو دســتگاه استارلینک در هفته های اخیر در 
هند، اعلام کرد این سرویس اینترنت ماهواره ای در هند غیرفعال است.

به گزارش ایسنا، استارلینک به دنبال دریافت مجوز هند برای ارائه خدمات 
پهنای باند ماهواره ای در این کشــور اســت و در این راســتا، شرکت متعلق به 

ماسک در تلاش است تا هرگونه نگرانی امنیتی احتمالی را برطرف کند.
ماسک اواخر روز سه شنبه، در شبکه اجتماعی »ایکس« نوشت: پرتوهای 
ماهواره اســتارلینک بر فراز هند خاموش شــده اند و از ابتدا هم، هرگز روشن 

نشدند.
این اظهارات ماسک در واکنش به پست ارتش هند درباره عملیات جستجو 
در ۱۳ دســامبر، در ایالت مانیپور در شــمال شــرق هند بود که درگیری های 
جمعی از اوایل ســال گذشــته، در آنجا شــدت گرفته است. این پست شامل 
تصاویــری از سلاح هــای ضبط شــده و یک دیــش و گیرنده ماهواره با آرم 

استارلینک بود.
دو افسر نظامی مطلع از عملیات جستجو که نخواستند نامشان فاش شود، 
گفتند: دســتگاه با نشــان استارلینک، توســط یک گروه شبه نظامی استفاده 
می شد. این دستگاه احتمالا از طریق مرز میانمار که درگیر جنگ داخلی است، 
قاچاق شــده اســت. اگرچه استارلینک در میانمار فعالیت نمی کند اما استفاده 
از دســتگاه های آن توســط گروه های شورشی در گزارش های رسانه ای ثبت 

شده است.
پلیس هند، اوایل ماه جاری، یک درخواست قانونی به استارلینک ارسال 
کرد و خواســتار دریافت جزئیات مربوط به خرید دســتگاهی شــد که هنگام 
دســتگیری قاچاقچیان در دریا با محموله متامفتامین به ارزش ۴.۲ میلیارد 

دلار، کشف و ضبط شد.
بر اساس گزارش رویترز، پلیس گمان می کند که قاچاقچیان از این دستگاه 

اینترنتی، برای مسیریابی استفاده می کردند.

فریادی که بی نتیجه ماند؛ ماجرای 
شکایت از شبکه های اجتماعی به مجلس 

سنا
در تاریخ ۳۱ ژانویه ۲۰۲۴، کمیته قضایی مجلس ســنای ایالات متحده 
میزبان جلســه ای پرتنش بود؛ جلســه ای که در آن مدیران ارشد بزرگ ترین 
پلتفرم های رسانه ای مانند متا، تیک تاک، ایکس، اسنپ چت و دیسکورد، در 

برابر والدین ده ها کودک قربانی و نمایندگان مجلس قرار گرفتند.
به گزارش ایسنا،  والدینی که با عکس های قاب شده از فرزندانشان آمده 
بودند، می خواستند حقیقتی تلخ را آشکار کنند: پلتفرم هایی که قرار بود فضایی 
برای سرگرمی و تعامل باشند، حالا به ابزاری برای سوءاستفاده، آزار و حتی 
مرگ کودکان تبدیل شــده اند! یکی از محورهای اصلی این جلســه، روایت 
دلخراش خانواده هایی بود که کودکانشان قربانی فضای بی رحم رسانه های 

اجتماعی شده بودند.
از جمله، داستان سلنا رودریگز، دختر ۱۱ ساله ای که در سال ۲۰۲۱ پس 
از سوءاســتفاده جنسی در اینســتاگرام و اســنپ چت، دست به خودکشی زد. 
حضور والدین او و دیگر قربانیان فشــار ســنگینی را بر مدیران پلتفرم ها وارد 
کرد. نمایندگان مجلس و خانواده ها آمده بودند تا این بار ســکوت شکســته 
شــود و مدیران ارشــد رســانه های اجتمــاعی در برابــر پیامدهای فعالیت 
پلتفرم هایشــان پاسخگو باشــند. اما آیا عذرخواهی های رسمی و وعده های 
پیشگیرانه برای والدینی که عزیزانشان را از دست داده اند کافی خواهد بود؟

ابعاد یک بحران پنهان: در شبکه های اجتماعی چه بلایی بر سر کودکان 
می آید؟ این جلسه یک هدف روشن داشت و آن هم بررسی اقدامات مدیران 
ارشــد پلتفرم هــای اجتماعی در برابر آسیب های جــدی و گاه مرگباری که 
کودکان و نوجوانان در این فضا تجربه می کنند. ابعاد این بحران در شهادت 
والدین، گزارش های کارشــناسی و حتی ســخنان تند نمایندگان آشکار بود. 
نخست، ماهیت اعتیادآور پلتفرم های اجتماعی به عنوان یکی از عوامل اصلی 

آسیب ها مطرح شد.
طراحی های پیچیده و الگوریتم هایی که هدفی جز نگه داشــتن کاربران 
برای ساعات طولانی در این فضا ندارند، کودکان و نوجوانان را به دام چرخه ای 
معیوب می اندازند. این اعتیاد دیجیتالی نه تنها سلامت روانی آن ها را تهدید 
می کند، بلکه موجب اختلال در روابط اجتماعی و کاهش تمرکز در تحصیل 
و زنــدگی روزمــره می شــود. در ادامه، حضور و فعالیــت آزادانه آزارگران و 
شکارچیان جنسی در این پلتفرم ها به عنوان معضلی هولناک مورد تاکید قرار 
گرفت. پلتفرم های اجتماعی، علی رغم ادعای نظارت و امنیت، بستری برای 
سوءاســتفاده از کودکان شــده اند. ماجرای دلخراش سلنا رودریگز، دختر ۱۱ 
ساله ای که در سال ۲۰۲۱ قربانی سوءاستفاده جنسی از طریق اینستاگرام و 
اسنپ چت شد و در نهایت دست به خودکشی زد، یکی از ده ها داستان تلخی 

بود که در این جلسه به گوش رسید.
ترویج اســتانداردهای غیرواقعی زیبایی نیز به عنوان معضلی دیگر مطرح 
شد. نوجوانانی که هر روز با تصاویر و ویدئوهای غیرواقعی مواجه می شوند، 
در دام مقایسه های مخرب می افتند. این روند، اعتماد به نفس آن ها را از بین 
برده و زمینه ساز افسردگی، اضطراب و اختلالات تغذیه می شود. این بحران 
روانی در سال های اخیر افزایش چشمگیری داشته و به نگرانی جدی والدین 
و متخصصان تبدیل شــده اســت. در نهایت، به تسهیل دسترسی کودکان و 

نوجوانان به مواد مخدر از طریق شبکه های اجتماعی اشاره شد.  
والدین قربانیان توضیح دادند که چگونه فرزندانشان از طریق این فضاها 
با فروشندگان مواد مخدر آشنا شدند و برخی از آن ها بر اثر اوُردوز جان خود 
را از دست دادند. شبکه های اجتماعی، به دلیل ضعف در نظارت و نبود قوانین 
سخت گیرانه، ناخواسته بستری برای گسترش این معضل شده اند. جلسه ای 
میان اشک ها و اتهام ها حضور والدین در این جلسه، فضا را از یک گفت وگوی 
خشــک و اداری به یک رویداد عاطفی و پرتنش تبدیل کرد. والدینی که با 
قاب های عکس فرزندان از دست رفته خود حاضر شده بودند، با اشک و بغض 
از قصه های دردناک زندگی فرزندانشــان گفتند.ســناتور لیندزی گراهام، از 
جمله چهره های منتقد، در نطقی تند خطاب به مدیران پلتفرم ها گفت: »شما 
زندگی ها را نابود کرده اید. دســتان شــما آغشته به خون این کودکان است.« 
او ایــن پلتفرم هــا را نه تنها تهدیدی برای زنــدگی افراد، بلکه خطری برای 
بنیان های دموکراسی خواند. در مقابل، مدیران ارشد رسانه های اجتماعی، از 
جملــه مارک زاکربرگ، با ابراز همدردی و عذرخواهی تلاش کردند خشــم 
والدین را کاهش دهند. زاکربرگ اعلام کرد که متا تاکنون بیش از ۳۰ ابزار 
برای کنترل دسترسی کودکان توسعه داده و همواره در تلاش است تا محیطی 
امن تر ایجاد کند. او تاکید کرد که شواهد علمی رابطه  مستقیم میان استفاده 
از شبکه های اجتماعی و آسیب های روانی را تایید نمی کند. اما این دفاع برای 
خانواده هایی که فرزندانشان را از دست داده بودند، چیزی جز توجیهی بی اثر 
نبود.  این جلســه بار دیگر نشــان داد که مطالبه گری خانواده ها و فشــار افکار 
عمومی، غول های فناوری را به چالش کشیده است. والدین و نمایندگان سنا 
به دنبال محکومیت قانونی پلتفرم ها و پرداخت غرامت به قربانیان هســتند. 
همچنین خواستار وضع قوانین جدید برای نظارت بیشتر بر فعالیت شبکه های 
اجتماعی و مسئولیت پذیری مدیران این شرکت ها شدند. مدیران شبکه های 
اجتماعی باید در برابر امنیت کاربران پاسخگو باشند ماجرای تلخ این جلسه 
نشان داد که دیگر نمی توان از کنار بحران آسیب های فضای مجازی به سادگی 
عبور کرد. پلتفرم های اجتماعی باید از مرحله وعده ها و ابزارهای محدودکننده 

عبور کرده و به پاسخ گویی واقعی در برابر پیامدهای فعالیت خود برسند.

خبر

یـک تیـم تحقیقـاتی بـه رهبـری محققـان دانشـگاه 
کوئینزلنـد، فیلـم بسیـار نـازک و انعطاف پذیـری سـاخته اند 
کـه می توانـد انـرژی مـورد نیـاز دسـتگاه های پوشیـدنی 

نسـل بعدی را با اسـتفاده از گرمای بدن تامین کند.
بـه گـزارش خبرگـزاری مهـر، ایـن فنـاوری می توانـد 
بـرای خنـک کـردن تراشـه های الکترونیکی مورد اسـتفاده 
قـرار گیـرد و بـه گوشی هـای هوشـمند و رایانه هـا کمـک 

کنـد تـا کارآمدتر کار کنند.
پروفسـور ژی گانـگ چـن، نتایـج کار خـود را در قالـب 
 Nanobinders advanced مقالـه ای بـا عنـوان
thermoelectrics flexible printed-

screened در نشـریه Scienc بـه چـاپ رسـانده 
اسـت. نتایـج ایـن پـروژه پیشـرفت جالـب توجـهی در مسیر 

سـاخت دسـتگاه های ترموالکتریـک انعطاف پذیـر اسـت، 
دسـتگاه هایی کـه انـرژی مـورد نیـاز خـود را از گرمـای بدن 
تامیـن می کننـد. ایـن رویکـرد پتانسیـل یـک منبـع انـرژی 
پایـدار بـرای وسـایل الکترونیـکی پوشیـدنی و همچنیـن 
یـک روش خنک کننـده کارآمـد بـرای تراشـه ها را ارائـه 

می دهد.
پروفسـور چـن می گویـد: »دسـتگاه های ترموالکتریـک 
انعطاف پذیـر را می تـوان بـه راحـتی روی پوسـت بـدن 
قـرارداد، جـایی کـه بـه طور مؤثر اختلاف دمای بدن انسـان 
و هـوای اطـراف را بـه بـرق تبدیـل می کنـد. همچنیـن 
می تـوان آن هـا را در یـک فضـای فشـرده، ماننـد داخـل 
رایانـه یـا تلفـن همـراه، بـه کار بـرد تـا بـه خنـک کـردن 

چیپ هـا و بهبـود عملکرد کمک کند.«

انعطاف پذیـری  ماننـد  چالش هـایی  حـال،  ایـن  بـا 
محـدود، روش سـاخت پیچیـده، هزینـه بـالا و عملکـرد 
نـاکافی مانـع از رسیـدن ایـن دسـتگاه ها به مقیـاس تجاری 

شده است.
بیشـتر تحقیقـات در ایـن زمینـه بـر ترموالکتریک هـای 
مبتـنی بـر بیسـموت تلوریـد متمرکـز شـده اسـت. در ایـن 
مطالعـه، ایـن تیـم یـک فنـاوری مقرون به صرفـه را بـرای 
سـاخت فیلم هـای ترموالکتریـک انعطاف پذیـر بـا اسـتفاده 
از کریسـتال های کوچـک یـا »نانوبیندرهـا« ارائـه کـرد که 
لایـه ای ثابـت از ورقه هـای تلوریـد بیسـموت را تشـکیل 
می دهنـد کـه هـم کارایی و هـم انعطاف پذیـری را افزایـش 

می دهند.
پروفسـور چـن گفـت: »مـا یـک فیلـم قابـل چـاپ در 

بی سـابقه،  ترموالکتریـک  عملکـرد  بـا   A۴ انـدازه 
انعطاف پذیـری اسـتثنایی، مقیاس پذیـری و هزینـه کـم 
ایجاد کردیم که آن را به یکی از بهترین ترموالکتریک های 

انعطاف پذیر در دسـترس تبدیل کرده اسـت.«
ایـن تیـم از “سـنتز حلال گرمـایی” اسـتفاده کردنـد، 
روشی کـه نانوکریسـتال ها را در یـک حلال تحـت دمـا و 
فشـار بـالا تشـکیل می دهـد. بـه گفتـه ونی چـن از محققان 
ایـن پـروژه، ایـن روش می توانـد بـا سیسـتم های دیگـر 
ماننـد ترموالکتریک هـای مبتـنی بـر سـلنید نقـره نیـز کار 

کند که معمولا ارزان تر و پایدارتر از مواد سـنتی هسـتند.
او گفـت: »ایـن انعطاف پذیـری در مـواد، نشـان دهنده 
امکانـات گسـترده ای اسـت کـه رویکـرد مـا برای پیشـرفت 

فنـاوری ترموالکتریـک انعطاف پذیر ارائه می دهد.«

تامین انرژی ادوات پوشیدنی با گرمای بدن!

در حالیکـه بیـش از یـک مـاه و نیـم از ابلاغ مصوبـه 
آزادسـازی واردات آیفـون بـه گمـرکات کشـور می گـذرد، 
هنـوز موضـوع واردات بـه صـورت تجـاری بلاتکلیـف 
اسـت؛ قطعـا ایـن بلاتکلـفی و رویـه ناپایـدار، واردات 
آیفـون  بـه صـورت رسـمی را بـا چالـش  همـراه کـرده و 
اثـرات منـفی بـر بـازار، مصرف کننـده و حـتی دولـت بـه 

سـبب تداوم واردات به صورت قاچاق خواهد داشـت.
بـه گـزارش ایسـنا، موضـوع آزادسـازی واردات آیفون 
و رفـع ممنوعیـت آن بصـورت جـدی از اوایـل آبـان مـاه 

سـال جـاری مطـرح شـد؛ امـا هفدهـم آبـان مـاه بـود کـه  
سرپرسـت گمـرک ایـران از ابلاغ مصوبـه هیـات وزیـران 
در رابطـه بـا رفـع ممنوعیـت واردات هـر نـوع تلفن همراه 

هوشـمند با نشـان تجاری اپل خبر داد.
فـرود عسـگری، در ایـن رابطـه خاطرنشـان کـرد: بـر 
اسـاس مفـاد ایـن مصوبـه، واردات هـر نـوع تلفـن همـراه 
هوشـمند بـا نشـان تجـاری اپـل مجـاز خواهـد بـود و 
گمـرکات کشـور نیـز  ملـزم بـه انجـام تشـریفات گمرکی 

و ترخیـص ایـن مدل گوشی های تلفن همراه هسـتند.

اکنـون بیـش از یـک ماه ونیـم از ابلاغ ایـن مصوبـه و  
اعلام رسـمی رفع ممنوعیت واردات آیفون توسـط هیأت 
دولـت می گـذرد، امـا همچنـان بحث تجـاری این واردات 

و دسـتورالعمل های اجرایی آن بلاتکلیف اسـت.
ایـن درحالیسـت کـه در حـال حاضـر، هـر گـوشی 
آیفـونی کـه وارد کشـور می شـود، یـا از طریـق مسـافری 
یـا  می شـود  ثبـت  پاسـپورت  طریـق  از  رجیسـتری  و 
همچنـان بـه  صـورت قاچـاق وارد کشـور می شـود؛ در 
حقیقـت ایـن رویـه  ناپایـدار، تاثیـرات منـفی گسـترده ای 

بـر بـازار، مصرف کننـده و حـتی دولـت از بابـت تـداوم 
رونـد قاچـاق داشـته و همچنـان دارد.پـر واضـح اسـت که 
از یـک سـو، قیمت هـای بـالا و عـدم وجـود گارانـتی 
رسـمی بـرای مصرف کننـدگان، آسیـب زا بوده و از سـوی 
دیگـر، دولـت کـه با هدف کسـب درآمـد از طریق عوارض 
گمـرکی و رجیسـتری و اسـتفاده مـردم از تکنولـوژی روز 
کـرد،  موافقـت  آیفـون،  واردات  آزادسـازی  بـا  دنیـا، 
همچنـان بـه دلیـل تـداوم رویـه  قاچـاق و مسـافری، از 

دسـتیابی به این هدف اصلی خود بازمانده اسـت.

چرا رویه تجاری واردات آیفون  تعیین تکلیف نمی شود؟
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آخرین جزئیات فروش املاک مازاد 
بانک مسکن در دی ماه

بانک مسکن آخرین جزئیات فروش املاک غیرضرور خود واقع در استان های 
تهران، اردبیل، خراسان رضوی، فارس، گیلان، یزد و قزوین را اعلام کرد.

به گزارش پایگاه خبری بانک مسکن – هیبنا؛ املاک غیرضرور بانک مسکن 
از طریق برگزاری مزایده عمومی و با شرایط نقد و یا نقد و اقساط )با نرخ سود ۲۳ 
درصد در قالب عقد اجاره به شرط تملیک( از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت به فروش می رسد.
رویت اطلاعیه مزایده املاک بانک مسکن در سامانه ستاد و نیز دریافت اسناد 
مزایده حداکثر تا روز هشتم دی ماه ۱۴۰۳ امکان پذیر است. متقاضیان این املاک 
می توانند پیشنهاد خرید را تا روز هجدهم دی ماه ۱۴۰۳ در سامانه ارائه کنند. تاریخ 
بازگشایی پاکت  مزایده گران روز بیست و سوم دی ماه و تاریخ تقریبی اعلام به 

برندگان مزایده روز بیست و ششم دی ماه خواهد بود.
تمامی مراحل برگزاری مزایده از دریافت برگ شرایط مزایده تا ارائه پیشنهاد 
مزایده گران و بازگشایی پاکت ها و همچنین پرداخت تضمین شرکت در مزایده 
)ودیعه( از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به نشانی اینترنتی 

www.setadiran.ir قابل انجام است.
متقاضیان می توانند برای کسب اطلاعات بیشتر به سایت بانک مسکن به 
نشانی www.bank-maskan.ir )صفحه اصلی، اطلاع رسانی، اخبار و 
اطلاعیه ها، مزایده املاک( مراجعه و جهت بازدید از محل با شماره تلفن ۲۶۳۰۹۲۵۴ 

تماس حاصل کنند.

جایزه باران در جشنواره یلدایی آیگپ
پیام رسان آیگپ در جشنواره بزرگ شب یلدا، روز سی ام آذرماه جوایز ویژه ای 
را برای کاربران این اپلیکیشن در نظر گرفته است.به گزارش روابط عمومی آیگپ، 
جشنواره ویژه بلندترین شب سال با جوایز ارزنده ای روز جمعه، سی ام آذرماه در 

پیام رسان آیگپ در اختیار کاربران این اپلیکیشن خواهد بود.
کاربران آیگپ در این اپلیکیشن تمام خدمات، امکانات متنوعی را در اختیار 
دارند که تهیه بسته اینترنتی یکی از این خدمات است. استفاده کنندگان از این 
امکان آیگپ اگر در روز سی ام آذرماه اقدام به خرید بسته اینترنتی تا ۷ گیگابایتی 
یک ماهه برای اپراتورهای همراه اول، ایرانسل و یا رایتل کنند، هم از تخفیف ۳۰ 

درصدی استفاده خواهند کرد و هم وارد جشنواره یلدایی آیگپ خواهند شد.
یکی دیگر از امکانات پرطرفدار در پیام رسان آیگپ برقراری تماس صوتی و 
تصویری به صورت رایگان و با بهترین کیفیت است. خریداران بسته اینترنتی در 
روز سی ام آذر، اگر در همین روز و به مناسبت شب یلدا اقدام به برقراری تماس 
صوتی و تصویری کنند، شانس برنده شدن خود را در جشنواره بزرگ یلدایی آیگپ 

افزایش خواهند داد.
جوایز این جشنواره ۵ عدد گوشی تلفن همراه سامسونگ A۱۶ خواهد بود که 
به قید قرعه به ۵ نفر از کاربران آیگپ که در روز سی ام آذر اقدام به خرید بسته 
اینترنتی با شرایط ذکر شده کنند، تعلق خواهد گرفت. یاداوری این نکته نیز ضروری 
است که برقراری تماس صوتی و یا تصویری با آیگپ نیز شانس برنده شدن در 

این قرعه کشی را افزایش خواهد داد.
علاقه مندان می توانند با ارسال عدد ۱ به ۱۰۰۰۴۴۲۷ و یا دانلود و نصب 
پیام رسان آیگپ از طریق مارکت های داخلی، این اپلیکیشن را نصب و با تهیه 

بسته اینترنتی وارد قرعه کشی جشنواره بزرگ یلدایی آیگپ شوند.

قائم مقام مدیرعامل بانک سینا در همایش سالانه بازرسی:
بازرسان باید متخصص و مسلط به دانش 

حوزه خود باشند
قائم مقام مدیرعامل بانک سینا در همایش سالانه بازرسان بانک گفت: بازرسان 
علاوه بر نقش نظارتی و بازرسی باید یاددهنده و یادگیرنده های خوبی باشند و 

نسبت به تمام ارکان بانک، دانش بالایی داشته باشند.
به گزارش روابط عمومی بانک سینا، چنگیز مروج، قائم مقام بانک سینا، به نقش 
مؤثر واحد نظارت در ایجاد محیطی سالم در بانک اشاره و خاطرنشان کرد: در این 

واحد تعامل سازنده و نوع رفتار با همکار از اهمیت بسزایی برخوردار است.
وی در بخشی دیگر از سخنانش یادآور شد: با ایجاد سامانه های حوزه نظارتی 
فرایند بازرسی باید تغییر کند و از حالت نوشتاری به صورت سیستمی تغییر حالت 
دهد و بانک سینا در این حوزه با ایجاد سامانه جامع نظارتی گام بلندی در سیستماتیک 

شدن گزارش های بازرسی برداشته است.

به مناسبت فرارسیدن شب یلدا
جشنواره زمستانه یلدا تا نوروز بیمه کوثر

بیمه کوثر به مناسبت فرارسیدن شب یلدا در جشنواره زمستانه خود به مدت ۳ 
ماه از ۳۰ آذر لغایت ۳۰ اسفند در رشته های مختلف بیمه ای اقدام به فروش بیمه نامه 
می کند.به گزارش روابط عمومی و تبلیغات و اعلام مدیر بازاریابی بیمه های انفرادی 
و امورمشتریان بیمه کوثر، جشنواره فروش زمستانه این شرکت، در راستای تکریم 
بیمه گزاران، حمایت از شبکه فروش و جذب بیمه گزاران جدید با شرایط ویژه در 
رشته  های شخص ثالث و بدنه اتومبیل، برگزار می گردد.لیلا رحیمی در رابطه با 
جزییات این جشنواره عنوان کرد: بیمه گزاران در این جشنواره، به ازای خرید نقدی 
بیمه نامه های اتومبیل، از مزایای طرح های جاری در رشته های باربری، آتش سوزی 
و مسئولیت برخوردار خواهند شد.مشتریان گرامی می توانند برای کسب اطلاعات 

بیشتر و بهره مندی از مزایای این جشنواره به سرپرستی ها، شعب و نم

 قدرت نمایی به پرداخت ملت 
در بازارهای مالی

 از هنگامی که معاملات از فضای فیزیکی به فضای مجازی کوچ کرده، مراکز 
پولی و مالی نقش برجسته ای در این عرصه داشته اند که بانکها در صدر این مهم 
قرار دارند. اما علاوه بر بانکها، شرکتهای بسیاری خدمات رسانی در عرصه فضای 
مجازی را بر عهده گرفته اند که بیشتر آنها تحت پوشش بانکها قرار دارند. اما هر 
کدام از این شرکتها در ارایه خدمات، تلاشهای مضاعفی انجام می دهند تا بتوانند 
با روشهای متفاوت، گوی سبقت را از رقبا بربایند. بی شک نحوه خدمات رسانی 
نقش برجسته ای در جلب و جذب مشتریان دارد.نکته جالب توجه اینکه عرصه 
رقابت بسیاری جدی است و تعدد شرکتهای خدمات رسان در نقل و انتقالات مالی 
در فضای مجازی باعث می شود مشتریان در انتخاب شرکتها قدرت انتخاب 
بیشتری داشته باشند. اما مشتریان نیز در انتخاب شرکتها دقت بیشتری به خرج 
می دهند و این گونه نیست که با چشم بسته هر شرکتی را بهره گیری از خدمات 
برگزینند. سرعت، کیفیت، رفتار مناسب، پاسخگویی و بسیاری گزینه های دیگر 
 باعث می شود تا مردم از بین این همه شرکتهای خدمات رسان، بهترین

را برگزینند.

خبر

معــاون بانکــداری جامع بانک صادرات ایران اســتفاده از 
ســوابق، تجربیــات و محصــولات کاربردی ایــن بانک در 
تأمین مالی بخش های بهداشــت و درمان را بستری قابل اتکا 

بــرای تداوم حمایت از خدمات بیمارســتانی و درمانی عنوان 
کرد.

به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، داود مهدیان 

در حاشیــه بازدیــد از بخش های مختلف نهمین نمایشــگاه 
بین الملــلی بیمارستان ســازی، تجهیــزات و تأسیســات 
بیمارســتانی۱۴۰۳ )ایران هاسپیتکِس( با تشریح خدمات این 
بانک و دیدار با برخی مقامات و مســئولان در غرفه بانک در 
ایــن نمایشــگاه گفت: همکاری تنگاتنــگ با مراکز درمانی و 
دانشــگاهی یکی از مهمترین افتخارات بانک صادرات ایران 
در ســابقه ۷۳ ســاله آن است و امروز با عبور از بانکداری سنتی 
و اســتفاده فناوری های نوین و پیوســتن به جریان بانکداری 
دیجیتــال و غیرحضوری، راهکارهای نوینی برای ایفای نقش 

تأمیــن مالی و خدمات متنوع خود به بخش درمان دارد.
وی با اشــاره به حمایت از احداث بیمارســتان های بزرگ و 
مراکز خدمات درمانی در اقصی نقاط کشــور از جمله کمک به 
احداث بیمارســتان و زایشــگاه ۱۰۲ تخت خوابی کوثر ایلام، 
بیمارستان پیشگامان سلامت ارومیه، مرکز آموزش علوم مغز 
و اعصاب و حمایت ویژه از شــرکت های داروســازی کشور، به 
حمایــت از کادر درمــان در دوران اپیدمی کرونا اشــاره کرد و 
افــزود: بانــک صادرات ایران همزمــان با بروز اتفاقات ویژه و 
ناگوار در کشــور از جمله گســترش کرونا، با دو طرح »ســپهر 
سلامت« و »همیان سپهر سلامت« در کنار بخش درمان بود 
و علاوه بر این وجود ســابقه همکاری با دانشــگاه های علوم 
پزشکی و همچنین حمایت از دانش بنیان ها در بخش بهداشت 

و درمــان، کار حرفــه ای در کنار فعــالان این بخش را آزموده 
است. از این رو بستر مناسبی برای توسعه همکاری وجود دارد

معــاون بانکــداری جامع بانک صادرات ایــران، خدماتی 
همچون »چکنو« به عنوان نخستین چک امن دیجیتال نظام 
بانکی، ســامانه »ست« برای توثیق الکترونیک دارایی، سفته 
و بــرات الکترونیــک، پلتفرم بانکداری دیجیتال »ســپینو« و 
خدمت ویژه »دکترلند« را از جمله قابلیت هایی عنوان کرد که 
علاوه بر حضور جدی شــعب داخلی و خارجی و شــرکت های 

ابزاری بانک، عرصه خدمات متنوع بانک را رقم زده اســت.
مهدیان برگزاری این نمایشــگاه را نشــانه قدرت و سابقه 
مناسب درمان و توانمندی تولیدکنندگان و صنعتگران داخلی 
در کنار بخش متخصص درمانی کشــور ارزیابی کرد و خدمت 
بــه تولید را از جمله رســالت های مهــم بانک صادرات ایران 
برشمرد.وی در حاشیه این نمایشگاه همچنین با برخی مدیران 
و مقامــات دولتی از جمله شــهرام دبیری اســکویی، معاون 
پارلمــانی رئیس جمهور و همچنین محمدعلی دهقان دهنوی، 
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و رئیس ســازمان توســعه 
تجارت ایران و همچنین رئیس کل اسبق بورس و اوراق بهادار 
تهران، دیدار و ضمن اعلام آمادگی بانک صادرات ایران برای 
حمایت از تجار و بازرگانان و صاحبان کسب و کار، توانمندی ها 

و ظرفیت های نوین این بانک را تشــریح کرد.

معاون بانکداری جامع بانک در هاسپیتکس ۲۰۲۴:

بانک صادرات ایران کارآزموده روزهای سخت، در کنار بخش درمان کشور است

بنیان گذار گروه بین المللی نوین زعفران اظهارداشــت: 
بانک توســعه صــادرات ایران در موقعیــت های مختلف 
اقتصــادی و چالــش هــای نــاشی از تحریــم در کنــار 

صادرکنندگان بوده است.
به گزارش روابط عمومی بانک توســعه صادرات ایران، 
علی شــریعتی مقدم، این بانک را پشــتیبان صادرکنندگان 
پیشــرو معرفی کرد و گفت: اگزیم بانک ایران، نه تنها در 
حوزه تامین مالی واحدهای تولیدی صادرات محور در قالب 
سرمایه ثابت و سرمایه درگردش، در بخش کمک به تجهیز 
و تهیه ماشین الات خطوط تولید در خدمت جامعه صادراتی 

کشور بوده و همواره حمایت خود را از تولیدکنندگان خلاق 
صادراتی اعلام کرده است.

وی نقش آفرینی اگزیم بانک ایران در توســعه فعالیت 
های صادراتی شــرکت نوین زعفران، را جدی و تاثیرگذار 
توصیف کرد و گفت: بالفعل شــدن پتانسیل های صادراتی 
بسیــاری از واحدهــای تولیدی در گــرو حمایت یک نهاد 
حمایتی قدرتمند مانند بانک توســعه صادرات ایران است.

برنــده ده دوره جایزه صادرکننده نمونه کشــور، یادآور 
شــد: صادرات غیرنفتی لکوموتیو پیشــرفت و توسعه کشور 
اســت و اهمیت حمایت تمام قد از این حوزه در شــرایطی 

که درآمدهای نفتی، متاثر از تحریم کاهش یافته، احساس 
می شــود.وی با تاکید بر ضرورت افزایش ســرمایه بانک 
توســعه صادرات ایران، خاطرنشان کرد: در صورت افزایش 
سرمایه این بانک، تحول شگرفی را در اقتصاد کشور شاهد 
خواهیــم بود.شــریعتی مقدم با بیــان اینکه علاوه بر وجود 
تجربــه و تخصــص در بدنه اگزیم بانــک برای حمایت از 
تولیــد صادرات محــور، عزم جدی در بخش مدیریت برای 

ایجاد تحول در زمینه توســعه صادرات وجود دارد.
وی بــا تقدیــر از توجه مدیریت بانک توســعه صادرات 
ایــران بــه ظرفیت های بخش خصــوصی در حوزه تولید و 

صادرات، گفت: بر این باورم که بخش خصوصی کشــور با 
حمایت هایاین بانک، توان درخشــش در چهارگوشــه دنیا 

را دارد.

صادرکننده ممتاز و نمونه ملی کشور:
بانک توسعه صادرات ایران همواره پشتیبان صادرکنندگان پیشرو بوده است

ــا ۳۰ ســال ســالقه فعالیــت در  ــوی ب ــر فرهــاد پرت دکت
صنعــت بیمــه، امــروز طی حکــمی از ســوی دکتــر رضــوانی 
ــوال  ــاون ام ــوان مع ــه عن ــو ب ــه تجارت ن ــل بیم مدیرعام

این شرکت منصوب شد.
ــو در  ــه تجارت ن ــوال بیم ــاون ام ــوی، مع ــاد پرت فره
ــن  ــو ضم ــه تجارت ن ــومی بیم ــط عم ــا رواب ــو ب گفت وگ
ــار  ــه، اظه ــن مجموع ــه ای ــتن ب ــندی از پیوس ــراز خرس اب
داشــت: ایــن اولیــن تجربــه مــن در بخــش خصــوصی اســت 
و شــرکت بیمــه تجارت نــو را مجموعــه ای منظــم و 
منســجم می بینــم. امیــدوارم حضــور بنــده در کنــار 
همــکاران بخــش فــنی، بتوانــد منجــر بــه اقدامــات مؤثــری 

در رشد و توسعه عملیات شرکت شود.

پرتــوی در پاســخ بــه ســئوالی در خصــوص برنامه هــای 
آینــده خــود در ایــن ســمت، بیــان کــرد: اولیــن اقــدام مــن 
ــاط قــوت و ضعــف ســازمان در بخش هــای  شناســایی نق
درونی و بیــرونی اســت. پــس از تجزیــه و تحلیــل فرآیندهای 
گذشــته و بــررسی دقیــق داده هــا، برنامه ریــزی بــه  صــورت 
گــروهی و تیــمی انجــام خواهــد شــد. در ادامــه، برنامه هــا 
ــرایی  ــره اج ــات مدی ــرم و هی ــل محت ــد مدیرعام ــا تأیی ب

می شوند.
ــش  ــه نق ــه ب ــو در ادام ــه تجارت ن ــوال بیم ــاون ام مع
ــرد و  ــاره ک ــه اش ــت بیم ــوصی در صنع ــرکت های خص ش
افــزود: افزایــش تعــداد شــرکت های بیمــه طی ســال های 
اخیــر، بــه  ویــژه در بخــش خصــوصی، اتفــاق مثبــتی بــوده 

اســت. بــا ایــن حــال، نظــارت حرفــه ای بــر عملکــرد ایــن 
ــت اســت. هــدف اصــلی از  ــز اهمی ــار حائ شــرکت ها بسی
ــب  ــش ضری ــد افزای ــوصی بای ــرکت های خص ــاد ش ایج
ــت  ــه رقاب ــه باشــد، ن ــه خدمــات نوآوران ــوذ بیمــه و ارائ نف
ــه  ــت بیم ــان صنع ــب زی ــه موج ــکنی ک ــالم و نرخ ش ناس

خواهد شد.
ــر ضــرورت طــراحی محصــولات  ــوی همچنیــن ب پرت
خلاقانــه تأکیــد کــرد و خاطرنشــان کــرد: شــرکت های بیمــه 
واقــعی  نیازهــای  بــا  متناســب  محصــولاتی  بایــد 
ــو  ــه تجارت ن ــد. بیم ــه کنن ــراحی و عرض ــذاران ط بیمه گ
به عنــوان یــک شــرکت چابــک و جــوان می توانــد در ایــن 
مسیــر گام هــای مؤثــری بــردارد و خدمــات متمایــزی بــه 

جامعه ارائه دهد.
ــه تیــم جــوان و خلاق بیمــه  ــا اشــاره ب وی در ادامــه ب
ــه ای  ــو را مجموع ــه تجارت ن ــم بیم ــت: تی ــو گف تجارت ن
جــوان می دانــم کــه سرشــار از تفکــرات خلاقانــه هســتند. 
ــکاران،  ــوآوری هم ــا و ن ــه م ــق تجرب ــا تلفی ــاءالله ب ان ش
می توانیــم محصــولات جدیــد و نوآورانــه ای را برنامه ریــزی 
و بــه بــازار عرضــه کنیــم. ایــن محصــولات می تواننــد بــه 
ــایانی  ــه در کشــور کمــک ش ــوذ بیم ــب نف ــش ضری افزای
کنند.فرهــاد پرتــوی در پایــان ابــراز امیــدواری کــرد کــه بــا 
همــکاری و همــدلی تمــامی بخش هــای شــرکت، شــاهد 
تحقــق اهــداف و رشــد و توســعه بیمــه تجارت نــو در حــوزه 

اموال باشیم.

مدیرعامــل موسســه اعتبــاری ملــل در بازدید از ســاختمان 
ــاخت ها را  ــرمایه گذاری در زیرس ــاون، س ــه تع ــزی بیم مرک
ــود  ــومی و بهب ــاد عم ــای اعتم ــرای ارتق ــدی ب ــلی کلی عام

کیفیت خدمات رسانی به مردم دانستند.
بــه گــزارش روابــط عمــومی بیمــه تعــاون، مدیرعامــل 
ــور در  ــا حض ــراه ب ــأت هم ــل و هی ــاری مل ــه اعتب موسس

ســاختمان مرکــزی بیمــه تعــاون از امکانــات و زیــر ســاخت 
های جدید این شرکت بازدید به عمل آوردند.

در ایــن مراســم ابتــدا دکتــر سیــد امیــن جــوادی، دیــدار 
صمیمانــه ای بــا مدیــران و کارکنــان شــرکت داشــتند و طی 
ســخنانی بــه اهمیــت نقــش صنعــت بیمــه در ایجــاد ثبــات 
و آرامــش اقتصــادی جامعــه اشــاره کردنــد و افزودنــد: صنعــت 
بیمــه یــکی از ارکان اصــلی اقتصــاد پایــدار و ابــزار کلیــدی 
مدیریــت ریســک در جوامــع مــدرن اســت. ســرمایه گذاری 
در زیرســاخت ها و ارائــه خدمــات بهتــر بــه مــردم، نــه تنهــا 
زمینه ســاز ارتقــای اعتمــاد عمــومی می شــود، بلکــه باعــث 
تقویــت نقــش بیمــه در توســعه اقتصــادی کشــور خواهــد 

شد.
مدیرعامــل موسســه اعتبــاری ملــل در ادامــه بــر ضــرورت 
ــرای  ــر و تلاش ب ــردم، دوری از تکب ــه م ــانی ب خدمت رس

تقویــت همــدلی میــان کارکنــان و مدیــران شــرکت، تأکیــد 
ویــژه ای کردنــد. ایشــان همچنیــن ســرمایه گذاری در 
ــاد  ــای اعتم ــرای ارتق ــدی ب ــلی کلی ــاخت ها را عام زیرس
عمــومی و بهبــود کیفیــت خدمات رســانی بــه مــردم 

دانستند.
ــدردانی از  ــن ق ــاون ضم ــه تع ــل بیم ــه مدیرعام در ادام
ــراهی  ــل و هم ــاری مل ــه اعتب ــل موسس ــور مدیرعام حض
ــار  ــان اظه ــای ایش ــره و حمایت ه ــأت مدی ــای هی اعض
داشــتند: مــا در بیمــه تعــاون مصمــم هســتیم کــه بــا تکیــه 
بــر زیــر ســاخت های نویــن، ســطح رضایتمنــدی مشــتریان 

و کیفیت خدمت رسانی را ارتقاء دهیم.
در پایــان پــس از بازدیــد از تجهیــزات و امکانــات جدیــد 
ــره در  ــأت مدی ــه هی ــزی نشســت صمیمان ــاختمان مرک س

سالن جدید جلسات برگزار شد.

دکتر فرهاد پرتوی به عنوان معاون فنی اموال شرکت بیمه تجارت نو منصوب شد

بازدید مدیرعامل موسسه اعتباری ملل از ساختمان مرکزی بیمه تعاون

بانک، با تبریک این مناسبت خجسته به همکاران شاغل، مدیرعامل بانک تجارت در آستانه ۲۹ آذر، سالروز تاسیس این 

بازنشستگان، مشتریان و سهامداران ارجمند، بر ضرورت تداوم 
رویکرد نوآوری، توسعه و ارائه محصولات و خدمات نوین و 

ارزش آفرین برای مشتریان عزیز، تاکید کرد.
به گزارش مدیریت روابط عمومی و ارتقای سرمایه اجتماعی 
بانک تجارت، متن پیام دکتر هادی اخلاقی فیض آثار به این شرح 

است.
با سپری شدن واپسین روزهای پاییز سال ۱۴۰۳ و در آستانه 
فرارسیدن یلدای مهر و عطوفت ایرانیان عزیز، ضمن تبریک 
بیست و نهم آذر، سالروز تاسیس بانک وزین و خوشنام تجارت، 
پیشاپیش، یلدایی مبارک و شاد را برای همه هموطنان عزیز، 
مشتریان و سهامداران ارجمند و همکاران گرامی شاغل و بازنشسته 
آرزومندم.مفتخرم در چهارمین سال توفیق حضورم در جمع خانواده 
بزرگ بانک تجارت، به استحضار برسانم با عنایات الهی و متاثر 
از اتخاذ سیاست ها و برنامه های اصولی و مدون، متناسب با شرایط 
اقتصادی و فضای رقابتی کشور و همچنین با بهره گیری مناسب 
از فرصت ها و مزیت های رقابتی بانک که به همت و تلاش یکایک 

شما همکاران عزیز محقق شده، بانک بزرگ و خوشنام تجارت، 
در آستانه تحولی عظیم در تقویت زیرساخت ها ، بهبود فرآیندها، 
ارائه خدمات و محصولات ارزش آفرین برای مشتریان هدف، 
مبتنی بر فناوری های نوین بانکی قرار گرفته است که تبلور آن را 
می توان در بهبود شاخص های عملکردی، تقویت سلامت و 
در  ارزش  زنجیره  تقویت  و  ایجاد  بانک،  عملیات  استحکام 
فرآیندهای تولیدی و بهبود مستمر محیط کسب و کار مشتریان 
و نهایتا، ارتقاء جایگاه بانک تجارت در نظام بانکی کشور و افزایش 
رضایت و اعتماد روزافزون مشتریان عزیز به این بانک، مشاهده 
نمود.بدین وسیله لازم می دانم مراتب تقدیر و تشکر خود و 
هیات مدیره محترم بانک را به پاس زحمات و تلاش همکاران 
عزیز اعلام نموده و از درگاه خداوند منان، عزت و سربلندی، 
سلامتی و توفیقات روزافزون شما عزیزان را در سرافرازی و 

اعتلای بانک بزرگ و خوشنام تجارت طلب نمایم.
هادی اخلاقی فیض آثار
مدیرعامل بانک تجارت

پیام تبریک دکتر اخلاقی، به مناسبت ۲۹ آذر، سالروز تاسیس بانک تجارت:

بانک تجارت؛ نویدبخش پیشرفت و توسعه کشور
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جنسیس، برند خودرویی لوکس و خوش آوازه ای به ســبک 
کره ای است. این برند برای نخستین بار در سال ۲۰۰۸ میلادی 
و در قالب یک خودرو ســدان سایز بزرگ لوکس به تولید رسید 
و در سال ۲۰۱۶ به عنوان برند لاکچری زیرمجموعه هیوندای 

به صورت مستقل به بازارهای جهانی پا گذاشت.
نســل اول این ســدان به حدی در بازار کشورمان محبوب 
اســت که لقب مرســدس بنز S کلاس کره ای به آن داده  شده 

است.
جنسیس برای نخستین بار سال ۲۰۰۸ میلادی به بازارهای 
جهانی عرضه شد. در آن زمان برند هیوندای با جنسیس قصد 
ایجاد جایگاهی خاص را در بازار ســدان های لوکس داشــت. 
جنسیس نسل اول از سال ۲۰۰۸ تا اواسط سال ۲۰۱۴ میلادی 
روی خط تولید هیوندای قرار داشت. نسل اول این سدان سایز 
بــزرگ خانــوادگی لوکس در بــازار ایران بسیــار محبوب و 

شناخته شده است.
طراحی و کیفیت ساخت این خودرو به حدی نسبت به کلاس 
خود بالاتر اســت که آن را به یک گزینه بسیار مناســب برای 
خرید یک سدان سایز بزرگ خانوادگی لوکس بدل کرده است. 
این خودرو در سال ۲۰۱۶ میلادی تحت برند جنسیس و مدل 
G۸۰ به بازار جهانی آمد که این روزها نســل دوم آن در بازار 

جهانی حضور دارد.
جالب اســت بدانید که در اواخر تولید نســل اول این خودرو، 
یعنی ســال ۲۰۱۴ میلادی، جنسیس در زادگاهش کره جنوبی 
۳۷ هزار و ۴۲ دســتگاه، در بازار ایالات متحده ۲۹ هزار و ۹۹۲ 
دســتگاه، در کانادا ۳ هزار و ۲۷ دســتگاه، در عربستان سعودی 
یک هزار و ۸۵۸ دستگاه و در کشور ایران یک هزار و ۲ دستگاه 

فروش داشته است.
این آمار نشــان می دهد با یک ســدان ســایز بزرگ لوکس 
کره ای نســبتا پرفروش مواجهیم. از نظر طراحی جنسیس در 
اوایل سال ۲۰۱۲ میلادی دستخوش تغییرات طراحان کمپانی 
هیونــدای قرار گرفت و نســخه فیس لیفت آن به بازار جهانی 

عرضه شد.
بر این اســاس نســخه فیس لیفت جنسیس در این مطلب 
مورد بررسی ما است. با نگاهی به پروفیل بدنه جنسیس، شاهد 
استفاده از خطوط نسبتا تیز افقی و مجموعه ای از سطوح تخت 

هستیم.
پوزه نســبتا بلند، پشت کوتاه و رینگ های ۱۸ اینچی سبب 
خلق کاراکتر جذابی برای این سدان شده است. در نمای جلو، 
شــاهد چراغ هایی به شــکل حرف L هستیم که LED هایی 
به همان شــکل درون کاســه چراغ، خطوط تیز روی کاپوت و 
جلوپنجره پنج ضلعی، چهره ای زیبا و نسبتا تهاجمی را به نمایش 

می گذارند.
در نســخه فیس لیفت شــاهد ایجاد تغییراتی در گرافیک 
چراغ های جلو و عقب هســتیم و همچنین به لطف اســتفاده از 
کروم بیشــتر روی ســپر جلو و عقب و همچنین دســتگیره ها، 

ویژگی های لوکس این خودرو دو چندان شده است.
در نمای عقب نیز شــاهد چراغ های بزرگ هســتیم که با 
LED هــای درون کاســه چراغ، افــزودن کــروم روی درِ 
صندوق عقــب و اگزوزهــای دوبل مستطیل شــکل بزرگ در 
طرفین سپر، شاهد نمای زیبا و جذابی از این سدان سایز بزرگ 

خانوادگی لوکس هستیم. کیفیت رنگ بدنه جنسیس به حدی 
بالاست که پس از گذشت یک دهه، کیفیت آن به خوبی حفظ 

شده است.
در زمان ورود به کابین جنسیس ۲۰۱۳ با وجود آن که بیش 
از یک دهه از عمر مفید آن می گذرد، اما همچنان شاهد کیفیت 

بالای متریال در داخل کابین این خودرو هستیم.
استفاده از پلاستیک نرم Soft Touch در قسمت بالای 
داشبورد و روکش چرمی، استفاده از چرم باکیفیت برای داخل 
و دکوراتیو کروم یا چوب، فضای داخلی بسیار لوکسی را ایجاد 

می کند.
همچنین به لطف اســتفاده از یک کلاســتر باکیفیت، یک 
نمایشــگر ۴.۸ اینچی و طراحی یک نمایشگر ۸ اینچی لمسی 
در بالاترین بخش داشــبورد شــاهد کابین جذابی هســتیم. از 
طرفی طراحی دکمه های فیزیکی در زیر نمایشگر سبب شده 
اســت فضای کاملا مدرن و هوشــمندی در اختیار سرنشینان 

باشد.
نامتقــارن بودن دریچه های سیســتم تهویه مطبوع )که در 
طرفین ذوزنقه ای شــکل و در بخش میانی به صورت عمودی 
طراحی شده( سبب جذابیت دوچندان کابین این خودرو می شود

طراحی غربیلک فرمان چهارشــاخه، دســته دنده کوچک، 
موس وســط و همچنین طراحی صندلی های راحت، حس و 
حال ســوار شــدن به سدان های ســایز بزرگ آلمانی را برای 

سرنشینان ایجاد می کند.
بــا در نظر گرفتن کارکرد جنسیس ۲۰۱۳ همچنان قطعات 
داخلی کیفیت خود را حفظ کرده و شــاهد فضای کاملا آرام و 
بدون صدایی در حین حرکت هستیم. همچنین طراحی ستون 
A با زاویه بیشتر و سقف سانروف سبب شده است نورپردازی 
داخــلی، فضای دلنشینی ایجاد کنــد. به لطف فاصله محوری 
۲۹۳۵ میلی متــری، طــول ۴۹۸۵ میلی متری، عرض ۱۸۹۰ 
میلی متــری و ارتفــاع ۱۴۷۵ میلی متری، فضای بسیار جادار و 

راحتی در اختیار سرنشینان قرار دارد.
آن چه جنسیس را به یک سدان با ابهت بدل می سازد، قلب 

تپنده قدرتمند آن اســت. یک موتور ۶ سیلندر با آرایش وی-
شکل، به حجم ۳۷۷۸ سی سی اتمسفریک زیر کاپوت این سدان 

سایز بزرگ لوکس جا خوش کرده است.
این موتور با نام لامبدا ۲ شناخته می شود که در نسخه های 
فیس لیفت با سیســتم پاشــش سوخت مستقیم GDI همراه 
است. لامبدا ۲ جزو موتورهای پرتوان هیوندای به حساب می آید 
که تنها روی ســدان های فول ســایز و سایز بزرگ این کمپانی 

نصب می شود.
بر این اســاس و با در نظر گرفتن سیســتم تایمینگ متغیر 
هوشــمند ســوپاپ ها VVT-i، قرارگیــری ۶۰ درجــه ای 
پیستون ها نسبت به یکدیگر، نسبت تراکم ۱۳ به یک و سیستم 
پاشش سوخت مستقیم انژکتورها داخل سیلندر، توان و گشتاور 
بالایی توسط این پیشرانه فراهم می شود. این پیشرانه می تواند 
حداکثر ۳۳۳ اسب بخار قدرت را در ۶۴۰۰ آرپی ام )دور در دقیقه( 
و حداکثر ۳۹۵ نیوتون متر گشتاور را در ۵۱۰۰ آرپی ام به ارمغان 

آورد.
ناگفته نماند که جنسیس های واردشده به کشورمان دارای 
پیشرانه ۶ سیلندر وی-شکل ۳.۸ لیتری تنفس طبیعی هستند 
و همگی آن ها از کمترین میزان حســاسیت نســبت به سوخت 
عرضه شده در کشور برخوردارند. البته باید در نظر داشته باشید 
که پیشرانه لامبدا ۲ از نظر روانکاری کمی با ایراد مواجه بوده 
و نیاز است که روغن موتور مناسب و باکیفیتی برای این پیشرانه 

استفاده شود.
به عبارت دیگر لازم اســت پیش از رسیدن کارکرد خودرو 
بــه ۶ هزار کیلومتر، روغن موتور آن به همراه فیلتر روغن موتور 
تعویض شود. این امر سبب می شود این پیشرانه حداکثر تا ۲۵۰ 
هزار کیلومتر کم اســتهلاک باشــد. از سوی دیگر اگر کارکرد 
ســالانه ۲۰ هزار کیلومتر برای این خودرو رعایت شــود، این 
پیشــرانه می تواند کمترین اســتهلاک را تا ۲۵۰ هزار کیلومتر 

داشته باشد.
همچنیــن قــدرت و گشــتاور تولیدی از موتــور به کمک 
گیربکس ۶ ســرعته اتوماتیک تیپ-ترونیک ساخت کمپانی 

ZF آلمان به چرخ های عقب منتقل می شود. همین مهم سبب 
شده است جنسیس به یکی از سدان های جذاب بازار بدل شود؛ 
چراکــه چرخ هــای عقــب آن محــرک بــوده و بــا توجه به 
 دیفرانسیل عقب بودن و ســاختار RWD این خودرو، شــاهد 

یک هندلینگ خوب هستیم.
جنسیس های وارداتی به کشورمان دارای گیربکس های ۶ 

سرعته اتوماتیک تیپ-ترونیک ZF هستند.
تعویض دنده ها در این گیربکس به لطف ســاختار به روز و 
جدید در پروگرامینگ و بخش قطعات هیدرومکانیکی، به موقع 
انجام می شود و اصطلاحا این خودرو گیربکس گوش به فرمانی 
دارد. همین موضوع ســبب شــتاب بهتر جنسیس می شــود. 
گیربکــس ۶ ســرعته تیپ-ترونیــک ZF جنسیس با توجه 
به تعویض روغن و صافی آن در هر ۱۰۰ هزار کیلومتر، می تواند 

حداکثر تا ۲۵۰ هزار کیلومتر کم دردسر باشد.
سیســتم تعلیق در جنسیس های واردشده به کشورمان در 
محور جلو مجهز به ساختار دابل ویشبون بوده و در محور عقب 
نیز دو جناغی اســت. اما نکته بسیار مهم درباره جنسیس های 
۲۰۱۲ تا ۲۰۱۴ نصب و قرارگیری دامپر )کمک فنر( پنوماتیکی 
یا بادی اســت. این مهم سبب شده است این خودروها سواری 
بسیار باکیفیت و نرمی را در اختیار سرنشینان قرار بدهند. البته 
این خودروها به دلیل عدم جانمایی صحیح پمپ باد دامپرهای 

پنوماتیکی، استهلاک بسیار بالایی دارند.
همچنین در بخش سیستم تعلیق، اگر روی دست اندازها با 
ســرعت کمتر از ۸۰ کیلومتر برســاعت حرکت کرده و ضربات 
زیادی به خودرو وارد نشــود، سیستم تعلیق این خودرو حداکثر 

تا ۱۵۰ هزار کیلومتر کم استهلاک خواهد بود.
همچنین تایرهایی با سایز ۲۳۵/۵۰ با رینگ های ۱۸ اینچی 
برای جنسیس در نظر گرفته شده که در ارتقای کیفیت سواری 

این خودرو بسیار موثر است.
از طرفی به لطف دیفرانسیل عقب بودن این خودرو و توزیع 
وزن ۵۲ در بخش عقب و ۴۸ در محور جلو، شــاهد هندلینگ 

و فرمان پذیری بسیار خوبی در این خودرو هستیم.
از نظر امکانات رفاهی و ایمنی جنسیس های ۲۰۱۲ تا ۲۰۱۴ 
هیچ چیــز کــم ندارند؛ این خودروها از امکانات رفاهی و ایمنی 
مانند ۷ ایربگ )ایربگ زانویی راننده، پرده ای، جانبی، سرنشین 
جلــو و راننده(، کروزکنترل تطبیقی، سیســتم کنترل پایداری 
 ABS، الکترونیکی، سیســتم کنترل کشــش، سیستم ترمز
EBD، سیســتم کنترل حرکت در سرپایینی، سیستم کمکی 
حرکت در سربالایی، دوربین جلو و عقب، سیستم تهویه مطبوع 
دومنطقه ای و با کانال های مجزا برای سرنشینان عقب، قابلیت 
تنظیــم فرمــان در ۶ جهت، تنظیم بــرقی صندلی راننده در ۸ 
جهت )دارای حافظه(، تنظیم برقی صندلی سرنشین جلو در ۶ 
 ،Lexicon جهــت، سیســتم صوتی با ۱۷ بلندگــو از برند
چراغ هــای جلــو تطبیقی با قابلیت گردش با فرمان، پرده برقی 
عقب، سیستم ورود بدون کلید )کی لس(، سانروف برقی، روکش 
چرمی صندلی و فرمان، اســتارت دکمه ای، ترمز پارک برقی، 
سنســور پارک، سنسور باران، سنسور نور، آینه فوتوکرومیک، 
درِ صندوق عقب برقی، آینه جانبی برقی با قابلیت تاشــوندگی، 
سیســتم ضدبخار شیشــه های جلو و عقب و پشت سری های 

فعال برخوردارند.

سدان لاکچری هیوندای چه جایگاهی در بازار دارد؟

تا پایان ســال ۲۰۲۹ میلادی ۱۰کشــور جنوب شرقی آسیا 
رشد خوبی را در بازار خودروهای تجاری رقم خواهند زد.

طی سال های اخیر، در سراسر جهان گام های موثری برای 
تولید و فروش خودروهای تجاری سنگین و نیمه سنگین پاک 
و کمترآلاینده صورت گرفته است. در این خصوص، دولت ها، 
تولیدکنندگان و صاحبان ناوگان، هر یک نقش مهمی را برای 
دســتیابی به اهداف پاک ایفا کرده اند. منطقه آســه آن نیز که 
صنعتی روبه توسعه و در حال پیشرفت را در اختیار دارد، به عنوان 
منطقــه ای موثــر در کاهــش آلاینده های زیســت محیطی، 
برنامه هایی را برای کاهش انتشار آلاینده ها در نظر گرفته است

از همین رو، پیش بینی شده است ۱۰ کشور منطقه آسه آن 
تا پایان ســال ۲۰۲۹ میلادی بتوانند رشــد در بازار خودروهای 
تجاری را به ثبت برسانند که بخشی از این رشد ناشی از توسعه 
فعالیت هــای تجــارت الکترونیکی و بهبــود اقتصادی پس از 

همه گیری کووید-۱۹ در منطقه خواهد بود.
پیش بینی ها نشــان از آن دارند که بازار خودروهای تجاری 
در این کشورها با رشد سالانه حدود ۷درصد تا پایان بازه ۲۰۲۴ 

تا ۲۰۲۹ همراه خواهد بود.

 )ACEAN( بازار وسایل نقلیه تجاری در منطقه آسه آن
که مجموعه ای از ۱۰کشور واقع در جنوب شرقی آسیاست که 
۸ اوت ســال ۱۹۶۷ )۱۷ مرداد ۱۳۴۶( توســط تایلند، سنگاپور، 
فیلیپین، مالزی و اندونزی شــکل گرفت و ســپس کشورهای 
ویتنام، میانمار، لائوس، کامبوج و برونئی نیز به آن پیوســتند، 
تحت تاثیر عواملی مانند شــهرنشینی ســریع و افزایش تقاضا 
برای لجســتیک کارآمد به ویژه در بخش های خرده فروشی و 

تجارت الکترونیک، در حال رشد است.
به رغم تاثیر اولیه همه گیری کووید-۱۹ که فروش را کاهش 
داد، با تشدید نیاز به جابه جایی انبوه مایحتاج مصرفی، بازار در 

این منطقه دوباره بهبود یافته است.
اندازه بازار وســایل نقلیه تجاری در منطقه آســه آن در سال 
۲۰۲۴، توانست به پیش بینی ۵۵.۷۴ میلیارد دلاری دست پیدا 
کند. این در حالی است که انتظار می رود تا سال ۲۰۲۹ ارزش 
بــازار ایــن خودروها در منطقه آســه آن به ۷۸.۰۸ میلیارد دلار 
برسد که نشان از رشد ۶.۹۷ درصدی در دوره مورد پیش بینی 
خواهد بود. بازار خودروهای تجاری آســه آن در ســال ۲۰۲۳ 
شــاهد رشــد قوی بود که این رشد را می توان در نتیجه توسعه 
زیرســاخت های فزاینــده، افزایش تقاضا برای وســایل نقلیه 

لجســتیک در پی گسترش فعالیت های تجارت الکترونیکی و 
بهبــود اقتصــادی پس از همه گیری کووید-۱۹ در این منطقه 

دانست.
از ســوی دیگر، می توان گفت توســعه سریع شهرنشینی و 
نیاز به جابه جایی انبوه مواد، شرایط بازار خودروهای تجاری را 

در این کشورها بهبود بخشیده است.
به طــور کلی، پیش بینی می شــود بازار خودروهای تجاری 
آســه آن در طول دوره پیش بینی به دلیل توســعه اقتصادی، 
هزینه های مصرف کننده و تنظیم سیاســت های جاری مرتبط 

با انتشار گازهای گلخانه ای، به منحنی رشد خود ادامه دهد.
بعــد از آن کــه اقتصاد در سراســر دنیا بعــد از همه گیری 
کووید-۱۹ بهبود نسبی پیدا کرد و این منطقه هم از این وضعیت 
مســتثنی نبــود اما دولت های مســتقر در این کشــورها هم 
برنامه هایی را برای توســعه بــازار خودروهای تجاری در نظر 
گرفتند.بر این اســاس، مقررات ســختگیرانه انتشار گازهای 
گلخانه ای خودرو و پیشــرفت در فناوری خودرو در این منطقه 
تقاضــا بــرای خودروهای تجاری جدیــد ازجمله خودروهای 

تجاری سبک را افزایش داده است.
علاوه بر این، ابتکارات دولت ها برای کاهش انتشار کربن، 

تولیدکنندگان را تشــویق کرده است تا در خودروهای سنگین 
الکتریکی و پاک تر ســرمایه گذاری کنند و بر پویایی کلی بازار 

تاثیر بگذارند.
بر این اساس، در درازمدت و هم زمان با مقررات سختگیرانه 
آلایندگی خودرو، پیشرفت در ایمنی خودرو، معرفی سیستم های 
کمک راننده در وســایل نقلیه جدید، و لجســتیک روبه رشد در 
بخش هــای خرده فــروشی و تجارت الکترونیک در سراســر 
آسه آن، انتظار می رود تقاضا برای محصولات جدید و پیشرفته 

افزایش یابد.
ازســوی دیگر، انتظار می رود در میان وسایل نقلیه تجاری، 
با گسترش سریع تجارت الکترونیک، تقاضا برای تجاری های 

سبک افزایش یابد.
دولت ها در سراســر منطقه آسه آن بر تولیدکنندگان خودرو 
فشــار می آورند تا انتشار کربن ناشی از احتراق سوخت دیزل را 
کاهش دهند و به انتشــار گازهای گلخانه ای رسیدگی کرده و 
شــرکت های تولیدکننده را مجبور به سرمایه گذاری در توسعه 

کامیون های الکتریکی کنند.
طبــق مقررات اداره کنتــرل آلودگی )PCD( در تایلند از 
سال ۱۹۹۸، همه کامیون های سنگین جدید باید استانداردهای 
آلایندگی یورو۶ را داشــته باشــند تا از آلودگی وســایل نقلیه 
جلوگیری کنند. این امر باعث خرید خودروهای تجاری جدیدتر 

و سازگارتر شد.

رشد ۷درصدی بازار خودروهای تجاری منطقه آسه آن در ۵سال آینده

 افزایش قیمت شرکتی خودرو
 روی دور باطل

ارزی که قطعه  سازان، مواد اولیه مورد نیاز خود را با آن تهیه می کنند، به ازای 
هر دلار حدود ۷۰ هزار تومان تمام می شــود، اما قطعات تولید چین با ارز نیمایی 

حداکثر ۵۰ هزار تومانی وارد شده اند
هزینه های سربار صنعت خودرو که به اذعان خودروسازان بزرگ داخلی دستکم 
۳۰ درصد در شــکل گیری زیان  انباشــته آن ها تاثیرگذار بوده اند، قیمت تمام شده 
محصولات این صنعت را نیز بالا می برند. از ســوی دیگر، جهش های پیاپی نرخ 
ارز کــه گــرانی قیمت مواد اولیه خودروســازی اعم از فــولاد، آلومینیوم، مس و 
محصــولات پتروشیــمی را به دنبال دارد، هزینه های تولید در این صنعت را مدام 
دستخوش تغییر می کند. چراکه قیمت پایه فلزات در بورس کالا، به رغم داخلی بودن 

آن ها، براساس معادل سازی ریالی نرخ دلاری فوب خلیج فارس است.
پس از افزایش قیمت اخیر محصولات ایران خودرو و ســایپا با مجوز شــورای 
رقابــت نیز شــاهد رشــد ۳۰ درصدی قیمت مواد اولیه تولیــد در صنایع خودرو و 
قطعه سازی بودیم که به قول قطعه سازان؛ رشد ۳۰ درصدی قیمت خودرو را بی اثر 
کرد. به نظر می رسد متولیان صنعت خودرو بعد از چهار دهه باید نسخه جدیدی 

برای حل مشکلات این صنعت بیابند.
صنعت خودرو از نبود راهبردی برای تولید اقتصادی و باکیفیت و اســتراتژی 
توســعه پایدار رنج می برد و مدیران خودروســازی و متولیان دولتی این صنعت و 
بازار آن، جز اداره آن با روش های دستوری ازجمله قیمت گذاری دولتی و فروش 

تکلیفی و تحمیل هزینه با انواع مداخله های مدیریتی، برنامه ای ندارند.
ماه گذشــته قیمت خودروهای داخلی ۳۰ درصد افزایش یافت و خودروسازان 
عنوان کردند از محل این افزایش قیمت، می توانند بخشی از مطالبات قطعه سازان 
را پرداخت کنند و تیراژ تولید را که در شــش ماهه نخســت امســال نسبت به مدت 
مشــابه ســال گذشته با افت ۵.۸درصدی روبه رو شده بود، بالا ببرند. اما همگام با 
افزایش ۳۰ درصدی قیمت خودرو، قیمت مواد اولیه اعم از فولاد، آلومینیوم، مس، 
محصولات پتروشیمی و شیشه نیز گران و عملا اثرات مثبت تغییر قیمت خودرو 
برای فعالان صنایع خودرو و قطعه سازی و سایر ذی نفعان آن ازجمله سهامداران 
و مشتریان منتظر افزایش تولید بی اثر شده است. اکنون مردم که غالبا دستشان 
از خرید خودرو به قیمت کارخانه ای کوتاه است، برای خرید خودرو از بازار، بسیار 
بیشــتر تــز ارزش واقعی آن پــول می دهند، اما همچنان زیان خودروســازان و 

قطعه سازان برجای خود باقی است.
در همین زمینه، دبیر انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو با گلایه 
از عملکــرد تأمین کننــدگان مواد اولیه گلایه، گفت: »قیمت گذاری ها دور باطلی 
شــده که زیان آن متوجه مصرف کننده نهایی، یعنی مردم اســت.« مازیار بیگلو 
افزود: »قیمت خودرو در دو شرکت بزرگ خودروسازی  درحالی طی ۱۸ماه گذشته 
فریز شده بود که در تمام این مدت، قیمت مواد اولیه و نهاده های تولید مدام رو به 
رشد بود. به عنوان مثال؛ قیمت آلومینیوم طی یک سال گذشته دوبرابر شده است.«

وی ادامه داد: »خودرو در مجموع، پنج ماده اولیه بیشتر ندارد؛ فولاد، آلومینیوم، 
مس، پتروشیمی و شیشه پنج ماده اولیه لازم برای تولید خودرو است که میانگین 
افزایش قیمت این ها طی تنها یک ســال گذشــته، بالای ۵۰ درصد بوده اســت. 
متاسفانه تاثیر این افزایش قیمت هم در قیمت قطعات و هم در قیمت خودرو بسیار 
مشــهود اســت. در حقیقت دور باطل از اینجا شروع می شود که به محض این که 
افزایش قیمت در خودرو حادث شد، تولیدکنندگان مواد اولیه هم شروع به اعمال 
افزایــش قیمت کردنــد. به عنوان مثال؛ نرخ مواد اولیه تولیدی فولادی ها )گندله 

آهن( نیز افزایش پیدا کرد و آلومینیوم هم ۳۰ درصد گران شد.«
بیگلو اظهار کرد: »درخواستی که ما از وزیر صمت و رئیس سازمان گسترش 
داشتیم، این بود که باید برای مواد اولیه تدبیری اندیشید؛ این که قطعه سازان مواد 
اولیه تولید داخلی را تقریبا با قیمتی ۲۵  درصد بالاتر از نرخ جهانی تهیه می کنند، 
واقعا جای تأسف دارد. تأثیر این موضوع هم فقط برای صنایع  خودرو و قطعه سازی 
نیست؛ در سایر صنایع هم همین وضعیت را شاهدیم. در صنعت لوازم خانگی نیز 
همین مشکل وجود دارد. چراکه قیمت فولاد ۲۵  درصد گران شده است و آلومینیوم، 

مس و محصولات پتروشیمی نیز به همین ترتیب گران شده است.«

تاکید رئیس پلیس راهور فراجا بر بهبود 
وضعیت حمل ونقل و ایمنی جاده ها

۲۶ آذرماه، روز حمل ونقل است تا تلنگری برای یادآوری وضعیت موجود و بررسی 
کمبودهای حوزه حمل ونقل عمومی باشد.

حمل ونقل عمومی را ســتون فقرات هر شــهری می دانند و هرچقدر در یک شهر 
شبکه حمل ونقل عمومی گسترده تر و فعال تر باشد، مردم آن شهر کمتر از آلودگی و 
ترافیک رنج می برند. اما حمل ونقل کلانشهر تهران که این روزها از تشدید آلودگی 

هوا رنج می برد،  قصه ای طولانی دارد.
به همین مناسبت، رئیس کمیسیون حمل ونقل شورای شهر تهران با تاکید بر اینکه 
شهرداری تهران باید به نوسازی تاکسی ها سرعت دهد و در همین راستا از خودروسازان 
سهمیه بگیرد، اظهار کرد: بعد از روند نوسازی، تاکسی ها نیز باید ساماندهی شوند تا در 
خدمت مردم قرار گیرند؛ نه اینکه در حوزه جابه جایی بار بازار یا در خدمت اســتفاده 
شخصی یا در انحصار سرویس های دربستی و شرکتی فعال شوند بلکه باید در کف 

خیابان مردم را جابه جا کنند.
تشکری هاشــمی در مورد تلاش شــهرداری تهران برای برقی ســازی ناوگان 
حمل ونقل عمومی با تاکید بر اینکه برقی سازی در دنیا یک فناوری نوظهور است و 
هنوز به بلوغ و رشد کافی نرسیده، به گونه ای که هر روز تغییراتی در آن ایجاد می شود، 
گفت: باید در این حوزه با احتیاط و سرعت کم و در عین حال با رصد بازار و به صورت 
تدریجی ســهم برقی ســازی را افزایش دهیم. به نظرم عجله در این حوزه می تواند 
آسیب های غیرقابل جبرانی به بار بیاورد چراکه نه تنها این فناوری دستخوش تغییرات 
اســت؛ بلکه زیرســاخت هایی را هم لازم دارد. هنوز تست هایی برای فعالیت این نوع 
وسایل نقلیه، با توجه به شرایط آب وهوایی کشور انجام نشده است.وی در ادامه بیان 
کرد: دقت داشــته باشید در حوزه برقی ســازی قیمت مهم است. در حال حاضر قیمت 
هر خودرو برقی ۲ تا ۲.۵برابر یک خودرو بنزینی اســت و با توجه به اینکه در حوزه 
تاکسی و اتوبوس با کسری شدیدی مواجه هستیم، به نظر می رسد با توجه به قیمت 
تمام شده و کرایه بالا برای مسافران بهتر است حتما سهم اصلی را به همان خودروهای 
قدیمی یورو ۵ و ۶ که در حال استفاده هستند، اختصاص بدهیم که هم هزینه مالک 
و مسافر کاهش یابد و هم ریسک بالایی در مورد قیمت نهایی خودرو به شهر تحمیل 

نشود.
تشکری هاشمی در خاتمه تاکید کرد: از برقی سازی حمایت می کنیم اما به شرط 
احتیاط. در عین حال این ایده که برخی مدیران شهری می گویند یا تاکسی ها را برقی 
می کنیم یا هیچ؛ قابل پذیرش نیست، باید مانند گذشته روند نوسازی تاکسی ها ادامه 
یابد.رئیــس پلیــس راهنمــایی و رانندگی فراجا نیز با توجه به اهمیت ویژه این روز در 
کاهش تصادفات و تلفات جاده ای، روز گذشته پیام ویژه ای صادر کرد و ضمن اشاره 
بــه اولویت هــای این حوزه، از وزارتخانه های صنعت، معدن و تجارت )صمت( و راه و 
شهرســازی خواســت تا با توجه ویژه به دو بخش زیرساختی و وسایل نقلیه، در مسیر 

ارتقای ایمنی جاده ها و کاهش تلفات رانندگی گام بردارند.
سردار سیدتیمور حسینی، در این پیام سه عامل اساسی »انسان«، »راه« و »وسیله 
نقلیــه« را به عنــوان مهم ترین عناصر تاثیرگذار در کاهش تصادفات و تلفات جاده ای 
معرفی کرد.رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فراجا با اشاره به وضعیت کنونی جاده های 
کشور و روند تصادفات رانندگی، تاکید کرد پلیس راهور فراجا در راستای تحقق اهداف 
کلان دولت در زمینه کاهش تلفات جاده ای به ویژه در روزهای پرترافیک و تعطیلات، 
از ظرفیت های خود استفاده خواهد کرد. این اقدام شامل برگزاری طرح های ایمنی و 
نظارت بیشتر بر رفتار رانندگان، افزایش ایستگاه های کنترل و بازرسی، و استفاده از 

فناوری های نوین در رصد ترافیک و تخلفات است.

فنی 

خودروســازان داخــلی بر این باورند اگــر تمام هزینه های 
واردات محاســبه شود، قیمت نهایی این اتوبوس ها با اختلاف 
چشــمگیری بالاتر از مدل های داخلی اســت، درحالی که اگر 
ســفارش داخلی افزایش یابد، قیمت خرید از داخل نیز کاهش 

می یابد.
سیدمحمــد آقامیــری درخصــوص خریــد اتوبوس های 
چینــــــــــی تصریح کرد که شــهرداری تهران برای خرید 
اتوبوس هــای دیزلی، همواره از تولیدکننــــــــدگان داخلی 
اســتفاده کرده اســت. با این حال، بسیاری از تولیدکنندگان در 
تحویــل اتوبوس ها به موقع، بدقولی کرده اند و حتی تعدادی از 
اتوبوس هایی که تولیدکنندگان داخلی به شهرداری وعده داده 
بودند، به دلیل کمبود ظرفیت تولید یا مشکلات مالی نتواسته اند 

به تعهدات خود عمل کنند.
رئیس کمیته عمران شورای اسلامی شهر تهران همچنین 
اشاره کرد که شهرداری تهران با بیش از ۲۵۰۰ دستگاه اتوبوس 
داخلی قرارداد بســته بود، امــا به دلیل محدودیت های ظرفیت 
تولیــد و بدقولی برخی تولیدکننــدگان داخلی، بسیاری از این 
اتوبوس ها هنوز تحویل داده نشده اند. این مشکلات باعث شده 
که شهرداری مجبور به خرید اتوبوس های برقی خارجی شود

رئیــس کمیته عمران شــورای شــهر تهران در مقایســه 
اتوبوس های برقی چینی با نمونه های داخلی مدعی شده است 
نمونه هــای چینی ارزان تر از محصولات تولیدکنندگان داخلی 

کشور تمام می شود.
وی افزود که »شــهرداری تهــران اتوبوس های برقی را از 
چین با هزینه ای کمتر از یک ســوم قیمت اعلام شــده توســط 
تولیدکنندگان داخلی خریداری کرده است.« این در حالی است 
که پیش از این خودروســازان داخلی اعلام کرده بودند تفاوت 
قیمتی این محصولات در ظاهر به آن دلیل است که شهرداری 
قیمــت اولیــه این اتوبوس ها را بدون در نظر گرفتن هزینه های 
انتقال، خرید، ترخیص از گمرک و خدمات پس از فروش اعلام 

کرده است.
بــا آن کــه آقامیری قیمت اتوبوس های چینی را یک ســوم 
داخلی ها عنوان کرده؛ اما درواقع، قیمت اعلام شــده توســط 
تولیدکننــدگان داخلی برای اتوبوس های برقی، ۳۴۰هزار یورو 
بوده و شــهرداری توانســته اســت این اتوبوس هــا را بدون 
هزینه هــای جانــبی واردات، با قیمتی معادل ۲۲۰هزار یورو از 
چیــن خریــداری کند که ارزان بودن اتوبوس های چینی باعث 
نارضایتی و فشار بر مافیای خودرو و صنایع خودروسازی داخلی 
شده است«، اما خودروسازان داخلی بر این باورند که اگر تمام 
هزینه هــا تا زمان به کارگیری اتوبوس های وارداتی در تهران، 
محاسبه شود، قیمت نهایی این خودروها با اختلاف چشمگیری 

بالاتــر از مدل های داخلی خواهد بود.
از ســوی دیگر چنان چه ســفارش به خودروســازان داخلی 
افزایــش یابد، تولیدکنندگان داخلی امکان افزایش تیراژ تولید 

را خواهند داشت که در نهایت موجب کاهش قیمت نهایی این 
اتوبوس ها می شود.

وی اعتقاد دارد که اگر تولیدکنندگان داخلی نتوانند کیفیت 
محصــولات خــود را افزایش دهند و هزینه های خود را کاهش 
دهند، شــهرداری و ســایر کلانشــهرها همچنــان به خرید 

اتوبوس های خارجی ادامه خواهند داد.
وی اظهار داشت که شهرداری تهران هنوز درگیر مشکلات 
مربوط به کیفیت پایین اتوبوس های تولیدی یکی از شرکت های 
داخلی اســت. این اتوبوس ها پس از تحویل به شــهرداری، در 
مدت زمان کوتاهی دچار خرابی می شــوند و نیاز به تعمیرات و 
تعویض قطعات دارند. در برخی موارد، مشکلات به حدی بوده 
اســت که شــهرداری مجبور شده اســت هزینه های اضافی را 

بــرای تعمیرات این اتوبوس ها پرداخت کند.
موضوع دیگری که به عنوان دلیلی برای تصمیم شهرداری  
بــه واردات اتوبوس های چینی به جای خرید مدل های داخلی، 
بارها مطرح شــده، مقایســه کیفـــــــی اتوبوس های ایرانی 

و چینی است.
دراین خصوص شهرداری و موافقان طرح خرید اتوبوس  از 
چینی هــا بارهــا اعلام کرده اند که اتوبوس های داخلی کیفیت 

کافی بــرای رقابت با محصولات خارجی )چینی( را ندارند.
حــالا نیز سیدمحمد آقامیری مدعی شــده اســت که این 
»مشکلات کیفیتی، باعث ایجاد شک و تردید در مورد توانایی 

تولیدکنندگان داخلی برای رقابت با محصولات خارجی شــده 
اســت و تولیدکنندگان برای جلب اعتماد شــهرداری تهران و 
ســایر کلانشــهرها، باید تلاش کنند تا توانمندی های خود را 

افزایش دهند و کیفیت محصولات خود را بهبود بخشــند.«
بــه گفته وی، حمایت شــهرداری تهران از تولیدات داخلی 
تنهــا در صورتی ادامه خواهد یافت که تولیدکنندگان داخلی به 
وعده هــای خــود عمل کنند و توان رقابت با تولیدات خارجی را 

داشته باشند.
این صحبت ها در حالی مطرح می شود که در سنوات گذشته 
خودروســازان داخلی به ویژه در بخش تجاری، با مشــکلات 
بسیــاری که اکثر آن ها ناشی از تحریم ها و مشــکلات داخلی 

بوده، دست وپنجه نرم کرده اند.
در این ســال ها، دولت و حتی شــهرداری ها، نه تنها حمایت 
چندانی از این خودروســازان نکرده انــد بلکه همواره در مسیر 
تولیــد و فــروش این خودروها ســنگ اندازی کرده اند؛ از عدم 
تخصیص ارز کافی به صنعت تجاری ســازی تا اجبار به اجرای 
اســتانداردهای دســت وپاگیر در ایــن ســال ها کار را بــرای 

تجاری سازان کشور سخت تر کرده است.
این در حالی اســت که در صنعت اتوبوس  کشور، شهرداری 
به عنوان اصلی ترین مشــتری این خودروها، چند ســالی از ثبت 
ســفارش ممانعت می کرد و حالا که بودجه کافی برای این کار 
را در اختیار دارد، به خرید اتوبوس های چینی روی آورده است

دوئل اتوبوس  های ایرانی و چینی در قیمت، کیفیت و تحویل به  موقع


